
LETO XV. ST. 23 (698) /  TRST, GORICA 
ČETRTEK, 24. JUNIJA 2010

www.noviglas.eu

SETTIMANALE
Poste Italiane S.p.a. - Spedizione in abbonam ento postale 

D.L. 353/2003 (conv. in L. 27/02/2004  n. 46) 
a rt. 1, comma 1, DCB (Padova) 

ISSN 1124-6596

TA X E P E R C U  E - T A S S A  R IS C O S S A

N O V I

C E N A  1 E V R O
U F F IC IO  P O S T A L E  P A D O V A  - ITALY W M

N O V I  G L A S  IE N A S T A L  Z  Z D R U Ž I T V I J O  T E D N I K O V  KATOLI ŠKI  G L A S  IN N O V I  LIST 11.  J A N U A R J A  1 9 9 6

Uvodnik

Igor Gregori

V pričakovanju 
Božiča...

A li je res, da Demokratska stranka ne bo jed
la "panettona"...?

Odgovor na to dokaj italijansko - celo tržaško 
zveneče vprašanje, ki smo ga po potrebi pretvo
rili v slovensko različico, je ključnega pomena 
zato, da kot slovenska narodna skupnost razbe
remo politične dinamike, v katerih se bo odvija
la naša usoda. Slovensko manjšinsko volilno te
lo je namreč za zdaj še monolitno privrženo le
vosredinski opciji ne glede na to, ali glasuje na 
krajevni ravni za Demokratsko stranko ali za Slo
vensko skupnost. Kadri stranke lipove vejice - 
kot je nekoč dejal njen deželni tajnik Damijan 
Terpin - so v času prepričali svoje volilce, da je 
delovanje stranke znotraj levosredinskih koalicij 
pozitivna varianta. Čeprav je bilo sodelovanje 
med SSk in DS mestoma nelahko, sobivanje v 
istih koalicijah pa včasih celo mukotrpno, se je 
v letih kristaliziralo prepričanje, da je leva stran 
postala naravno okolje, od katerega bo sloven
sko etnično telo v Italiji lahko največ pridobilo. 
DS pa je od svojega nastanka dalje plula brez 
konkretnega krmarja, žela je same volilne neu
spehe, drugega za drugim: podporniki leve stra
ni so se iz dneva v dan zaradi očitnih dejstev 
prepričali, da v Italiji ni več prave opozicije, kar 
morda navsezadnje ni dobro niti za večino... 
Kaj pa, ko bi DS ne bilo več? Na to dejstvo so 
opozorili nekateri predstavniki SSk na slavnost
ni seji, ko so počastili 35-letnico prvega deželne
ga kongresa stranke v Devinu. Vprašanje je ključ
nega pomena za celotno manjšino, morda pa še 
v najmanjši meri ravno za SSk, ki je kljub raznim 
zavezništvom v levih logih znala ohraniti do
ločeno politično avtonomijo, venomer pa po
polno ideološko svobodo. Kaže vendar, da bo 
potop že itak krhke ladje LD, na katerega neka
teri že opozarjajo, načel obdobje drugačnega 
razmišljanja in sprejemanje takšnih logik, kakrš
nih manjšina doslej - razen nekaterih izjem - ni 
še vstavila v svoj izbor političnih izbir. In to za
radi objektivnih razlogov. Iskanje zavezništev iz
ven levosredinskih krogov bi se nekoč zdelo ce
lo bogokletno, danes pa si taka varianta polago
ma utira pot bodisi v razmišljanju nekaterih 
manjšinskih predstavnikov, ki se ne prepozna
vajo v ideoloških temeljih, iz katerih je zrasla 
SSk (in obenem SSO), bodisi pri kadru same li
pove vejice. Podpiranje vladajoče garniture ne 
glede na to, kateri opciji pripada, je že zdavnaj 
načelo italijanske narodne skupnosti v Sloveniji, 
k temu prepričanju se nagiba tudi evropski po
slanec SVP Herbert Dorfmann.
Čas je torej, da se enkrat za vselej poglobimo v 
ključna vprašanja, kaj pomeni manjšina, kakšni 
so njeni interesi in kako jih udejanjiti. Odgovo
re bo treba dobiti čim prej in to ne glede na uso
do DS, saj bo predvideno krčenje italijanskih pri
spevkov prihodnje leto popolnoma preobličilo 
podobo naše narodne skupnosti v Italiji: politič
no lobiranje v prid manjšini bo moralo zato od
praviti dosedanje toge vzorce ter v mejah politič
nega in hkrati narodnega dostojanstva iskati dia
log tudi z drugimi opcijami, katerih smo se do 
sedaj za vsako ceno otepali. To zato, da bomo za 
Božič vsaj mi ugriznili v pošteno rezino "panet

tona".

G O R IC A | Deset let Skupnosti družin Sončnica

Da bi se vedno obračala k soncu!

S krajšo, a prisrčno 
slovesnostjo in mašo 
v zahvalo za deset let 

pestrega delovanja, ki je 
obrodilo bogate sadove, so 
člani goriške Skupnosti 
družin Sončnica v soboto,
19. junija, obeležili prvo 
okroglo obletnico društ
va.
"Spom injam  se, da so 
pred desetim i leti v Kul
turnem  centru Lojze Bra
tuž cvetele lipe prav tako 
kot danes", je v Domu 
Franc M očnik uvodom a 
povedala predsednica Ani 
Saksida, ko je obudila 
začetke društva. Ko so te
daj izbirali njegovo ime, 
so imeli v mislih tudi Sku
pnost m ladih družin; ker 
pa so z optim izm om  gledali daleč, so se odloči
li za Sončnico, rastlino, ki ima posebno simbol
no moč. Pri ustanovitvi so jim bile najdražje sve
tinje slovenstvo, druženje in ljubezen do družin. 
Vse to naj se ohrani tudi v prihodnje z upanjem, 
"da bo čez nadaljnjih deset let med nam i tudi 
kakšen vnuk", je sklenila predsednica. Na urad
nem  slavju, ki se ga je udeležila tudi občinska 
svetnica Marilka Koršič, je nato imela priložno
stni govor nekdanja predsednica Mirjam Bratina. 
Na prehojeno pot društva, ki je bilo ustanovlje
no 13. junija 1999, "smo lahko ponosni". Druži
na nam reč danes doživlja hudo krizo, razpad 
družine pa pom eni tudi razpad družbe. Kot je 
zapisal naš urednik Jurij Paljk, ki ga je govornica 
citirala, vsa ta dejstva "govorijo o počasni, a go
tovi smrti družine in  o tem, da je Evropa obsoje
na na sm rt”. Kljub črnogledim  napovedim pa 
Sončnica le verjame v moč in pom en družine. 
"Prepričani smo, da je za vsakega človeka naj
dragocenejše, kar ima, prav družina in družinsko 
življenje". Nastanek društva je 1.1994 spodbudi-
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lo m ednarodno leto družine. Zakonska skupina, 
ki je že več let delovala v Gorici, je tedaj organi
zirala dvodnevno srečanje. Sledile so še druge 
pobude, ki so privedle do nastanka društva. "Vo
dili sta nas zagnanost in želja, da bi zgradili med 
seboj tesnejše prijateljske vezi, poglobili zakon
ske odnose in  si pomagali pri vzgoji otrok". Poi
mensko je nato Mirjam Bratina om enila člane 
prvega in naslednjih odborov, ki so s požrtvoval
nostjo in delavnostjo pripomogli k temu, da se

je društvo lepo razvilo. Po toplem aplavzu je ugo
tovila, da se je skupnost družin uveljavila v 
našem prostoru in popestrila ponudbo na vzgoj
nem  področju. Omenila je vzgojna predavanja,

dneve družine, 
poletna sre
dišča, izlete po 
Sloveniji, naj
različnejše 
tečaje, debatne 
večere, duhov
ne obnove, so
delovanja z 
drugim i društ
vi, družabna 
srečanja itd. 
"Gotovo pa je 
bila največja 
pobuda in prvi 
sad dolgolet
n ih  načrtov 
skupnosti 
Sončnica ust- 
novitev Mla
dinskega do
ma kot odgo
vor na vse bolj 

nerešene socialne potrebe slovenske manjšine". 
Njegovi pobudniki so sicer imeli širše načrte o 
ustanovitvi socialne zadruge, zaradi spremembe 
zakonodaje pa žal ni prišlo do tega širjenja. "Za
radi zasedenosti večine odbornikov, skrhanja ali 
ohladitve medosebnih odnosov" se je Sončnica 
v zadnjih letih  soočila s krizo delovanja, po
manjkanjem novega elana in pasivnostjo neka
terih članov.
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Podporna naročnina!
Uprava Zadruge Goriške M ohorjeve 

je  na svoji zadn ji seji sprejela sklep, 
da uvede tudi podporn o  naročnino za  
naš tednik, k i bo zn aša la  s to  evrov  
letno. Gre za  še enega od  ukrepov, s 
katerim i skušam o vsi pripom oči, da  
bi Zadruga dosegla ob koncu leta vsaj 
znosenprim anjklaj, če že  ne željenega

iz e n a č e n ja  s t r o š k o v  s p r i l i v i .  V 
u pan ju , d a  nas b o s te  ra zu m e li in 
podprli, Vam iskreno sporočam o, da  
krčim o  vse m ožne izd a tk e  na vseh  
ra v n e h  in p r i  tem  p a z im o ,  d a  
kakovost našega tednika ne bi padla!  
I sk r e n a  h v a la  z a  p o d p o r o  in  
razum evanje!

Pogovor
N ekdanji 

p red sed n ik  SSO 
Sergij P ah o r je 

sp regovoril o 
politiki S lovensko 

k u ltu rno  
g o sp o d a rsk e  zveze
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Deželni finančni rebalans naj upošteva tudi potrebe slovenske manjšine

Igor Gabrovec posegel 
v pristojni komisiji

Premetenost italijanske diplomacije

Načrtovani projekti v 
Tržaškem zalivu in Slovenija

D eže ln i sve tn ik  
SSk Igor G abro
vec je na  ned av 

n em  zasedanju  6. stal
n e  kom isije  deže lne  
skupščine, ki je ob rav 
navala o sn u tek  f in an č 
nega rebalansa, p o u d a 
ril po trebo , naj Dežela 
vsaj d e ln o  re fin an c ira  
Sklad za slovensko  
m an jšino  in  postavko v 
korist obeh  k rovn ih  o r
ganizacij.
V svojem  posegu  je Ga
brovec spom nil, da je b ila  v 
d eže ln em  fin a n č n e m  zako
n u  decem bra  lan i p o p o ln o 
m a izn ičena  ed in a  fin an čn a  
postavka, ki jo je naša D eže
la iz la s tn ih  sk ladov  n a 
m enja la  slovenski m anjšin i.

V J
O stalo je le p rek ladan je  de
narja, ki p riha ja  iz Rima. Iz
n ičen je  d eže ln e  f in a n č n e  
postavke je naše  o rg an iza 
cije, d ruštva in  ustanove sta
lo 200.000 evrov. Prav tako 
sta  v d eže ln em  f in a n č n e m

zak o n u  obe 
krovni organiza
ciji u trp e li 
zn ižan je  p r i
spevka za d e lo 
van je  za sku
p n ih  50 .000  
evrov. D eželn i 
sv e tn ik  G abro 
vec je navzočega 
o d b o rn ik a  Mo- 
lin a ra  sp o m n il, 
da je v  teh  m ese
c ih  že večkra t 

Foto lu nakazal m o žn o 
st, da b i d eže ln a  up rava  v 
tem  letu  vsaj d e ln o  p o prav i
la navedene krivice. Zato bo 
p red stav n ik  S lovenske sku
p n o s ti s ko legom  Ko
cijan č ičem  usk lad il nekaj 
ko n k re tn ih  p o b u d  v to  smer.

I. Gabrove« zastopnik Dežele na pomembnem obenem zboru
D e ž e l n i  s v e t n i k  S S k  Ig o r  G a b r o v e c  j e  
z a s to p a l D e ž e lo  na o b č n e m  zb oru  A g e n c ije  
z a  l o k a l n o  d e m o k r a c i j o  iz  B r t o n i g l e  
(H r v a š k a ) ,  ki j e  bil l e t o s  n a  T r ž a š k e m .  
Furlanija Ju lijsk a  krajina je  ž e  prib ližno  1 0  
l e t  v č la n j e n a  v  m e d n a r o d n o  n e v l a d n o  
Z d r u ž e n je  z a  lo k a ln e  d e m o k r a c ij e ,  ki j e

n a s t a lo  n a  p o b u d o  S v e t a  E v rop e . G re za  
u s t a n o v o ,  ki s p o d b u j a  r a z v o j  
m e d n a r o d n e g a  s o d e lo v a n j a ,  m e d e tn ič n i  
d ia lo g , kulturo d e m o k r a t ič n e g a  in a k tiv n e g a  
d r ž a v lja n stv a , prom ovira  e n a k e  m o ž n o st i  in 
v k l j u č e v a n j e  m la d ih  t e r  u s k l a j e n  
g o s p o d a r s k i razvoj.

Srečanje Banovcev z vodstvi SS0 in SKGZ

Pogovor je bil o 
regulacijskem načrtu

V prejšnjih dneh  se je de
legacija Banovcev 
srečala z vodstvi krov

n ih  organizacij in  občinskim i 
svetniki. Na sestanku so bili 
priso tni za krajane Neva H u
su, W alter Ban, Pavel Vidau, 
Guglielm o Husu, predsednik 
jusarskega odbora in  Peter 
M alalan, p redsednik  Sloven
skega k u ltu rnega  društva 
Grad, za krovni organizaciji 
Drago Štoka (SSO) in  Ace Mer- 
m olja (SKGZ), občinski svet
niki Iztok Furlanič, Igor Švab 
in  Stefan Ukmar ter predsed
n ik  rajonskega sveta Marko 
Milkovič. Na sestanku je bil 
p riso ten  tu d i novoizvoljeni 
zastopnik slovenske m anjšine 
v občinsko okoljsko-krajinsko 
komisijo Peter Sterni.
Pogovor se je nanašal na novi 
občinski regulacijski načrt, ki 
m ed drugim  predvideva novo

naselje na obm očju  od leta 
1995 opuščene vojašnice. 
Krajani so p o n o v n o  izrazili 
nasprotovanje novim
gradnjam , ki bi popo ln o m a 
sprem enile obm očje. Nakaza
li so okolju 
bolj prijazno 
rešitev, saj bi 
poleg stavb, ki 
bi ostale kot 
spom eniško 
zaščitene, vse 
ostalo sprem e
nili v park in  v 
ta n am en  so 
zbrali 1.600 
podpisov, ki 
so jih priložili 
skupno z ugo
vori p ro ti n o 
vim  gradnjam  
kot tud i s p ri
zivi tako na predsednika repu
blike kot na Deželno upravno

Na dnu...

SE PISE ISPIT 
ALI IZPIT?

EZAME, 
INJORANTE!

sodišče.
Občinski svetniki so poudari
li, da so v sam i večini veliki 
pom islek i na celo ten  načrt, 
saj se ne ve, kdaj se bo začel 
postopek razprave v občinski 
u rb an is tičn i kom isiji, ki bo 
m orala  preg ledati več kot 
1000 ugovorov in  p ripom b. 
Prav tako se ne ve, kako je 
Občina odgovorila na 18 ob
vezujočih pomislekov deželne 
uprave regulacijskemu načrtu, 
in  to kljub tem u, da se predvi

deva m ožnost 
dokončne 
odobritve do 
konca meseca 
julija, a se 
obravnava v 
občinski ko
misiji sploh še 
ni začela in  se 
tu d i ne ve, 
kdaj je predvi
dena prva raz
prava. Pou
darjeni sta bili 
seveda podpo
ra krajanom  
in obveza, da 

bodo svetniki sproti obvešča
li prebivalstvo o poteku celot
nega postopka in  o vseh m o 
reb itn ih  akcijah, ki bi jim  sle
dile, kot tud i o prisotnosti sa
m ih krajanov na sejah občin
ske komisije.
Predsednika krovnih  organi
zacij, ki sta krajanom  izrazila 
vso solidarnost in  bližino, sta 
obenem  izrazila upanje, da bi 
Občina sama uvidela nesm o
trn o s t nov ih  gradenj in  bi 
tako preprečil vse že napove
dane sodne prizive krajanov, 
saj so sodni postopki zelo dol
gi in  tudi rezultati večkrat n e 
predvidljivi. Tak načrt, ki 
predvideva črtanje zazidljivo
sti m anjših površin in zazidlji
vost na tako im enovanih  stra
tešk ih  obm očjih , kot je o b 
m očje Banov in  Padrič, ni nič 
drugega kot velika gradbena 
špekulacija na račun dom ače
ga prebivalstva in  celotnega 
kraškega obm očja, ki je v pre
teklosti že plačalo visok davek 
zaradi gradenj razn ih  in fra 
struktur.

Pozornost medijev in diplo
matskega delovanja Italije 
in Slovenije v zvezi z načr

tovanimi energetskimi projekti v 
Tržaškem zalivu se je v zadnjem 
obdobju v glavnem omejila na 
obalni uplinjevalnik v Žavljah in 
nekako obšla ostala dva objekta, 
in sicer plinski terminal na morju 
sredi zaliva v neposredni bližini 
slovenske meje na morju 
(omenja se razdalja petsto me
trov) ter podmorski plino
vod med Žavljami in Gra- 
dežem oziroma izlivom 
Soče v morje, čeprav so vsi 
navedeni načrti tehnično in 
politično povezani. Zamisel 
taktike ločenega obravna
vanja je domislek italijanske 
diplomacije, da bi tako laže 
izpeljala svoj globalni načrt 
glede na močne pomisleke 
sosednje Slovenije na vse tri 
omenjene načrte. V tem ok
viru je treba namreč razu
meti izjave italijanske mini
strice za okolje Prestigiaco- 
mo ob koncu nedavnega srečanja 
s slovensko stranjo v Trstu, da je 
postopek o okoljskih vplivih za 
žaveljski plinski terminal za Ita
lijo končan. Le ministrstvo za in
frastrukture in še nekatera druga 
ministrstva morajo še opraviti 
predvidene postopke za pridobi
tev gradbenega dovoljenja. To sta
lišče je potrdil tudi italijanski 
predstavnik na srečanju skupine 
italijanskih in slovenskih tehnič
nih strokovnjakov prav tako v Tr
stu, na dnevni red katerega je bi
la vključena proučitev tudi slo
venskega državnega pristaniške
ga načrta Luke Koper. Italijanska 
stran je s tem hotela povedati, da 
povezuje stališče italijanske strani 
do širitvenega načrta koprske 
luke z ustreznim stališčem Slove
nije do italijanskih načrtov v 
Tržaškem zalivu.
Glavni slovenski mediji, predv
sem tiskani, so vlado dokaj kritič
no opozorili ne samo na sko
rajšnje pristajanje Slovenije na or
gansko povezavo pogajanj o ce
lotni plinski bazi v Tržaškem zali

vu s širitvenim načrtom koprske
ga pristanišča za navadne prista
niške dejavnosti. Opozicijska de
mokratska stranka (SDS) je prika
zovanje italijanske strani, da so 
pogovori s Slovenijo o plinskem 
terminalu v Žavljah za Italijo 
končani, opredelila za samovolj
no, zato opozicija zahteva izred
no sejo državnega zbora, na kate
ri naj vlada pojasni svoje stališče 
do omenjenega ravnanja italijan

ske diplomacije.
Slovenska vlada je prek svojega 
predsednika Boruta Pahorja poja
snila, da bo Slovenija v primeru 
ugotovitve negativnih okoljevar
stvenih vplivov, ki niso skladni z 
evropskimi pravili, vložila tožbo 
zoper Italijo in si zato jemlje po
treben čas, da nekatere zadeve 
glede plinskih terminalov poglo
bi in na to opozori italijansko 
stran. Istočasno je pripravljena se 
pogovarjati še naprej z Italijo, da 
se odreče spornim projektom ali 
da jih ustrezno popravi in prila
godi evropskim direktivam. Po 
Pahorjevih besedah plinska ter
minala na obali v Žavljah in oni 
na morju (t. i. off-shore) absolut
no nista sprejemljiva ob se
danjem stanju stvari.
Značilno je tudi postopanje špan
ske multinacionalke Gas Natural, 
ki stoji za načrtom plinskega ter
minala pri Žavljah. V zadnjem ča
su je priredila v Trstu dve srečanji, 
namenjeni predstavnikom 
podjetnikov in drugih gospodar
skih operaterjev, na kateri pa ni-

Povejmo na glas

so povabili predstavnikov tiska in 
drugih medijev. Po drugi strani 
pa je ista družba dala objaviti v 
tržaškem italijanskem dnevniku 
II Piccolo kar dve celotni strani o 
delovanju njenih uplinjevalnikov 
ob zmanjševanju pomembnosti 
zadevnih škodljivih vplivov na 
narodno okolje in ljudi. Iz nave
denega se da sklepati, da se pri
pravlja še na druga soočanja s 
problematiko uplinjevalnikov s 

posebnim ozi
rom na onega, ki 
ga želi zgraditi v 
Tržaškem zalivu. 
Po zadnjih ve
steh naj bi med 
Slovenijo in Ita
lijo na vladni 
ravni potekala 
diplomatska do
govarjanja o ce
lotnem sklopu 
vprašanj, poveza
nih s problema
tiko gradnje 
uplinjevalnikov 

v Tržaškem zalivu in plinovoda 
proti Gradežu ter slovenskega 
načrta o širitvi koprskega prista
nišča, da bi se končno vsa zadev
na vprašanja rešila globalno na 
osnovi obojestranskih koristi. O 
tem naj bi govorila oba pre
mierja, Berlusconi in Pahor, na 
nedavnem diplomatskem 
srečanju v zvezi s poravnavo zna
nega spora med Libijo in Švico, 
na katerega so bili povabljeni 
predstavniki vseh držav evrskega 
območja. Sam predsednik slo
venske vlade Pahor je sredi 
prejšnjega tedna po seji vlade po
vedal, da potekajo razgovori o 
omenjeni tematiki. Govori se, naj 
bi Slovenija pristala na gradnjo 
kopenskega uplinjevalnika v 
Žavljah, Italija pa naj bi odstopi
la od gradnje plinskega termina
la sredi Tržaškega zaliva. Na tej 
osnovi naj bi Slovenija ne vztraja
la pri tožbi pri Evropski komisiji, 
Italija pa bi umaknila svoje pomi
sleke v zvezi s širitvijo Luke Ko
per.

Alojz Tul

Dan samostojnosti in senca arbitraže

M orda se zd i pretirano, a le to šn ji 
Dan osam osvojitve  S lovenije  je  
hočeš nočeš tudi v  znam en ju  refe
rendum a o arbitražnem  sporazum u. Vsa 

zgodba okrog referendum a in Dan progla
sitve sam ostojnosti sta si nam reč  v  poseb 
nem  kontrastu, ob katerem  n e  m orem o  biti 
preveč zadovoljni. Kot je  znano, je  skupšči
na Slovenije 25. junija  1991 proglasila sa
m o sto jnost in  neodvisnost svoje države in  
to na podlagi plebiscita, k i je  bil izveden po l 
leta prej, točneje 23. decem bra 1990. "Ali 
naj Slovenija postane samostojna in  neodvi
sna država"?, so bili vprašani vo lilc iin  odgo
vor je bil dvakrat izjem en. Najprej zaradi vo
lilne udeležbe, k i je dosegla 93,2% volilnih  
upravičencev, p o tem  pa zaradi pritrdilnega  
odgovora skoraj 95% tistih, k i so prišli na 
volišče, kar je p o m en ilo  88,5% vseh volil- 
cev. Plebiscit in  proglasitev sam ostojnosti je 
uresničila vlada Demosa, kar je  zgodovinska  
zasluga, ob katero se ne  velja spotikati. Dej
stvo je, da je p o  osam osvojitvi zaživela de
mokracija in  je Slovenija postajala vse uspeš
nejša ter bila slednjič sprejeta v  po lnoprav
n o  članstvo Evropske unije s p o m e m b n im  
vstopom  v  obm očje evra, da ne  govorim o o 
p o m e n ljiv e m  evropskem  predsedovanju . 
Toda že prej ali istočasno so se pričeli kaza
ti zna k i tistega procesa, k i daje vse večji 
pečat tudi drugim  državam razvitega sveta: 
vse m očnejša vloga kapitala ozirom a tistih  
lastnosti kapitalizma, ki brez zadržkov p o ti
skajo v  prvi plan zgolj enostranski e ko n o m 
ski vid ik in  h ladno računico trga. Globaliza

cija je om enjene lastnosti kapitalizma silovi
to podčrtala, kar im a m ed  drugim  za posle
dico vse večjo razdaljo m ed  p o litiko  in  ljud
m i, se pravi volilci. Posledica tovrstne raz
dalje je  skrajno nezdrava om rtvelost javne
ga m nen ja  v  odnosu do vsega, kar se dogaja. 
K ot bi ljud je začutili, da na b istvene do 
godke n i m ogoče več k o t to liko  vplivati, p o 
leg  tega pa prihajajoča kriza ne  dopušča  
nekoristnega tratenja energij. In tako je  ude
ležba na nedavnem  izjem n o  p o m em b n em  
re ferendum u  o arbitražnem  sporazum u  
znašala le 42,3%, p o tem  ko  n ikakor n i ja
sno, kako je  Hrvaška vsilila m o žn o st novega  
začrtovanja mej, ki so bile v  nekdanji Jugo
slaviji m ed  republikam i vendar določene. 
Celotna zadeva je  Hrvaško strnila, Slovenijo  
pa p o litično  in  volilno  razpolovila. Žal pa je 
problem  m nogo  globlji in  n i v  tem, k o t  se je 
sprva zdelo , da Slovenci n iso  m islili na 
m ejo, pač  pa na spopad m e d  Pahorjem in  
Janšo. Problem je v  tisti krepki po lovici vo
liln ih  upravičencev, k i so ostali doma, k o t bi 
hoteli reči: dajte nam  že enkrat m ir  s to Hr
vaško, napravite m ejo , k jer hočete, sam o  
dajte nam  mir. Kako velikanska razlika m ed  
zavzetostjo  pri proglasitvi sam osto jnosti 
pred skoraj dvajsetim i leti in  referendum om  
o arbitražnem  sporazum u! Upati je, da je 
takšno stanje v  m atičn i do m o vin i le zača
sno in  da Slovenija ne  bo dopustila, da bi 
vrednote Dneva sam ostojnosti zbledele v  ti
sti zgodovinski spom in, ki se ničesar n e  spo
minja.

Janez Povše
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mamili Sergij Pahor

"Nesporno je, da 
doživljamo krizo"

Seja izvršnega odbora SKGZ 
v aprilu (tako smo brali v 
Primorskem dnevniku 27.

4.) je bila v celoti posvečena slo
venski narodni skupnosti v Trstu, 
odnosom SKGZ/SSO, financi
ranju manjšine, 
združevanju organiza
cij, enotnem u zasto
pstvu ipd. Vsa razpra
va se zdi naperjena 
proti stranki SSk in 
SSO-ju, ki da zavračata 
sodelovanje in združe
vanje, ki ga ponuja 
SKGZ.
Vi ste bili dolga leta 
med vodilnimi in vid
nimi člani SSk in SSO, 
ste tudi vidni pred
stavnik kulturnega, 
političnega in družbe
nega življenja v naši 
skupnosti. Dolgo let 
ste sodelovali v nek
danji Enotni delega
ciji, bili ste na števil
nih pogajanjih in de
set let ste bili predsed
nik Sveta slovenskih 
organizacij. Razmere 
torej poznate zelo do
bro, zato bi vam postavili nekaj 
vprašanj v zvezi s problemi in 
očitki, ki jih na naše organizacije 
naslavlja SKGZ.

SKGZ trdi, da bi bilo treba fi
nančna sredstva in podpore, 
ki jih prejema naša skupnost 
iz javnih sredstev, deliti dru
gače. Trdi, da delitev, kot se je 
uveljavila po letu 1990, ni pra
vična. Kaj mislite o tem? SKGZ 
tudi trdi, da ima v svojih orga
nizacijah več zaposlenih. 

Sedanji manjšinski trenutek go
tovo ni tak, da opravičuje n o 
tranje polemike in razhajanja, ki 
smo jim  priča v naših medijih. 
Da doživljamo krizo, je nespor
no, probleme imamo vseh vrst, 
sicer pa vsaka manjšina ima pro
bleme, je nekako vedno v krizi, 
dokler pač ostaja manjšina, zato 
je na primer vsaka naša hotena 
podobnost z Južnimi Tirolci pov
sem nerealna. Zakaj je tako, je 
odveč dokazovati, kakor je ne
realno danes razmišljati o neki 
namišljeni enotnosti slovenske 
manjšine v Italiji. Ta manjšina ni 
bila nikoli enotna. Tudi 
"edinjaštvo" pod Avstrijo, ki bi 
hotelo biti za mnoge končni cilj, 
model in vzor, ni nikoli povezo
valo vseh kom ponent slovenske
ga življa na tem kosu zemlje, kjer 
danes živi slovenska manjšina: 
Tržačani smo imeli svoj model 
(pri katerem skrajna levica ni bi
la zraven), Goričani dokaj dru
gačnega in Benečani spet zelo 
drugačnega, če ne drugega zato, 
ker so živeli ločeni od ostalih 
dveh komponent. In tako smo

tudi danes, bodisi zaradi zgodo
vine bodisi zato, ker hočemo bi
ti samostojni, ločeni po taborih, 
čeprav ideološko-politično ne 
več tako krvavo skregani m ed sa
bo, ko t je to še bilo povsem na

ravno in za vse sprejemljivo v  
polpretekli dobi. Za nekatere je 
to bilo kar zelo prav, čeprav je bi
lo še tako škodljivo. Morda se ko
m u toži po tistih časih, zato zno
va lebdijo nad nami te polemike, 
sicer neizpete, ker so v ospredju 
gmotna vprašanja. Sedanje na
prezanje SKGZ-ja glede spre
m em be delitve javnih pri
spevkov za financiranje delo
vanja manjšinskih organizacij je 
bilo pravzaprav pričakovano in 
veliko vprašanje je, ali ni to le iz
raz težnje/želje po monopolu, ki 
ji je v preteklosti dal prednostni 
položaj. Nekateri znaki ute
meljujejo ta sum, čeprav ne m i
slim, da bi bili za tem ideološki 
nameni. Danes je vse tako poli
tično megleno, da se ozadje ne 
vidi prav dobro... vodilna vloga 
pa vleče, a taki monopoli danes 
zares niso več sprejemljivi.

SKGZ govori o težavah, ki jih 
ima s kulturnimi domovi in z 
njihovim vzdrževanjem. Kaj 
pa druge nepremičnine? Kako 
je sploh z vprašanjem družbe
ne imovine, ali še obstaja? O 
tem se je včasih govorilo na 
tako imenovanem drugem ti
ru - kaj je ta drugi tir?

Ko smo z veliko dobre volje pri
stopili k  reševanju Primorskega 
dnevnika (TKB je takrat bila že 
zavožena in je vlekla za sabo ves 
sistem Saftija), smo se vsi seveda 
spraševali, kaj seje od tistega sil
nega premoženja, ki se je vrtelo 
okoli SKGZ, sploh rešilo ali kaj bi 
se dalo rešiti. Takrat smo hoteli 
vedeti, biti informirani o tako

imenovani družbeni lastnini. To 
ni bila lastnina zasebnikov (če
prav je bilo več slamnatih mož), 
če smo torej zahtevali informa
cije, smo to počeli popolnoma  
upravičeno (kakor so informa

cije upravičeno terjali 
tudi m nogi iz vrst 
SKGZ-ja, a do danes ni
so bili uslišani). Toda 
takrat je dnevnik terjal 
nagle odločitve in skle
pe, zato smo pristali na 
to, da se o zadevi pogo
varjamo ločeno: prvi 
tir je bil dnevnik, drugi 
pa vse ostalo. Na pr
vem tiru je vlak hitro 
zvozil, drugi pa je 
ostal... mrtev. (Takrat 
smo dajali tudi osebna 
jamstva na banki, spo
minjam se, da sem se 
prvi javil in na banki so 
m e gledali kot redko ži
val...) Še nekajkrat smo 
se sestali za drugi tir, 
toda bilo je, ko t bi go
vorili z  gumijastim zi
dom, slamnatim  
možem pa ni bilo prav 
nič nerodno, ko niso 

znali odgovoriti. Govorili smo  
različne jezike. Še zdaj ne vemo, 
kaj se je za vsem tem skrivalo in 
kdo to preostalo družbeno last
nino danes upravlja brez takega 
ali drugačnega vtikavanja in nad
zora, govorice sicer krožijo, o 
TKB se baje piše nova knjiga, ki 
naj bi vse razložila (kaj? se ne ve, 
ali da so bili krivi upravljalci ali 
pa morda demokratizacija Slove
nije ali morda tajne službe?...). 
Danes se ustanavljajo nove fi
nančne družbe in prodajajo ne
premičnine in se v  manjšinskih 
ustanovah še ponavljajo izgube, 
a v  javnost ne pride nič. V tistem 
prelomnem času pa smo sodelo
vali tudi pri reševanju številnih 
problemov v  drugih naših sku
pnih ustanovah, v katerih se je 
marsikaj zatikalo (tudi sindikate 
smo imeli proti), takrat smo za
res racionalizirali in popravljali 
napake preteklih vodstev SKGZ. 
S takratnimi problemi se ne bi 
radi več ukvarjali.

Kaj se vam zdi predlog o 
združitvi časopisov Dom in 
Novi Matajur, ki izhajata v  Be
nečiji? Ali bi ju bilo res pamet
no združiti? Kaj bi lahko še 
združili? In skupne ustanove: 
ali niso te že v glavnem 
združene? Kakšne izkušnje 
imate o tem?

Združevati Dom in Novi Matajur 
bi pomenilo hudo prizadeti plu
ralizem v Benečiji in v vsej naši 
skupnosti ter zanikati tisto, kar 
je SKGZ sama podpirala pod pri
tiskom Ljubljane, ko je nastal 
Dom. Nič podobnega se takrat

ne pozneje ni zgodilo ne v Trstu 
ne v Gorici, toliko bolj bi bilo da
nes prisilno združevati kulturni 
in verski list Dom, ki ima svoj 
krog bralcev, ter neprikrito laici- 
stičen tednik, ko t je Novi Ma
tajur, ki ima spet svoje bralce. 
Glede združevanja pa bi pripom
nil, da načelno nisem proti 
združevanju tam, kjer je to m o
goče in koristno. Takih specifič
nih področij je pravzaprav bolj 
malo, toda če bomo kdaj to dose
gli, bo to mogoče izključno brez 
kakršnekoli prisile, z  jamstvi in 
na podlagi popolnega soglasja. 
Tudi tovrstne sugestije iz matice 
so bolj izraz pobožnih želja kot 
pa dejanskega poznanja razmer 
pri nas. Mimo izhodišč nastanka 
obeh taborov zares ne moremo. 
V časih, ko je režim v  matici gle
dal na nas sovražno in odklonil
no, smo se za svojo samostojno
st trudili in jo branili s prosto
voljnim delom in žrtvovanjem, 
pa tudi z  osebnim samofinanci- 
ranjem. Res je sicer, da to malok
do verjame, a je bilo in je še da
nes marsikdaj tako. Če bi ne rav
nali tako “iracionalno", ne bi vz- 
držali in ne bi preživeli. Navse
zadnje im am o potrditve vsak 
dan iz vse Evrope, kjer propada 
marsikatera pridobitev socialne 
države prav zato, ker izginja pro
stovoljno delo.

I zvršni odbor Sveta sloven
skih organizacij, ki je zase
dal v sredo, 16. junija 

2010, v Trstu, je kot prvo točko 
obravnaval stanje glede loka
cije dvojezične šole v Špetru. 
Kljub tem u da je vedno manj 
časa za določitev stavbe, kjer 
naj bi v naslednjem  šolskem 
letu potekal pouk, je vprašanje 
še vedno odprto. Raznim pozi
vom  in pritiskom, ki prihajajo 
na špetersko občinsko upravo, 
pa ne uspe pozitivno prem ak
niti nastalega stanja, za kate
rega sicer obstajajo tehn ične  
rešitve. O tem atiki sta poroča
la deželni predsednik  Drago 
Štoka, ki se je udeležil zase
danja enotnega predstavništ
va v Špetru, in  pokrajinski 
predsednik SSO za videmsko 
pokrajino Giorgio Banchig. 
SSO im a za zelo žalostno dej
stvo, da m orajo  starši javno 
m anifestirati za to, kar je p ri
m arna pravica pri ohranjanju 
in  pri razvoju slovenske n a 
rodne skupnosti v Benečiji. 
Zato Izvršni odbor izraža uč
nem u  in  neu čn em u  osebju 
špeterske šole, vsem  staršem  
in njihovim  otrokom  najbolj 
občuteno solidarnost ter bliži
no. O benem  poziva župana in 
odbor občinske uprave v Špe
tru, da se čim  prej odločita za 
eno tno  lokacijo šole. Vsakrš-

Ali je Primorski dnevnik sku
pen projekt?

Skupen bi bil, če bi Primorski 
dnevnik skupaj postavljali na no
ge, tako pa smo mi z  veliko do
bre volje ob izbruhu krize sredi 
90. let sprejeli oziroma podedo
vali strukturo, ki je imela za sabo 
že večdesetletno opredeljeno 
preteklost, ustaljeno prakso in 
zapečateno ideologijo. Teni tre
ba posebej definirati in označe
vati. Bila je pač v  službi nekemu  
taboru, ki je hotel izvajati m ono
pol nad manjšino, jo voditi in 
nadzorovati. Strukturo sicer 
lahko spremeniš, iz delniške 
družbe lahko narediš zadrugo, 
toda ljudje ostanejo, s svojimi 
pogledi, prepričanji, držo in s 
svojo bolj ali manj sprejemljivo 
pristranskostjo, predvsem pa s 
svojo samostojnostjo in svobo
do. In prav je tako. Zato pa ni
smo vsi enaki, vsi ne m islimo  
enako. Zato je bilo težko pričako
vati, da bi se Primorski dnevnik 
spremenil v idejno in politično 
pluralističen časnik. Toda dnev
n ik  je za vsako skupnost po 
membna stvar. Z  njim se manjši
na informira, zavzema stališča in 
se opredeljuje, pošilja signale, 
dnevnik pa objavlja naše novice, 
ki jih drugi zanemarjajo, posre
duje, opozarja, kritizira in daje 
možnost kritike in protestov... in

na ločitev špeterske šole bi b i
la krivična najprej do otrok in 
staršev, kot tudi do vseh napo
rov, ki so jih v vseh teh  letih 
vložili učitelji in  profesorji.
V nadaljevanju je predsednik 
Štoka poročal o pom em bnem  
dogodku, ki bo v Trstu 13. ju
lija, ko bo koncert na Trgu ze
dinjenja Italije, kjer bodo pri
sotni trije predsedniki Slove
nije, Hrvaške in  Italije. SSO 
m eni, da je to  enkra ten  in 
sim boličen trenu tek , saj se 
ujem a z 90. obletnico požiga 
N arodnega dom a in s 
pričetkom  fašističnega nasilja 
nad Slovenci in  Hrvati.
Izvršni odbor SSO je tudi pozi
tivno ocenil razplet volitev v 
sklopu Unije Italijanov, pri ka
terih je zmagala naveza Radin- 
Tremul. Volitve znotraj krov
ne organizacije italijanske na
rodne skupnosti v Sloveniji in 
na Hrvaškem predstavljajo po
m em ben  tren u tek  no tran je  
dem okratičnosti kot tud i su
veren izraz narodne sam obit
nosti. Pri tem  je treba še doda
ti pom em bno  pridobitev, na 
podlagi katere bodo Italijani 
na H rvaškem  lahko im eli 
m ožnost dvojnih volitev, kot 
je to že v navadi v Sloveniji. 
Predsednik Štoka je sporočil, 
da je novem u vodstvu Unije 
Italijanov poslal čestitke, kjer

še marsikaj drugega. Sedanje 
uredništvo Primorskega dnev
nika deluje v težkih razmerah, 
saj je okleščeno do kosti in za
služi marsikatero opravičilo, če 
kaj ni v redu, vendar imam vtis, 
da je v življenju in delu časopisa 
še vedno prisoten političen fil
ter, zaradi katerega je neka novi
ca bolj rožnato pobarvana, je pri- 
zanesljiveje obravnavana, zasluži 
večjo pozornost in hitrejšo obja
vo od druge, skratka, je neprikri
to gledana z  večjo simpatijo. Ta 
vtis utemeljujejo tako domača 
kronika ko t novice iz sveta, še 
zlasti pa iz matice, glede katere 
Primorski dnevnik nikakor ne 
skriva svojih simpatij in se opre
deljuje ne samo do sedanjega do
gajanja, ampak spodbuja nostal
gijo po časih nekdanje, že dvajset 
let pokopane države in njenega 
propadlega režima ter njenega že 
30 let pokopanega voditelja. Re
snici na ljubo Primorski dnevnik 
je list slovenske manjšine v Ita
liji, ga beremo, vanj tudi oglaša
m o in pošiljamo obvestila (tudi 
članke, če hočemo, da kaj pride 
v širšo javnost), n i pa časopis 
vseh Slovencev v Italiji. 
Vprašanje je seveda, ali je časo
pis, ki bi vse zadovoljeval, sploh 
mogoč, toda s tem vprašanjem 
so se že mnogi brezplodno uk
varjali.

je tud i izrazil željo po čim 
prejšnjem  srečanju.
Na predlog predsednika SSO 
Štoke je Izršni odbor obravna
val tem o notranje reorganiza
cije. Več spodbud za to tem o je 
prišlo  na  dan na nedavnem  
srečanju z goriškim i članica
m i SSO. O dborniki osrednjega 
organa SSO so ugotovili, da je 
velika dragocenost kapilarna 
prisotnost članic na teritoriju 
in  da sta še zmeraj glavna od
lika njihovega pestrega delo
vanja prostovoljno delo ter za
verovanost v vrednote, ki so 
vse do danes bile temelj za na
rodni obstoj in  razvoj Sloven
cev v Italiji. To je po trebno  
p o udariti in  podčrta ti, kajti 
brez take podlage sta reorga
nizacija in  reform a vprašljivi. 
SSO m eni, da grem o naproti 
časom, v katerih ni velike ja
snosti, tako na lokalni kot širši 
državni in  m ednarodni ravni. 
V ta nam en  gre prem isliti ce
lo tno  delovanje, ki pa ne sme 
zanem ariti tem eljn ih  vrednot 
in  poglavitnih nam enov sku
pnega delovanja SSO in n je
n ih  članic. Te pa so neločljivo 
povezane z narodnostno  izbi
ro, združeno z ideali dem ok
racije in  krščanske dediščine, 
ki so od povojnega časa vse
skozi življenjsko vodilo orga
nizirane civilne družbe v SSO- 
ju. Zato je kom isija za p ro 
gramske sm ernice že pripravi
la nekaj izhodiščnih točk, na 
podlagi katerih bo sestavljen 
dokum ent za dolgoročni raz
voj civilne organiziranosti slo
venske narodne skupnosti v 
Italiji.

F o to  D P D

V Trstu je zasedal Izvršni svet SSO

V ospredju nerešene 
težave špetrske šole
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Slovenski evharistični kongres

Vtisi in misli ob 
velikem dogodku

Odmev s Slovenskega evharističnega kongresa

Kakšne sadove bo 
rodil ta dogodek?

N ekoliko me je skrbelo, 
kako se bova z 
nadškofom  privozila 

do prireditvenega prostora: na
povedi o udeležbi sicer niso bi
le ne rožnate ne pretirane, pa 
vendar vemo, da smo ljudje ne
predvidljivi. Zaskrbljenost je 
postala upravičena, ko sva se 
bližala prireditvenemu prosto
ru in sva opazovala morje ljudi, 
ki so se pomikali proti vhodom  
in očitno že niso mogli skoznje. 
Triumf? Težka beseda in  pre
pojena bolj z negativnim i 
predznaki, če jo želimo prilepi
ti Slovenskemu narodnem u 
evharističnem u kongresu. 
Trium falne vstope v cesarsko 
mesto so poznali rimski konzu
li in vojskovodje, ki so se hvali
li po sm rtonosnih  uspehih  -  
več sovražnikov so pom orili, 
bolj so jih ob vrnitvi v domovi
no venčali. V Celju pa ni šlo za 
štetje prem inulih in preživelih, 
ampak za iskren, globok in 
občuten poklon evharistične
m u Kralju. Ko bi ne bilo tako, bi 
množica vernikov, ki je napol
nila nogom etno igrišče, bližnjo 
telovadnico in okolico, ne vz
trajala pod pekočim soncem, v 
hudi vročini, neudobno sedeča 
na različnih vrstah stolov in 
stolčkov. Prisotno občestvo pa 
je dokazalo, da je verno in da 
ga vera združuje v eno: ko je za
ploskalo kardinalu Bertoneju 
ob javni razglasitvi, da bom o 
odslej Alojzija Grozdeta častili 
kot blaženega in m u postavlja

li svetišča, ko je sprejelo evhari
stični kruh v tako velikem števi
lu, da se je nehalo njegovo raz
deljevanje celo po slavnostnem 
obredu, ko je, objeto v plašč 
spokojne tišine, poklekovalo 
med procesijo Sv. Rešnjega Te
lesa celo na tribunah, ko ni za
pustilo za seboj ob odhodu s 
prizorišča svinjaka, a je um irje
no in  potrpežljivo čakalo na 
izhod in se brez prerivanja po
mikalo proti svojim prevoznim 
sredstvom. Vse to in še marsikaj 
drugega je bil prvi evharistični 
kongres na svobodnih tleh  
našega naroda. Temu je dodal 
svoj delež še sam blaženi Alojzij 
Grozde, ki so m u v cvetu mla
dosti prestrigli življenjske peru
ti: m ed povzdigovanjem, ko 
smo doživljali najsvetejši in 
naj očarljivejši trenutek evhari
stičnega bogoslužja, sta veter in 
vročina povzročila padec nje
govega relikviarija, sveč in 
šopkov ob njih: ali je bil to 
slučajni padec? Meni se je takoj 
utrnilo v glavi: tako je spoštoval 
evharistijo in  toliko časa je 
preklečal pred njo v času ze
meljskega življenja, da je tudi 
na dan svoje beatifikacije padel 
na tla, na kolena pred Naj
višjim, ko se je Kristus spre
minjal v kruh in  vino!
Brez grenkih ugotovitev in no
tranjih  razočaranj pa tudi ni 
šlo. Škofje so nas vabili na Slo
venski narodni evharistični 
kongres. Ko bi bil slovenski, bi 
Slovence s političnega in vodst

venega vrha državne hierarhije 
ne bilo sram stopiti med verne 
ljudi in deliti z njimi tako slav
nostni dan; ko bi bil narodni, 
bi se ga ne udeležilo le nekaj 
čez trideset tisoč pripadnikov 
naroda, od tega dva skrom na 
avtobusa iz zamejstva, ampak 
večji del članov slovenske kato
liške Cerkve; ko bi bil evhari
stični, bi župnikom  ne bilo 
težko opustiti domačega ne
deljskega bogoslužja in  kot en 
prezbiterij počastiti Velikega 
duhovnika; ko bi bil kongres, 
bi bile vse slovenske ceste in že
leznice natrpane z vozili v sme
ri Celja, tako pa smo opazovali 
dolge vrste jeklenih konjičkov, 
ki so se počasi pomikale iz sre
dišča Slovenije proti morju, saj 
je vroč pom ladni dan nekatere 
bolj vabil k potešilu telesa 
kakor duha.
Vendar m oram  priznati, da sta 
me kot balzam osvežila dva do
godka: nekaj dni pred veličast
nim  bogoslužjem  me poišče 
mož in  me vpraša, ali bi se 
lahko vključil v skupino go- 
riških romarjev. Za to izbiro ga 
je nagovoril Radio Ognjišče, ki 
je spremljal romanje Brezjanske 
Matere Božje po slovenskih žu
pnijah. In je dodal: "Ko po
slušam radio, ugotavljam, da bi 
m e bilo 'ziher' sram, če bi se 
jaz, Slovenec in  kristjan, ne 
udeležil kongresa". Drugi do
godek pa je telefonski poziv, 
m ed katerim  me je možakar, 
izobraženec, naš rojak, takole 
nagovoril: "Gospod, ali je še kaj 
prostora v avtobusu? Veste, 
udeležil sem se prvega kongre
sa leta 1935, pa bi m i bilo žal, 
da bi se tegale ne. Poleg tega 
sem bil sošolec blaženega Loj
zeta, pa ga bom  šel ja obiskat 
ob priložnosti njegovega velike
ga d n e"!

G. Karel Bolčina

N edelja, 13. junija 2010, 
je bila za slovensko 
Cerkev poseben, zgodo

vinski dan, saj sta v  Celju p o 
tekala Slovenski evharistični 
kongres in beatifikacija Alojzija 
Grozdeta. Tega dne so se od vse
povsod že v  zgodnjih jutranjih 
urah na celjski stadion zgrinjale 
množice vernikov, ki so na ro
marski kraj prišle s svojimi duš
nim i pastirji, skupaj jih je bilo 
preko 700. Tako so sena po t od
pravili tudi romarji iz goriške in 
tržaške škofije. Evharistični kon
gres, ki je sklenil leto, posvečeno 
evharistiji, je potekal pod  ge
slom: Evharistija -  božji dar za 
življenje. Udeleženci in vsi tisti, 
ki so kongres spremljali doma 
po TV ali preko Radia Ognjišče, 
so tega dne potrdili pripadnost 
katoliški Cerkvi in izpričali Kri
stusovo središčno mesto v  oseb
nem  in občestvenem življenju. 
Kongres je bil namenjen poživit
vi verskega življenja ob evhari
stični skrivnosti, k i je "vir in 
vrhunec krščanskega življenja". 
Bogatemu pripravljalnemu pro
gramu z osebnimi pričevanji o 
tem, kako tudi danes družine in 
posam ezniki zajemajo pri stu
dencu žive vere in evharistije, je 
sledila slovesna sveta maša. Vo
dil jo je papežev posebni odpo
slanec kardinal msgr. Tarcisio 
Bertone, vatikanski državni taj
nik, somaševal pa je celoten slo
venski škofovski zbor s sloven
skim metropolitom, nadškofom  
Stresom in nuncijem  Castel-

lojem, m ed  n jim i so bili tudi 
tržaški ško f msgr. Giampaolo 
Crepaldi in goriški nadškof Di- 
no De An toni ter primorska ško
fa msgr. Metod Pirih in msgr. dr. 
Jurij Bizjak. Posebej pretresljiva 
je bila slovesna razglasitev 
mučenca Alojzija Grozdeta za 
blaženega. Ta mladi fant, umrl 
je pri 20 letih, je prav iz svete 
evharistije črpal m oč in navdih 
za dejavno krščansko življenje. 
S svojim pogum nim  priče
vanjem za Jezusa Kristusa, ki se 
ni ustavilo pred nobeno  
grožnjo, je zato postal naš prvi 
slovenski mučenec za sveto ve
ro. Sveti maši, ki je v  eno občest
vo povezala preko 32.000 ljudi, 
je sledila slovesna evharistična

procesija in blagoslov z Najsve
tejšim. S programom evharistič
nih pesmi je v mogočnem zboru 
1300 pevcev sodeloval tudi

združeni zbor ZCPZ, 
ki ga je pripravil nje
gov zborovodja Edi 
Race. Že m ed pri
pravljalnim progra
m om  so v  procesiji 
na stadion prinesli, 
okrašeno s cvetjem, 
m ilostno podobo  
Marije Pomagaj z 

Brezij, ki je bila zadnje dni tudi 
sama romarica. Da je Mati Božja 
kraljica slovenskih src, sta iz
pričala tudi spontan aplavz in 
petje večtisočglave množice.
Ob koncu se postavlja vprašanje: 
kakšne sadove bo dogodek rodil 
za prihodnost Cerkve? Kot pou
darja mariborski nadškof, m e
tropolit Kramberger: "Cerkev 
prihodnosti mora biti bolj evha
ristično prežeta. Cerkev prihod
nosti bo morala biti še bolj pre
prosta in življenjska, ne Cerkev 
m ogočnih organizacij in 
m nožičnih manifestacij, sredi 
katerih je pogosto pozabila na 
Kristusovo skrivnost in globino. 
Brez te globine Cerkev nima  
prihodnosti. Prvi kristjani so 'lo

mili kruh po domovih ter uživa
li hrano z  veselim in preprostim  
srcem ' (Apd, 2, 46) ".

JB

n i osebni interesi, velikokrat 
celo ekonom ski... Vse to velja 
tudi za satanistične sekte. To, 
o čem er nas je  tokrat in fo rm i
ral KLOP, pa žal n im a prav n o 
bene povezave s satanizm om , 
še m a n j s satanističnim i obre
di. N e sm em o  si zatiskati oči, 
satanistične sekte obstajajo - 
jih  je  več in  so zelo  različne, 
skupno  pa jim  je to, da je  pri
padn ikom  teh sekt n jih o v  bog  
satan.
Zakaj nekdo  postane član takš
n e  sekte? Kje so n jen i temelji?  
Kdo jih  vodi? Kaj vse se tam  
dogaja? D ejstvo je, da je  pri 
človeku, ki pripada satanistič- 
n im  sektam , teh je  več  vrst, 
oblika religioznosti nenavad
na ali celo napačna.
Res je, da im a religioznost raz
lične  ravni. L judje se bodo  
vedno zadrževali na religiozni 
ravni, na kateri si pač vsak p o  
svoje oblikuje p o t  odrešenja. 
Tega n e  sm em o  podcenjevati.

Tisti pa, k i je  resnično veren, 
mora sprejeti tudi m ožnost, da 
obstaja zavestna raven, k i pre
sega n jegovo  relig iozno vi
denje sveta. Ko to spozna, se 
bo pripravljen podati tudi na 
notranjo d uhovno  pot.
Na duho vn i p o ti pa pridem o  
tudi v  stiske in  trdovratne  
uveljavljenosti svoje ali lastne 
prisotnosti. Tu pa se srečuje
m o  z  dem oni, sencam i, h u 
diči, p ošastm i - p o zn a m o  
m n o g o  im en  za to. Celo Jezus 
se je  srečal s hudičem . Vedeti 
moram o, da n i naključje, da je 
Jezusova preizkušnja (skušnja
va) postavljena v  puščavo. V  
duh o vn em  svetu puščava p o 
m en i d uhovno  odm akn jeno
st. Vsak, k i si želi globljega  
duhovnega spoznanja ali doži
vetja, gre v  "puščavo" in  se 
tam spoprijema s svojo oseb
n o  senco. D em o n i pa  so in  
ostanejo obrnjena stran naše 
osebne zavesti, ko  na sebi de

m o n izira m o  tisto, česar ne  
sm em o  sprejeti, česar se m o 
ram o znebiti. Bistvo d em o n 
ske obsedenosti je  v  tem, da 
tem n o  stran lastne zavesti 
projiciramo navzven, na dru
ge. Tako postane razlika m ed  
m aterijo  in  d uhom , telesom  
in  zavestjo, m ed  človekom  in  
Bogom  neprem ostljiv  prepad. 
Naša prva naloga je  p rav  v  
tem, da to slabo spoznam o in  
uvid im o v  sebi in  to negativ
no, zlo, k i ga v id im o zunaj se
be, v  drugih, p rep o zn a m o  v  
sebi. Tako d em o n o v  v  sebi ne  
potlačujem o, zop e t pa je  res, 
da čim  bolj se borim o  pro ti 
tem  tem n im  silam, tem  večjo 
m o č  imajo. Rešitev iz  takšnega 
stanja ostaja sam o stik  s Cerk
vijo in  zakramenti.
Seveda vsega tega tokrat naš  
ljubi KLOP n i upošteval, na 
sprotno, pokazali so celo, da 
jim  je  vse to tuje...

Ambrož Kodelja

OBRTNIŠTVO (2. del)
"Z n jim i (z zdravili) zdravi in  lajša boleči
no , iz  n jih  lahko  m azilar (m yrepsos) n a 
pravi m azilo"  (Sir 38,7).
4. K upec (agoradzon): "Tisti, k i kupujejo, 
naj bodo, kakor da n e  bi n ič  im eli"! (1 Kor 
7,30).
"In izbrisal je  zadolžnico (heirografon) zo 
p er  nas, z  n jen im i za nas n eu g o d n im i do
ločbam i; odpravil jo  je, ko  jo  je  prib il na 
križ"  (Kol 2,14).
5. Klepar (halkeus, typton): "Kraljevala pa 
je  sm rt od  Adama do Mojzesa tudi nad  tisti
m i, k i se s p o d o b n im  p res to p ko m  kakor  
Adam , k i je  podoba (typos) prihodnjega, 
niso  pregrešili" (Rim 5,14).
M ojster je  iz  bakra sklepal (typ tein) ko te l in  
ga obesil za vzorec (typos) vsem  kleparjem  
v  delavnici.
Pavel p iše  Filipljanom: "Posnemajte m ene, 
bratje, in  glejte na tiste, k i tako živijo, kakor 
im a te  zgled  (typon) v  nas" (Flp 3,17).

PLOVBA

1. Veter (anemos): "Da n e  b o m o  večnedo-  
le tn i otroci, om ahljivi, da nas n e  bo vsak 
veter nauka zanašal, kadar ljudje varajo in  
zvija čn o za v  ajajo v  zm  o-
to, m arveč  b om o  ostali 
v  resnici in  b om o  v  lju 
bezni v  vsem  rasli k  n je
m u , k i je  glava, Kristus"
(E f 4,14-15).
2. Sidro (agkyra): "V  
n jem  im a m o  svoje duše 
sidro, k i je  varno in  trd
n o  ter sega v  no tranjost 
za zagrinjalo, ka m o r je 
za nas šel p re d h o d n ik  
Jezus, k i je  p o  M elkize- 
d eko vem  redu posta l 
ve lik i d u h o v n ik  na 
veke " (H eb 6,19-20).
P om eni: Sidro je  zn a 
m e n je  upanja, ke r  se 
oprijem lje  čeri, k i n iso  
vidne. Jam bor ali k r iž
p o m e n i vero, ker širi obzorje. Krm ilo p o  
m e n i ljubezen, ker usmerja p lovilo .

POLJEDELSTVO
1. Poljedelec in  p e k  (georgos, sitopoios): 
"Če je prvina (moka) sveta, bo tudi testo; če

je  korenina sveta, so tudi 
veje"  (Rim  11,16). Po
m en: korenina  so očaki 
ali kristjani iz  judovstva  
ali Kristus sam.
"Pa boš rekel: 'Veje so bi
le  o d lo m ljen e , da sem  
bil jaz vcep ljen '! Dobro: 
zaradi nevere so se odlo
m ile , ti pa sto jiš  zaradi 
vere. N e prevzem a j se, 
am p a k  se bo j"! (Rim  
11,19-20).
"Jaz sem  sadil, A polo  je  
zalival, Bog pa je dajal ra
st. Torej n i n ič  ta, k i sadi, 
in  n ič  ta, k i zaliva, a m 
p a k  ta, k i daje rast, Bog" 
(1 Kor 3,6-7). 
“Poljedelec, k i se trudi, 

m ora prvi biti deležen sadov" (2 Tim 2,6).
2. Njiva (georgion): "Kajti Božji sodelavci 
sm o, vi pa ste Božja njiva, Božja zgradba " (1

Kor 3,9).
3. Sejalec (spefron): "Pomnite: Kdor m alo  
seje, bo tudi m alo  žel; in  kdor ob ilno  seje, 
bo tudi obilo  žel. Vsakdo naj da, kakor se je 
v  srcu odločil, n e  z  žalostjo ali na silo, kaj
ti Bog ljubi veselega darovalca" (2 Kor 9,6- 
7).
4. Korenina (rfdza): “Pazite, da kdo  n e  izgu
bi Božje m ilosti, da n e  bo pognala kakšna  
grenka korenina ter delala nadloge in  bi se 
jih  m n o g o  p o  n jej okužilo , da n e  bo kdo  
ku p ljiv  ali posveten  kakor Ezav, k i je za  eno  
jed  prodal pravice svojega prvorojenstva"  
(Heb 12,15-16).
5. Trn (skolops): "In da bi se zaradi velikih  
razodetij n e  prevzel, m i je  bil dan trn v  m e 
so, angel satanov, da m e  bije. Zaradi njega 
sem  trikrat prosil Gospoda, da bi odstopil 
o d  m en e . Toda rekel m i je: 'D ovolj ti je  
m oja m ilost, kajti m o č  se v  slabosti izp o 
po ln ju je  '. Z  veseljem se bom  torej rajši hva
lil s svo jim i slabostm i, da bi prišla nam e  
Kristusova m o č "  (2 Kor 12,7-9). Pom eni: 
čudovita razlaga težav, k i zadevajo aposto
la! "Trnje in  osat ti bo rodila in  vendar boš 
m oral jesti po ljsko  zelišče"! (1 M z 3,18).

Ljudje se bodo vedno zadrževali na religiozni ravni

Črne sile
K adar ko li je  v  Prim or

skem  d n evn iku  stran 
posvečena  KLOP-u, jo  

najprej preberem , to pa zato, 
ker m e  zanima, kako ti mladi, 
ki to stran oblikujejo, pristo
pajo k  določeni temi. Seveda 
se z  vsem  n i m ogoče strinjati, 
vesel pa sem, da vidim  n jih o v  
pristop, ob en em  pa spozna
vam  n jih o v  pogled, spozna
vam  pa tud i p om an jk ljivosti 
na to ali ono  temo.
Stran, k i je  nosila naslov: Klop 
se je soočil s "črnimi silami", 
m e  n i nagovorila. Pisci so tu 
obravnavali satanizem . Zani
m ivo , da se n ihče  od  zam ej
skih ka tehetov še n i obregnil 
ob ta zapis. M ogoče so se pri 
urah verouka, še zlasti na

naših  višjih  
šolah? Če pa  
so ta zapis p u 
stili ob strani, 
pa vsekakor to 
n i bilo  naj
bolje...
Ko govorim o  
o tej temi, 
m o ram o  raz
likovati dvoje: 
satanizem  in  
satanistične 
sekte. Velika večina tistih, k i o 
tem  pišejo, tega dvojega n e  
ločujejo in  si n iso  na jasnem, 
kaj je  eno in  kaj drugo. Satani
zem  je češčenje satana, satani
stične sekte pa so verske loči
ne, k i satana častijo z  obredi, 
ker ga im ajo za boga. N i reče

no , da pripada satani- 
stičn i sekti, kd o r časti 

satana. Vse 
oblike  sek t ali 
verskih ločin  
im ajo  to 
značilnost, da 
jih  je  n ekd o  
ustanovil, jim  
dal n ek i "ver
ski program  " 
in  seveda tudi 
ritual ali 
obredje. Kdor 
je  član katere  
ko li sekte, je  
prepričan, da 
je  zanj sam o v  
tej sek ti zve 

ličanje, za to  ž iv i p o  n jen ih  
pravilih in  jo  tudi skuša širiti. 
Ko govorim o o sektah, m ora
m o  biti zelo previdni, ker so v  
ozadju velikokra t tud i drugi 
m otivi, k o t neuravnovešeno
s t p o sa m ezn e  osebe, lahko  
neka verska blaznost, določe
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Potovanje v Romunijo
zgodovino sam ostana ter 
okolico. Ponovno sm o se 
spuščali in  dvigali po M alih 
K arpatih  ter prispeli v 
Voroneš. Dež nam  je nagajal, 
da sm o se m orali b ran iti z

Kratke

dežniki. Pravoslavna m eni- 
hinja Tatjana, ki je znala tudi 
italijanski jezik in  je povedala, 
da je bila v Rimu kot 
štipendistka na povabilo  
Janeza Pavla II., nam  je zelo 
izčrpno  razlagala poslikavo 
sam ostana, tako no tran je  
stene s freskam i-ikonam i kot 
tud i lepo zunanjost, kjer pre
vladuje m odra barva, zlasti 
tam , kjer je prikazana ge
nealogija človeštva. Na zahod
n i zunanji strani je slikovito 
prikazana poslednja sodba, za
to nekateri im enujejo  
sam ostan Vzhodna Sikstinska 
kapela.
Samostan Moldovica
Sam ostan M oldovica, ki leži 
ob istoim enski reki, je kakor 
m odri biser v obm očju  goz
dov, ki so nekoč n u d ili za
vetišče puščavnikom . Prav 
tam  je vojvoda Petru Rareš le
ta 1532 sezidal sam ostan in  ga 
dal posvetiti M arijinem u oz
nanjenju. V sprednjem zunan
jem  delu gledam o prizore iz 
M arijinega življenja, na zu 
nanji južni steni pa koledarsko 
leto bogoslužn ih  praznikov. 
Lepo je prikazana tud i hvalni
ca Mariji, ki ji pravijo "akatis- 
tos", ker se m oli in  poje stoje'.

J. Maikuža

Samostan Neamt
Popoldne tretjega dne sm o 
nadaljevali po t iz Jaši do 
sam ostana N eam t (vodička je 
izgovorila Neme), ki leži ob re
ki M oldova, po kateri se

s freskami-ikonami. Pretreslji
va je Poslednja sodba na za
hodn i zunanji strani, na južni 
strani pa h ierarhična poslika
va in  uprizoritev  angelskih 
zborov, m enihov, škofov in

Najprej sm o obiskali 
sam ostan Sučeava, ki ga  je v 
16. stoletju zgradil sin Stefana 
Velikega, Bogdan III. -  Slepi. 
Posvečen je sv. Juriju m učen
cu, zm agovitem u vojaku pro

ti Turkom. Na zu-

im enuje  tud i vsa pokrajina 
M oldavija. Sam ostan je dal 
zgraditi vojvoda Štefan Veliki 
v 15. stoletju. Pravoslavna 
Cerkev v Romuniji ga časti kot 
svetnika, ker je bil tudi velik 
bojevnik proti Turkom. Danes 
je m oški sam ostan še vedno 
versko in  k u ltu rn o  središče. 
Samostanska cerkev je čudovi
to okrašena z ikonam i in  
freskami. Sveče prižigajo ob 
strani pred vhodom  v cerkev 
v p o sebn ih  p ločevinastih  
om arah, da ne bi počrnili n o 
tranjih  sten cerkve. Skoro vsi 
sam ostan i so označeni kot 
k u ltu rn i spom enik  svetovne 
dediščine UNESCO.
N ato sm o obiskali še
sam ostan  oz. sam ostansko 
cerkev H um or ob is
toim enskem  potoku. Kot d ru 
gi sam ostani v Bukovini je tu 
di ta poslikan na zunanji steni

romarjev-vernikov. Cerkev je 
posvečena Mariji Vnebovzeti, 
ali kot pravijo pravoslavni, 
Zaspanju Bogorodice. 
Spremljalo nas je oblačno in 
deževno vreme. Prenočili smo
v b liž in i v nekem  __
letoviščarskem kraju, sre
di sm rekovih gozdov in 
listavcev.
Samostan Putna 
N aslednji dan, v petek, 
nas je po t vodila v 
sam ostan Putna. Ob ces
ti so bile češnje in  orehi, 
gričevnata pokrajina je 
bila  p rije tna  za oči, 
povzpeli sm o se visoko 
do 1100 m etrov n ad 
morske višine, kjer sta bi
la zavetišče in  gostilna.
Bili sm o na južnem  delu 
M alih Karpatov. Spustih 
sm o se v dolino  ob reki 
Sučevita.

nan ji južni steni 
prevladuje zelena 
barva, zato ga 
im enujejo tud i ze
leni biser Moldavi
je-
M oški sam ostan 
Putna leži v dolini 
v zelenem  objem u 
narave in obdan z 
gričevnatim  o b 
m očjem . Peljali 
smo se po cesti, ki 
je speljana ob reki 
Tisi, ki m eji na 
Ukrajino. V teh  
p redelih  živi tud i 
ukrajinska m anjši
na. Tudi sam ostan 
P u tno  je zgradil 
Štefan Veliki; tu  je 
tud i njegov grob 

takoj pri vhodu v cerkev. Zu
nanje stene sam ostanske 
cerkve niso poslikane z ikona
mi, ker so jo večkrat obnavl
jali. Zanim iv pa je m uzej, ki 
prikazuje nastanek  in

Binkoštno pismo iz Svetega Duha na Bloški planoti

Quo usque tandem... ali koliko časa boste 
liberalci LDS izzivali našo potrpežljivost?!

se bogovi odločijo, 
|C  da človeštvo pogu- 

X \ b i / o ,  m u vzamejo 
razsodnost"!
"Svet hoče biti varan, torej vara
jm o ga"! (Antična reka)

Sprehajam se po  visoki Bloški 
planoti, vdihavam svež zrak, 
neznosno čist zrak, da restavri
ram svoje možgane od civilizaci
jskih poškodb. Srce se m i para, 
ko vidim, da je rodovitna zemlja 
opuščena, da tukajšnji živelj, ko
likor je še kmečki, životari, ker se 
ne znajde pred pritiski naše 
države (Slovenije), ki hoče 
zadušiti tako imenovano primi
tivno, ročno kmečko gospodarst
vo. Ljudje so zbegani, otrok se ro
di minimalno število, čeprav je 
v  bistvu najboljprirodno in nor
malno, da človek ohrani svojo 
človečnost v živem, ročnem  
stiku s prirodo. Ali bo vsa ta 
tehnična mehanizacija, ki prodi
ra vsepovsod res uničila in 
razčlovečila človeka v Sloveniji 
in Evropi. Zakaj si praktično 
noben km et tu ne upa več živeti 
tako, ko t so njegovi dedje?! 
Beata solitudo, sola beatitudo!, 
si rečem v srcu.
Mučijo m e težke misli, ko vidim, 
kako komunizem, ki je vladal v 
Sloveniji pol stoletja, še vedno ni 
crknil, kar bi si že zdavnaj za
služil. Še naprej hoče uničiti 
duše, v  obliki tako imenovanih

liberalcev, ki verjamejo samo še 
v 'uspešnost1 lastnega napuha, 
brezboštva, razvrata, maloumja. 
Koliko časa bom o še prenašali 
vašo morilsko pokvarjeno be
bavost? Najraje bi vas pognal 
lastnoročno gole in bose iz ljubl
janske skupščine.
Vanitas vanitatum omnia vani- 
tas!, je zapisal modri Salomon. 
Uspešno, zelo uspešno ste ukinili 
karšnokoli obliko obvezne 
krščanske vzgoje mladine, storili 
ste vse, da mladina ostane 
brezbožna in da jo oropate znan
ja, večtisočletne modrosti Svete
ga pisma, da jo duhovno siro
mašite, da ne bo znala niti enega 
stavka iz psalm ov ali Knjige 
modrosti. Res ste bili zelo 'us
pešni ', ko t je govoril pokojni 
Janez Drnovšek, uspešni v  vaši 
'politiki'. Očitam vam, pre
varant j e, vse, kar ljudem nudite, 
je samo nihilistični razvrat. 
Poberite se, gnusobe!
Vsa javna sfera v Sloveniji je v 
bistvu že tako zadušljiva, hromi 
dušo in telo, me duši in m i jem l
je kakršenkoli polet za lastno 
poštenost, skromno življenje, 
zvestobo vrednotam. Ne da se 
živeti v  takem socialnem okolju. 
Moram iskati čist prostor, nedo
taknjen od vaše strupene sape, 
pošastne nezmernosti, ostudne 
lakomnosti in nesramnosti. 
Preostane m i samo še to, da si 
ponavljam misel: Bog m e vendar

neskončno ljubi, saj m i da to 
možnost, da vsaj hodim  po od 
človeške noge neomadeževani 
prirodi in si govorim v srcu vsaj 
stokat na dan: "Jezus Kristus, Sin 
božji, usmili se m e! Brez tebe 
sem nič"!
O tempora, o moreš!
Negacija Boga, negacija tran
scendence, je res smrt človeka. 
Če ni Boga, je vse dovoljeno. Če 
ni Boga, potem  vlada samo 
brezumje, kar poskušajo izpeljati 
in doseči naši vrli in razvratni 
iluzionisti LDS, zadnji nasledni
ki komunizma. Toda tudi vam so 
ure štete! Samo še smejem se, saj 
je to že stara krščanska modrost, 
da se hudič najbolj boji veselega 
človeka.
Ne smete se bati mojega besa, ker 
sem kristjan, se m i nudi samo ta 
neskončna možnost, da kličem

kot Kristus na vas Božje usmil
jenje, ker Jezus ljubi tudi vaše 
nesmrtne duše in se bo tudi us
milil vaše nesrečne, bebave 
slaboumnosti, da ne boste več 
delali take škode in ljudem je
mali zdrave pameti. To je moje 
voščilo za Binkošti leta 
Gospodovega 2010.
Verjamem, da bo naša mladina 
kmalu deležna v celoti 
neskončnih, radoživih možnosti 
upanja v evangeljskem veselju in 
zdravi pameti, da bo deležna os
novnih, civilnih vrednot tudi na 
državnem nivoju. M olimo za 
zdravo pamet in ne podlegajmo 
posvetni miselnosti.
S tem upanjem vas blagoslavl
jam!

Pavle Bračko, večni študent, 
žrtev politike in Cerkve

s svojo janzenistično moralo

Napoved doaodka
Sv. m a ša  o b  D n evu  d r ž a v n o sti  
v  lju b ljan sk i sto ln ici
V ljubljanski sto ln i cerkvi sv . N ikolaja bo v č e tr tek , 2 4 . junija  
2 0 1 0 ,  o b  1 8 . 3 0  s v .  m a š a  z a  d o m o v i n o  o b  D n e v u  
d r ž a v n o s t i .  S lo v e s n o  s o m a š e v a n j e  b o  k o t p r e d s e d n ik  
S lo v e n s k e  šk o fo v sk e  k o n fe r e n c e  vodil ljubljanski n a d šk o f  
m e tro p o lit  m sgr. A nton  S tr e s . P o le g  šk o fo v , d u h o v n ik o v  in 
vern ik ov  s e j e  b o d o  u d elež ili tud i p red sta v n ik i s lo v e n s k e g a  
d r u ž b e n e g a  živ ljen ja  in d ip lo m a tsk e g a  zb o ra . Pri sv . m a ši  
b o d o  so d e lo v a li  tud i p evsk i zbor sv . N ikolaja iz Litije, kvin tet 
trobil o r k e stra  S lo v e n s k e  v o jsk e  in p red sta v n ik i E n o te  za  
protokol.

Štmavrski pritrkovalci na Sveti Gori

sodeloval z evharističnim programom, s  katerim je  naslednjega  
dne prepeval v zboru 1 3 0 0  pevcev na S lovenskem  evharističnem  
kongresu v Celju. Zbor je  na orgle spremljal prof. Tomaž Simič, 
organ ist pri N ovem  sv. Antonu. Ob B ed en č iču  je  so m a še v a l  
ravnatelj Slovenskega pastoralnega sred išča  msgr. Marij Gerdol. 
Ob kon ču je  prijazen pozdrav novem u vikarju nam enil Igor Švab. 
Nova služba bo za B edenčiča dodatno brem e, ki mu je  naloženo  
ob vseh drugih pastoralnih dejavnostih, a verjame in zaupa v Božjo 
p o m o č ./J B

V s o b o t o ,  1 2 .  ju n ija ,  j e  b ilo  na S v e t i  Gori o b  p ra zn ik u  
Brezm adežnega Marijinega srca poseb no slavje, pri katerem s e j e  
š e  okrepilo že dobro sodelovanje m ed Sv. Goro in Štmavrom. Od 
1 9 . do 2 0 . ure s o  na m ogočnem  zvoniku pritrkovali štirje mladi 
štmavrski pritrkovalci: Luka Feri, Andrea Corsi ter Martin in Sandi 
Persoglia (na sliki). Vsi štirje so  s e  te  žlahtne um etnosti učili pri 
svojih nonotih, prav lepo pa je, da z navdušenjem  ohranjajo to  
prelepo slovensko navado. Ob 2 0 . uri je  v baziliki bila slovesna  sv. 
m aša, pri kateri je pel m ešani pevski zbor iz Deskel. Okrog svetišča  
s e j e  vila procesija s  križem in podobo Svetogorske Kraljice. Mariji 
v ča st so  zbrani zmolili litanije in bili deležni slovesnega  blagoslova. 
Gvardijan, p. Bernard G o ličn ik se je  vsem  prisotnim toplo zahvalil 
za sodelovanje.

V Varšavi beatificirali Jerzyja Popieluszka
V Varšavi so  6. junija razglasili za b laženega poljskega duhovnika 
Jerzyja Popieluszka, ki so  ga leta 1 9 8 4  zaradi podpore sindikatu  
Solidarnost m učile in nato ubile poljske tajne službe. S lovesnosti 
na varšavskem  trgu Pilsudski s e  je  poleg 1 2 0  škofov in 1 3 0 0  
duhovnikov udeležilo prek 1 0 0 .0 0 0  vernikov.
Med navzočim i pri m aši, ki jo je  vodil vodja kongregacije za 
ra zg la sitv e  sv e tn ik o v  A ngelo  
A m a to , j e  b ila  tu d i  
Popieluszkovasto let stara mati 
Marianna. Po m aši so  posm rtne  
o sta n k e  poljskega duhovnika  
prenesli v novo zgrajeno cerkev  
na južnem  obrobju Varšave.
Poljska tajna policija je  o če ta  
Jerzyja Popieluszka, potem  ko 
s o  ga  najprej sk u ša li ubiti v 
n a v id ezn i prom etn i n e sr e č i,  
aretira la  1 9 . ok tob ra  1 9 8 4 .
Mučili so  ga do smrti, nato pa so  
njegovo truplo vrgli v reko Vislo.
Njegova sm rt je  sprožila gnev  
Poljakov in na pogrebu s e  je  
zbralo na tiso če  ljudi. Oblasti so  
sicer izvedle hitro sojenje pripadnikom tajne službe, ki pa so  bili 
doslej že vsi izpuščeni iz zapora. Decem bra lani je  papež Benedikt 
XVI. Popieluszka razglasil za m učenika tertako odprl pot za njegovo 
beatifikacijo. Pri beatifikaciji mučenikov, ki so  dali svoja življenja za 
Cerkev, namreč ni treba dokazovati, da so  v življenju naredili čudež.

Praznovanje sv. Antona v  Trstu
V soboto, 12 . junija, je  slovenska skupnost pri Novem sv. Antonu 
v Trstu v svoji sredini toplo sprejela generalnega vikarja za Slovence  
g. Antona Bedenčiča, ki je  ob prazniku sv. Antona daroval sv. m ašo.
V spodbudnem  nagovoru je  poudaril velike d osežke sv. Antona 
Padovanskega, saj je  v kratki življenjski dobi, umrl je  pri 3 5  letih, 
prepotoval Evropo in prepričljivo oznanjal evangelij. Tudi d an es, v 
času  krize, sv e t potrebuje v ese lo  oznanilo. Tako je  B edenčič  v 
prošnji k sv. Antonu dodal, da bi tudi slovenska skupnost v m estu  
v Božji besed i dobila novega zagona, da bi s e  zavedala svojih 
korenin in bila hvaležna za svojo narodnost. Kdor sprejm e Božjo 
b esed o , bo imel življenje. Zbrane je  nagovarjal, naj v skrivnosti 
Božje b e se d e  iščejo odgovore na vprašanje, kaj lahko naredimo, 
da bom o oživeli našo  skupnost. Sklenil je  s  povabilom: “Veselim o  
se , da nas Bog š e  vedno potrebuje. V eselim o s e  tega  poslan stva”. 
Pod vodstvom  Edija Raceta je  združeni zbor ZCPZ pri bogoslužju



2 4 .  junija 2 0 1 0

Kratke
Silvan Primožič o predoru Bombi
Goriški občinski svetnik SSk Silvan Primožič je  g led e  zaprtega  
predora Bombi odgovoril na kritike nekdanjega župana Valentija, 
kije  poudaril dejstvo, d a je  Brancatijeva uprava odobrila izvršilni 
načrt za celotno obm očje Travnika in predora Bombi z enoletn o  
zam udo. “D ejstvo je , da je  uprava lev esred in e  v tistem  letu  
poskušala na v se  načine sprem eniti načrt z vnosom  izboljšav”. 
Sprašuje pa se , kako to, da izvršilni načrt ni odobrila že Valentijeva 
večina v marcu 2 0 0 2 , kot je  bilo to predvideno. O načrtu je  imela 
Brancatijeva uprava veliko pom islekov, š e  posebno, kar s e  tiče  
zaprtja predora Bombi ter vzpenjače na goriški grad. Ta uprava je  
decem bra 2 0 0 3  sprejela izvršilni načrt za obnovitev obm očja brez 
bistvenih sprem em b, saj bi v obratnem  primeru tvegala izgubiti 
ce lo tn i p r ispevek . To sp re je tje  pa ni izk lju čevalo  nadaljnjih  
sprem em b. Te bi bile m ožne v trenutku, ko s e j e  razdrla pogodba 
s  podjetjem , katerem u s o  bila poverjena dela za celotno ureditev. 
Zavrnitev krivde na prejšnjo upravo je  zato znak dejstva, “da s e  
sedanja uprava zaveda pomanjkljivosti načrta, nima pa ne volje 
ne pogum a, da bi ga sprem enila v korist občanov in trgovcev, ki 
tam  živijo in delujejo", p iše Primožič.

V Kulturnem domu v Gorici
je razstavljal slikar Colin Dean
V galeriji Kulturnega dom a v Gorici je  bila na ogled do 21 . junija 
razstava angleškega  slikarja Colina D eana.
Colin Dean, rojen leta 1 9 5 6  v Plymouthu (VB), je  diplomiral na 
biološki fakulteti v G allesu (UCNVV). Že dvanajst let živi in dela v 
Gorici, kjer poučuje angleški jezik. Poleg slikarstva s e  ukvarja s  
fotografijo, g la sb o  in gorništvom . V aprilu je  prejel p o seb n o  
priznanje na natečaju “Zlati čop ič” v Dubaju.
Razstavo so  priredili Kulturni dom  v Gorici, kulturna zadruga Maja 
(projekt Klub 1 0 0 1 ) in Slovik.

Maša ob Dnevu državnosti
V petek, 2 5 . t. m., bo ob 17. uri v cerkvi Matere Marije Tolažnice 
žalostnih  v Logu pri Vipavi zahvalna sv eta  m aša  v počastitev  
duhovnika Filipa Terčelja; vodil jo bo msgr. Oskar Sim čič. Terčeljeve 
m ašn e pesm i bo prepeval Združeni zbor Zveze cerkvenih pevskih 
zborov iz Trsta pod vodstvom  Edija Raceta in ob orgelski spremljavi 
prof. Tomaža Sim čiča.

ZCPZ-Gorica v sodelovanju s SCGV E. Komel

"Stabat Mater 
za Ljubko Šorli'! / /

JI" avni sklad za kulturne 
dejavnosti Republike Slove- 

| nije bo sofinanciral projekt 
abat Mater za Ljubko Šorli, ki 
ga je predstavilo Združenje 

cerkvenih pevskih zborov -  Go
rica v sodelovanju s Slovenskim 
centrom  za glasbeno vzgojo 
Emil Komel. To je novo, po
m em bno priznanje za ustano
vi, ki dajeta na področju zbo
rovskega petja in glasbenega šo
lanja izjemno velik doprinos h 
kulturni rasti naše manjšine.
Z izvedbo projeka želita 
omenjeni organizaciji proslavi
ti 100-letnico rojstva go riške 
pesnice Ljubke Šorli, ki je s 
svojim življenjem in literarnim 
ustvarjanjem  pričevalec pri
morske polpretekle zgodovine 
in simbol pokončnosti ter ple
m enite človekoljubnosti v do
bi, ki so jo zaznamovali pojavi 
sovraštva, nasilja in krivic. 
Njeno pričevanje ne sme iti v 
pozabo. S pobudo nameravata 
ZCPZ -  Gorica in  SCGV Emil 
Komel približati njen lik predv
sem m ladim generacijam, ki ži
vijo v svobodni družbi, a se m o
rajo zavedati, da je svoboda sad 
trpljenja in upornosti rodovov, 
ki so bili pred nami.

Na spom inskem  večeru bodo 
spregovorile njene pesmi, ki so 
jih uglasbili različni skladatelji 
in so nam enjene otrokom. Za
pel jih bo otroški zbor Emil Ko
mel pod vodstvom  Damijane 
Čevdek Jug ob spremljavi orke
stra Nove iz Nove Gorice -  diri
gent Luigi Pistore. Isti orkester 
bo nato, ob sodelovanju solistk 
Erike Regulyove -  sopran in 
M irjam Pahor - mezzosopran 
ter zbora Bodeča Neža z Vrha 
Sv. Mihaela, ki ga vodi Mateja 
Černič, izvedel Pergolesijevo 
kantato Stabat Mater. Vsebina 
kantate govori o tragični usodi 
Matere, ki je trpela pod križem, 
na katerem je umiral njen Sin. 
Zgodba o nasilni smrti, zasra
movanju in  resignaciji je lahko 
prispodoba usode Ljubke Šorli, 
ki je sama sprejemala zasramo
vanja in trpinčanja ter doživela 
svoj križev pot ob nasilni smrti 
svojega življenjskega sopotnika 
Lojzeta Bratuža.
Spominski dogodek, izveden v 
sklopu ciklusa Snovanja, bo v 
petek, 25. junija, ob 20.30 v 
cerkvi sv. Ivana v Gorici, ki je 
sedež slovenske goriške duhov- 
nije, s katero je bila goriška pe
snica tesno povezana.

Srečanje izvoljenih predstavnikov SSk

Govor je bil tudi o 
reformi javnih uprav

R edno mesečno srečanje 
izvoljenih upraviteljev 
SSk v goriški občini je 

tokrat potekalo v nekoliko 
razširjeni obliki, saj so se 
srečanja udeležili še nekateri 
izvoljeni upravitelji SSk iz 
Števerjana. Prisotna pa je bila 
tudi pokrajinska odbornica Mara 
Černič. Namen tega je bilo 
usklajevanje stališč glede

predlogov reforme javnih uprav, 
kamor spada tudi vprašanje 
prihodnosti gorskih skupnosti. 
Glavna zaskrbljenost izvoljenih 
upraviteljev SSk je bila 
osredotočena na spoštovanje 
specifičnosti teritorija, kjer 
prebiva slovenska narodna 
skupnost. Iz novic, ki prihajajo iz 
deželnih in drugih krogov, je 
zaznati težnjo, da se ta

specifičnost ne upošteva, 
medtem ko prihajajo v ospredje 
druga vprašanja, ki so sicer 
legitimna, vendar pa ni prav, da 
pri tem trpi ravno slovenska 
narodna skupnost. Velika 
nevarnost je ravno v tem, da bi 
se z novo reformo znašli 
Slovenci še bolj upravno 
razdeljeni, kar bi toliko bolj 
ošibilo in otežijo katerokoli 
prizadevanje uveljavljanja 
narodne specifike v upravljanju 
teritorija in javnih uslug. 
Slovenci tako tvegamo, da 
ostanemo le kulturni rezervat. 
Izvoljeni upravitelji SSk iz Gorice 
in Števerjana pozivajo k nastopu 
paritetnega odbora, saj so take

težnje odločno v nasprotju z 
zaščitnim zakonom, kjer je 
manjšanje ravni zaščite 
prepovedano. Pri tem so še 
podčrtali pomembno vlogo, ki 
so jih gorske skupnosti opravile 
tako pri podpiranju 
gospodarskih dejavnosti kot tudi 
pri uveljavljanju čezmejnega 
sodelovanja, od katerega so 
največ koristi dobile ravno 
slovenske občine v Benečiji. 
Izvoljeni upravitelji SSk so tudi 
pregledali novosti glede 
zbirnega centra za mestne 
odpadke, ki ga goriška občina 
načrtuje na meji s sovodenjsko 
občino. Pozitivno je dejstvo, da 
je goriški odbornik Del Sordi

sprejel predlog, da bo vhod v 
središče urejen na stranski poti. 
Odprto pa ostaja vprašanje 
nevarnosti povečanja prometa 
po Štandrežu, kot tudi ni jasno, 
kakšna bo usoda stavbe 
nekdanjega upepeljevalnika in 
naprav, ki tam notri stojijo, o 
tem bodo občinski svetniki SSk 
pripravili vprašanje na župana 
Romolija.
Predsednik rajonskega sveta 
Lovrenc Peršolja je poročal tudi 
o stanju plazu, ki ogroža 
nekatere stanovanjske hiše. 
Analize plazu in teritorija se 
bližajo h koncu, tako da se bo 
lahko kmalu izvedelo, kakšen 
poseg bo potrebno opraviti za

ureditev plazišča in zavarovanje 
hiš.
Ostaja pa še vedno nedorečena 
problematika parkirišča pri 
otroškem vrtcu v Pevmi. O tem 
je Peršolja naslovil vprašanje na 
goriškega župana.
Pred koncem srečanja so 
izvoljeni upravitelji SSk še izrazili 
kritiko nad novim spletom 
goriške občine, ki je izključno v 
italijanščini. Dejanje je 
obžalovanja in obsodbe vredno, 
saj kaže, kako se sedanja goriška 
uprava dobesedno požvižga na 
dejstvo, da so Slovenci 
zgodovinski sestavni del 
mestnega prebivalstva Gorice.

Slovenska skupnost- Gotica
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Začeli so se Izzivi 2010

Video delavnica, igre, 
športni turnir in še kaj

M L A D IN S K I  D O M

Sv. Ivan v Gorici
Slovensko pastoralno sred išče  
sv . Ivan a  v G orici v a b i na 
t r a d ic io n a ln i  p r a z n o v a n je  
farnega zavetnika sv. Janeza  
Krstnika. Četrtek, 2 5 . junija: ob  
9 . uri p r a z n ič n a  m a š a , ob  
1 9 .3 0  s lo v e s n a  p r a z n ičn a  
m aša (vodi dekan iz Šem petra  
g. Janez Kržišnik, poje MePZ 
Lojze Bratuž), sledi kresovanje. 
P etek , 2 5 . junija, ob  2 0 .3 0 :  
Stab at Mater za Ljubko Šorli 
(0PZSCGV Emil Komel, solistki 
Erika R eg u ly o v a  in Mirjam  
P a h o r , DVS B o d e č a  n e ž a ,  
orkester Nova).
O tro c i, s tr e ž n ik i  in p e v c i  
duhovnije bodo šli v kočo sv. 
Jožefa v Žabnice od 2. do 6. 
a v g u sta . Prijave pri župniku  
Marijanu do 3 0 . junija!

vzdušje in  vlile veliko zabave 
in  dobre volje: brezskrbno so 
se hladili in m očili z vodnim i 
balončki in  se veselo špricali z 
vodo. V petek pa so teden skle
n ili s tu rn irjem  nam iznega 
ten isa  in  nam iznega n o 
gom eta. Ko je nastopil čas 
odhoda, so se pozdravili, ven

dar sam o za kratek 
čas, kajti naslednji 
teden  jih  čakajo Ek
skurzije, nova izkušn
ja, po lna  izletov in 
vsakovrstnih dogodi
vščin, tarzaninga, 
raftinga in  seveda ve
liko zabave in  čudovi
tih  doživetij.
Ob koncu se 
udeleženci zahvaljuje
jo sponzorjem , ki so 
podprli aktivnosti 
Izzivov 2010. To so 
Urad Republike 
Slovenije za Slovence 
v zamejstvu in  po sve

tu, Fundacija CARIGO, 
Zadružna Banka Doberdob in 
Sovodnje ter CRA iz Ločnika, 
Koprivnega in  Fare.

V sklopu "Poletnosti 
2010" so se v 
ponedeljek, 14. jun i

ja, v M ladinskem  dom u v 
Gorici začeli tritedenski 
Izzivi 2010.
V tem  prvem  ted n u  je 
potekala video delavnica za 
srednješolce, ki jo je vodil 
pedagog in  m entor m ladih 
filmskih in video ustvarjal
cev Ciril M urnik  iz Kul
tu rno  um etniškega društva 
M arnie film iz Ljubljane. 
M urnik  je
udeležencem  n a 
jprej povedal, katere 
vrste film ov poz
nam o, in  jim  obra
zložil različne 
tehnike, ki jih 
uporab ljam o pri 
snem anju. Potem so 
si otroci ogledali an 
im iran i film  D ruži
na ježkov, s katerim  
je letos M ladinski 
dom  dobil drugo 
nagrado na
film skem  natečaju 
Hrovatin-O ta, in  še 
nekatere druge 
igrane film e, ki so 
nastali na video 
delavnicah iz prejšn
jih let.
Po tem  izjem no bogatem  uvo
du so se otroci lotili dela. Pod 
m entorstvom  vzgojiteljice 
M artine Šole in  an im atork  
M ladinskega dom a so si n a 
jprej izbrali zvrst filma, vsebi
no in  scenarij. Zatem so si pol
n i dobre volje in  navdušenja 
zavihali rokave in  se veselo

bej ukvarja z m ontažo pos
netkov, popeljal po zan
im ivi poti vsega postopka, 
in  sicer od m ontaže pos
netkov in  zvočnih efektov 
do dokončanega filma.
Kot je povedala velika veči
na udeležencev, jim  je bilo 
najbolj všeč, da so se ob tej 
p riložnosti naučili veliko 
filmske terminologije. Alek
sander je povedal, da je bil 
tečaj zabaven, ker so se 
naučili, kako se "naredi" 
film, katere zmesi so nujne 
za pripravo dobrega filma. 
Za Simona pa je bila to lepa 
izkušnja, ker je spoznal 

posam ezne faze nastanka fil
mov. Še posebej ga je navduši
lo samo snem anje filma, ki je 
terjalo kar nekaj ponovitev.
Ni m anjkalo  časa tud i za 
sproščen in  prijeten pogovor 
ter za gojenje m edsebojn ih  
odnosov. Aktivnosti so 
popestrili s skupinskim i igra
mi, ki so ustvarile sproščeno

odpravili v raznolik  "filmski 
svet". N ekateri so se 
preizkusili kot igralci, drugi 
kot režiserji. Eni so odkrivali 
tehnike in  skrivnosti snem an
ja, drugi pa so skrbeli za us
pešno m ontažo posnetkov.
Ko so otroci končali s snem an
jem, jih je Branko Lenarčič, ki 
se pri KUD M arnie film pose-

Goričanov

V soboto posvečenje v Ogleju

Kaj vsega snuje 
goriška Cerkev?

Posebna 
novost 
goriške 
Cerkev je 
obisk, ki ga 
bo devet 
mladih

V soboto, 26. junija, bo v 
oglejski baziliki ob 10. uri 
posvečen v duhovnika g. 

Giovanni De Rosa. "To je novo 
znamenje Božje milosti za našo 
Cerkev", je prejšnji petek povedal 
nadškof Dino De Antoni. "Še 
enkrat bo nekdo izrekel svoj ' da' 
in pomagal skupnosti na poti 
vere". Z oglejskim slavjem bo 
goriška nadškofija tudi uradno 
sklenila leto duhovništva; zah
valila se bo vsem duhovnikom. 
Verniki bodo prejeli za to 
priložnost tiskane razglednice, ki 
jih bodo lahko oddali ali poslali 
nadškofu: z njimi se bodo lahko 
poimensko zahvalili za 
duhovnike, katerih poslanstvo je 
v zadnjih mesecih posebno 
težko.
Na tiskovni konferenci, ki jo je

vodil časnikar Mauro 
Ungaro, so nato pred
stavili poletno koncert
no sezono v baziliki. 
Umetniški vodja Fabio 
Nossel je povedal, da se 
je ta začela 22. t. m. z 
Ensemble Melodi Can- 
tores in orkestrom Har- 
monicus Concentus. 11. julija bo 
nastopila godba državne policije, 
20. julija Schola Canthorum di S. 
Giustina in Daphn&samble, 27. 
julija Orchestra Mitteleuropea 
(dir. Marco Feruglio), 4. avgusta 
vokalna skupina Famiglia Sala, 
29. avgusta pa organist Daniele 
Boccaccio in orkester I Cameristi 
Triestini. Vstop na koncerte, ki se 
bodo začeli ob 20.45, je prost. 
Tradicionalni slavje ob prazno
vanju zavetnikov nadškofije bo v

Ogleju potekalo v ponedeljek, 
12. julija. Letos ga bo vodil novi 
tržaški škof msgr. Crepaldi, pov
abljeni pa so škofje iz vse dežele, 
Slovenije in Avstrije. Po slovesni 
maši bosta patrolog Claudio 
Moreschini z univerze v Pisi in 
zgodovinar Rajko Bratož z ljubl
janskega vseučilišča predstavila 
dva nova zvezka o oglejskih 
cerkvenih očetih iz niza Corpus 
seriptorum ecclesiae aquileien- 
sis.

opravilo av
gusta v misi
jonih na 
Slonokoščeni 
obali. Pa še 
to, kar je 
nadškof 
poudaril s 
posebnim 

navdušenjem: stekle so priprave 
na poseben posvet škofij treh 
Benečij, ki bo z nazivom "Oglej 
2" potekal aprila 2012. Pov
abljeni bodo pastirji s področja 
nekdanjega patriarhata, torej treh 
Benečij, Slovenije, Avstrije, na za
hodu pa vse do Trenta in Coma. 
"Na njem bomo iskali odgovore 
na potrebe nove evangelizacije in 
spremembe od prvega takega 
srečanja, ki je potekalo 1. 1990", 
je povedal msgr. De Antoni. / DD
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Na Terpinovi domačiji na Klancu v Števerjanu

Slovenski večer
V petek, 18. junija, se je 

lepo število Slovencev 
zbralo na Klancu, na 

Terpinovi domačiji v Števerja
nu, ob praznovanju 19. oblet
nice osamosvojitve slovenske 
države; ku ltu rn i večer sta pri
redila Krožek za d ružbena 
vprašanja Anton Gregorčič in 
Svetovni slovenski kongres- 
Konferenca za Italijo.
Večer je uvedel troben tač  
M arko Korenjak s slovensko 
h im no, nato  je Ter- 
p inova vnuk in ja  
Ema prebrala poe
ziji Z nam en je  in  
Naša zvezda  Simo
na Gregorčiča. Hiš
n i gospodar
M arjan Terpin je v 
im enu SSK pozdra
vil vse priso tne.
Spom nil se je na 
prem inulega prija
telja in  p o d p red 
sednika kongresa 
D ina Del M edica, 
človeka, ki je veliko doprine
sel k blaginji naše skupnosti. 
V nadaljevanju  je nastop ila 
vokalna skupina Kresnice iz 
Nove Gorice. Uglašene pevke 
rade segajo po štev iln ih  gla
sben ih  zvrsteh; tako so se 
predstavile s trem i različnim i 
skladbam i: G lejte že  sonce  
zahaja, Pastircpa pase ovce tri

in  Ne čakaj na maj.
O srednjo m isel večera je p o 
dal kulturnik  in  prosvetni 
delavec Drago Štoka. S 
priro jenim  darom  govora 
nam  je u tem eljil raz
m išljanje o osam osvojit
veni vojni, ki nam  je leta 
1991 prinesla sam ostojno 
slovensko državo. Veliko 
stoletij, preveč časa, smo 
Slovenci čakali na ta 
epohalni dogodek, ki m u

m enda posvečam o prem alo  
pozornosti. Večkrat sm o pre
m alo ponosn i na svoj narod, 
jezik in  korenine, čeprav smo 
sedaj enakopravni člani 
združene Evrope. Prav naši 
heroji-veterani im ajo velike 
zasluge, da se lahko danes p o 
našam o s svojo sam osto jno  
državo. Vojak, ki b ran i svojo

dom ovino, se zdi na prvi p o 
gled grob in  strog, a v sebi sk
riva nežno srce. Slovencev nas 
je samo dva m ilijona, a kljub 
tem u danes nastopam o p o n o 
sno in  z dvignjeno glavo na 
svetovnem  prvenstvu, svetov
no  smo prepoznavni. Prav za

radi vsega izrečene
ga se m oram o  za
m ejski Slovenci 
n u jn o  opogum iti 
in  sami odločati o 
svoji usodi. Podpi
rati m oram o edino 
slovensko stranko v 
Italiji, ki skrbi za 
dobrobit vseh nas, 
ščiti interese naših 
ljudi in  neo p o reč

nost teritorija. Letos praznuje 
Slovenska skupnost na Go
riškem  p e tin trid ese t let o b 
stoja. Prisotne je še spom nil 
na dve izjem no p o m em b n i 
ob letn ici, ki ju Slovenci to 
stran  m eje letos obhajam o, 
80-letnico ustrelitve štirih ba
zoviških junakov in  90-letni- 
co požiga N arodnega dom a v

Trstu.
S svojo priso tnostjo  so praz
n ik  počastili številni gostje: 
generalna konzulka RS Vlasta 
Valenčič, predsednik SSO Dra
go Štoka, števerjanska županja 
Franca Padovan, polkovnik v 
pokoju  veteranov vojne za 

Slovenijo 
Srečko Li
sjak, dežel
n i ta jn ik  
Slovenske 
skupnosti 
Damijan 
Terpin, 
deželni 
predsednik  
SSk Rafko 
Dolhar, 
pokrajinski 
ta jn ik  SSk 

Ju lijan  Čavdek, pokrajinski 
p redsedn ik  SSk Silvan Pri
možič, prejem nik Borštniko
vega p rstana  Bine M atoh in  
zgodovinar Renato Podbersig. 
Ob koncu večera je nastopil še 
MoPZ Štmaver, ki ga vodi 
Nadja Kovic. Publiki so pevci 
poklonili skladbo Bolečina, ki 
jo je napisala Ljubka Šorli - to 
je bil poklon  štm avrskih pev
cev ob njeni 100-letnici rojst
va -, pesm i Slovenec sem  in 
M ojo srčno kri škropite, 
končali pa so s pesm ijo 
Vstajenje Primorske.
Pri Terpinovih na Klancu sta 
slovenska pesem  in beseda še 
dolgo odm evali v h ladno , 
vlažno, po letno  noč; veteran- 
trobentač je tud i zaigral mir.

MD

Obvestila
Pet svetnikov o b č a n s k e  lis te  
Skupaj za Sovodnje in Slovenske  
sk u p n o sti je  v p o n ed eljek , 21 . 
junija, na županjo F loreninovo  
naslovilo pism o s  predlogom  za 
sklic izredne seje  občinskega sveta 
z edino točko dnevnega reda, to je 
r a z r e š e v a n je  z a p le ta  g le d e  
avtoceste.
Goriška društva vabijo v KC L. 
B ratuž, na p lo šč a d  pred  
telovadnico, na ogled svetovnega  
nogometnega prvenstva na velikem 
ekranu in v prijetni družbi.
Med poletnim i dejavnostmi 
Mladinskega doma “P oletnosti 
2 0 1 0 ” potekajo do 2. julija Izzivi 
(videodelavnica, dnevne ekskurzije, 
zeleni teden).
SCGV Emil Komel sprejema vpise 
v šolsko leto 2 0 1 0 /1 1 . Informacije 
na tajništvu (tel. 0 4 8 1  5 3 2 1 6 3 ,  
0 4 8 1  5 4 7 5 6 9 ) ,  em a il
info@emilkomel. eu ali na spletni 
strani www. emilkomel. eu.

Čestitke
Ob rojstvu Mateja s e  z Eriko in 
Stefanom veselijo strica Damijan in 
Marjan ter teti Alenka in Martina in 
novi družini želijo veliko srečnih  
trenutkov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 25.6.2010 do 1.7.2010)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s  frekvencami 
za G oriško 9 7 .5 , 9 1 .9  Mhz; za 
Furlanijo 1 0 3 .7 , 1 0 3 .9  Mhz; za 
Kanalsko dolino 9 5 .7 ,9 9 .5  Mhz; za 
spodnjo dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za 
Karnijo 97.4, 91 , 1 0 3 .6  Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. it. 
Slovenske oddaje so  na sporedu  
vsak dan, razen ob nedeljah, od 
2 0 .0 0  do 21 .00 . Spored:
Petek, 25. junija (v studiu Andrej 
Baucon): V poletje s  polkami, valčki 
in popevkami - Zanimivosti v naši 
okolici - Humor.
Sobota, 26 . junija (vodi Ezio 
Gosgnach): Okno v Benečijo: oddaja 
v beneškem  in rezijanskem narečju. 
Ponedeljek, 28. junija (v studiu Andrej 
Baucon): Poletni mix z Andrejem - 
Zanimivosti dom a in po svetu. 
Torek, 29. junija (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 30. junija (v studiu Danilo 
Čotar): P ogled  v d u šo  in sv e t:  
Z g o d b a  o m urvi II. d e l - Izbor 
onelodij.
Četrtek, 1. julija (v stu d iu  Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z 
naših kulturnih pri reditev-Glasba iz 
studia 2.

Š T A N D R E Ž DVS Bodeča neža v župnijskem parku

Svež in razigran 
Pozdrav poletju

MePZ Štandrež je tudi 
letos sklenil svojo se
zono s tradicional
n im  koncertom  v župnijskem 

parku v Štandrežu. Gost tretje
ga Pozdrava poletju, na kate
rem po zamisli prireditelja na
stopajo zasedbe, ki s 
svojim izvajalskim 
pristopom  in svežino 
prinašajo v naš p ro 
stor željo po novih 
doživljanjih v svetu 
zborovske glasbe, je 
bil v ponedeljek, 14. 
junija, Dekliška 
vokalna skupina Bo
deča neža. Gre za se
stav, ki se je v nekaj le
tih  pod vodstvom  
Mateje Černič razvil v 
eno pri nas najprestiž
nejših zasedb, saj se je 
b riljan tno  uveljavil 
tudi na m ednarodnih 
odrih.
Po pozdravu predsednika 
krajevnega društva Marka Braj
nika in zborovodje mešanega 
pevskega zbora Davida Bandlja

so dekleta predstavila sm otrno 
oblikovan izbor utrinkov iz 
različnih sklopov svojega boga
tega repertoarja. Kot je poveda
la njihova predstavnica Lucre- 
zia Bogaro, ki je na sproščen, 
"neformalen" in tudi dovtipen

pijem  (H arm onika vetra) in 
Lojzetom Lebičem (Zima). Sle
dili so trije biseri zamejskih sk
ladateljev, ki so uglasbili verze 
zamejskih pesnikov: Goričana 
Stanka Jericija - Zrela žalost)na 
besedilo Vinka Beličiča), 
Tržačana Iztoka Cergola - Žejni 
oleander  (na besedilo Majde 
Artač Sturm an) in  Benečana 
Davida Klodiča - Bodejo kam ni 
(na besedilo Marine Cernetig). 
Sredi koncerta so razvedrile vz
dušje s pesmijo Full o f  energy 
Luda Claesena, obvezno sklad-

v ;

način povezovala ves večer, so 
"Bodeče neže" začele z dvema 
slovenskima sodobnim a skla
dateljem a, Ambrožem Čo-

bo z m ednarodnega tekm o
vanja v Neerpeltu v Belgiji, kjer 
so si pred poldrugim  mesecem 
prislužile prvo nagrado "sum-

m a cum  laude". V naslednjem 
sklopu so predstavile tri slo
venske ljudske v priredbi Am
broža Čopija (Če bi džos bila 
fčelica), Uroša Kreka (Aj zelena 
je vsa gora) in  Jakoba Ježa 
(Igraj kolce). Sklenile pa so z 
lahko glasbo, zvrstjo, ki je sicer 
zahtevna in  se z njo v zadnjih 
letih  spoprijem a vedno več 
pevskih skupin, zlasti takih, ki 
"iščejo novo" in imajo rade po
sebne izzive. Najprej so "Bo
deče neže" odpele eno naj
večjih uspešnic v slovenski za

bavni glasbi, Ne čakaj 
na m aj Boruta Le
sjaka, nato pa dve pe
smi iz m uzikala 
M am m a mia;
sproščeno in  razigra
no so pričarale zimze
leni uspešnici Dan- 
cing queen  in  M oney  
moneyšvedske skupi
ne Abba. Koncert, na 
katerem si je občinst
vo priborilo še tri do
datke, je bil še toliko 
lepši, ker sta najuspeš
nejšo go riško dek
liško vokalno skupi
no pri izvajanju dveh 

roio uku pesmi Spremijala dva
odlična tržaška vsestranska gla
sbenika - na harm oniko Goran 
Ruzzier, na klavir pa Iztok Cer- 
gol. / DD

Briška prestolnica narodno-zabavne glasbe

Vsi toplo vabljeni 
v Steverjan!

Prvi Festival, 2. maja 1971, 
je kar dobro uspel in  pu
blika ter tudi ansambli so 

bili navdušeni nad prireditvijo; 
kmalu se bo odprl zastor že na 
40. Festival narodno-zabavne 
glasbe Steverjan 2010. Ansam
bli so v teh letih pokazali ve
liko naklonjenost števerjanske- 
m u festivalu in v glavnem gle
de števila prijavljenih sestavov 
ni bilo nikoli večjih težav; le
tos je prijavljenih kar štirideset 
glasbenih skupin.
Od 2. do 4. julija se bom o po
peljali v števerjanske večere, 
program sko nabite z m otivi 
narodno-zabavne glasbe, in  se 
zasanjali ob zvoku zapeljivih 
polk in valčkov v grajski utrdbi 
Form entinijevega parka. Go
stoljubje organizatorjev, kaplji
ca briškega vina in  dobro za
loženi kioski pa bodo poskrbe
li za nadaljnjo 
prijetno družabnost 
na Festivalu, ki se 
večkrat rada zavleče 
pozno v noč. Poleg 
tega napovedovalca 
števerjanskega festi
vala, utrjeni duo, Ja
sna Kuljaj in  Janez 
Dolinar, napove
dujeta še veliko dru
gih presenečenj, ki 
se bodo dogajala na 
samem odru v vseh 
treh sklopih prireditve. 
Štirideset ansam blov se bo po-

fejo društva F. B. Sedej, ki velja 
1.500 evrov.
Komisijo za glasbo bodo se
stavljali: Jože Burnik, M ihael 
Corsi, Danilo Čadež, Jan Leo- 
poli, Berti Lipusch, Tullio 
Možina, Denis Novato, kom i
siji bo predsedoval Matej Pin
tar; komisijo za besedilo pa Mi
lan Jež, Leonard Katz ter Fran
ca Padovan in  M artina Valen
tinčič kot predstavnici organi
zatorja. Za ozvočenje sta za
dolžena Mice Karov in  Niko 
Klanjšček, za prijetno sceno bo 
poskrbel Jože Napotnik. Napo
vedovalca, kot smo ju že prej 
omenili, sta ustaljeni "podobi" 
tega tekm ovalnega tridnevja, 
in  sicer Jasna Kuljaj in  Janez 
Dolinar.
Tudi letos bodo ljubitelji šte
verjanskega festivala in narod
no-zabavne glasbe lahko sledi-

n a ro d n o  
za b a v n e  

Ulafbe

li celo tnem u poteku tekm o
vanja v živo na h ttp : //sedej.

m erilo  za osvojitev nagrad 
občinstva (600 evrov), kvinteta 
(400 evrov), tria (400 evrov), 
melodije (400 evrov), besedila 
(200 evrov) in debitanta (200 
evrov). Le najuspešnejši bo 
prejel naziv najboljšega ansam 
bla jubilejnega Festivala in tro

org. Z novo ponudbo, s kabel
skim sprem ljanjem  Festivala, 
organizator želi zadovoljiti 
predvsem  tiste, ki jim  je Ste
verjan težko dosegljiv.
Vabimo vas torej na 40. Festi
val narodno-zabavne glasbe 
Steverjan 2010! / MD

Zaključna prireditev srednje šole Trinko

Pester spored "V pričakovanju 
poletja

D ijaki šole Ivan Trinko v 
Gorici so pod m entor
stvom profesorjev 8. ju

nija zvečer v Kulturnem dom u 
presenetili z zelo živahno in pe
stro prireditvijo z geslom "V 
pričakovanju poletja". Pozdrav
nem u nagovoru profesorja 
petja Stefana Joba je sledila ce
la vrsta nastopov, od branja m i
sli o sanjah, željah, nesmiselni 
vojni, nasilju proti "drugač
n im " ipd., do pevskih in  ple
snih točk, celo z nastopi akro
batike in aerobike itd. Približno 
60-članski pevski zbor je z nav

dušenjem glasno prepeval v več 
jezikih pesmi različnih žanrov. 
Kratek govor je nam e
nila šolarjem in 
staršem ravnateljica 
Elizabeta Kovic. Med 
drugim  je povedala, 
da so učenci na 
začetku leta povzroča
li nemalo skrbi zaradi 
neprim ernega odno
sa do študija, a ka
sneje so pokazali ne
pričakovan uspeh, kar 
se je videlo tudi na 
prireditvi. Pri obšol
skih dejavnostih in na 
natečajih so se mnogi 
lepo izkazali in prejeli

priznanja, osem dijakov na m a
tem atičnem  Vegovem tekm o

vanju, drugi na športnem  po
dročju; dijakinja Živa Srebrnič 
si je poleg priznanja v znanju 
slovenščine za Cankarjevo na
grado prislužila tudi nagrado 
Sindikata slovenske šole v spo
m in na prof. Ivana Sirka.
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SCGV Emil Komel /  Snovanja 2010

Predstavil se je mladi 
pianist Bruno Mereu

je mladi pianist našel svoj pro
stor za čustveno barvanje. S po
globljenim pristopom je suvere
no podajal zgoščeno melodično 
gradivo te skladbe. Po prvem de
lu s skladbami iz prve dunajske 
šole, so bile na programu še sk
ladbe Liszta in Debussyja. Med 
vrhunca večera sodita Lisztovi: 
Sonetto del Petrarca št. 104 in Va- 
lee d'Oberm ann. Vsekakor je 
Bruno Mereu interpret tistega 
kova, ki se najbolje izrazi v strast
nih, temperamentnih skladbah 
kot so bravurozna Lisztova dela. 
Tehnično je dovršen pianist in 
mu pri izvedbi ne predstavlja 
ovir nikakršna skladba iz zaklad
nice svetovne literature vrhun
skih pianistov. Kot je tudi značil
no za učence prof. Sijavuša 
Gadžijeva. Bruno Mereu pa je tu
di intelektualec, ki v glasbi išče 
modrost življenja, trenutke filo
zofskih sporočil in potemtakem 
vlije v glasbo poglobljen izraz. 
Tako sta tudi Debussyjevi Des pas 
sur la neige in L'isle joyeuse, 
kljub svoji muzikalni razpršeno
sti, zazveneli veliko bolj 
oprijemljivo kot so pogoste iz
vedbe Debussyjevih del. Nista bi
li zračni, ampak sta imeli sub
stanco, polno dognanih melo
dičnih fraz. Skratka Bruno Me
reu glasbo doživlja in jo razume 
kot izraz humanizma, ki je rezul
tat razgledanega intelekta. Nje
gova pripoved je obogatena še z 
očarljivostjo čustvenega barvanja 
glasbenih nians.

Metka Sulič

V Mestni galeriji N ova Gorica

Roberto Kusterle, 
Mutabiles nyphae

N ovogoriška Mestna gale
rija končuje svojo raz
stavno sezono s predsta

vitvijo niza najnovejših fotografij 
italijanskega fotografa srednje ge
neracije Roberta Kusterleta. Ku
sterle, ki se v Mestni galeriji pred
stavlja prvič, je eden najbolj zna
nih fotografov v širšem sloven
skem in italijanskem okolju, bo
disi zaradi njegovih deloma slo
venskih korenin bodisi in 
predvsem zaradi aktivnega sode
lovanja in soustvarjanja s primor
skimi umetniki. Na prizorišču 
likovne umetnosti je prisoten že 
od sedemdesetih let, ko se je uk
varjal s slikarstvom in instalacijo, 
zadnjih dvajset let se posveča 
predvsem fotografiji, po kateri je 
tudi najbolj prepoznaven. Pretek
lih izraznih sredstev pa ni popol
noma opustil, saj do svojega de
la ne pristopa v smislu neposred
nega dokumentiranja posamez
ne zgodbe, temveč z inscenacijo

prizorov in režirano konstrukcijo 
vedno novih pripovedi.
Kusterle se največ posveča člo
veški figuri. Z vrsto dodatkov, 
predmetov in ustvarjanjem po
sebne atmosfere, svinčene sve
tlobe črno-belih fotografij, pre
nese figuro v domišljijski svet, 
kjer dobi nove, največkrat prikri
te pomene. V tem je prepoznav
no njegovo sklicevanje na na
drealizem, na svet fantastike, ab
surda, nelogičnih povezav. 
Moška in ženska telesa se spre
minjajo v nadnaravna bitja, z ži
valskimi ali rastlinskimi remin- 
scencami, ki so včasih groteskna, 
vendar skrivnostno privlačna. 
Tokratne ženske podobe izvirajo 
iz morskih globin. Njihova tele
sa dosegajo visok stadij meta
morfoze, preraščena so z mrgo
lečimi vodnimi živalicami, riba
mi, raki, školjkami, hobotnica
mi. Manjša morska božanstva, 
ninfe ali Nereide, so zapeljiva in

J

obenem temačna, nevarna. Ro
dile so se v neznanih globinah, s 
sabo, na sebi nosijo spomine la
stnega izvora, vendar so daleč od 
vode, dvignile so se iz valov in 
ostale na kopnem, vezni člen 
med dvema svetovoma. Tihe, od
maknjene, varujejo svoje skriv

nosti, ob njih se 
rojevata nela
godje, lebdeča 
dvoumnost. Čut
na telesa ust
varjajo dvojnost, 
iz njih izvira pre
plet erotike in 
občutka smrti, 
razpadanja. Čas 
mineva tudi na 
njihovih oblači
lih, obrabljene 
čipke pripove
dujejo o modi 
preteklih dob, 
blago bi razpad
lo, če bi se ga do
taknili. 
Kusterletove 
zgodbe nastajajo 
iz prepleta pra
davne mitologije, 
nezavednega, sk
ritih simbolov, in 
lastnega do

mišljijskega sveta. Temačna poe
tika je obenem pravljična in 
strašna, prvobitna in sodobna. Iz 
tega se rojeva nenavadna este
tika, ki ustvarja harmonijo med 
resničnim svetom in temi hibrid
nimi bitji.

Katarina Brešan

Kratki
Z m onografijo se je Trst spomnil tenorista  
Carla Cossutte
"Carlo C o ssu tta . Tenorist, k ije  prihajal s  K rasa”je  n aslo v  nove  
m o n o g r a fije  iz n iza , ki ga  z a lo ž b a  C o m u n ica r te  p o s v e č a  
sv e to v n o  priznanim  opernim  um etn ikom  trža šk eg a  izvora in 
k aterega  urednik je  g la sb en i kritik Rino A lessi. Po biografiji o 
baritonistu Pieru Cappuccilliju je  zdaj na vrsti zg o d b a  o  karieri 
priljubljenega ten orista , d o m a  iz Sv. Križa, ki je  po debiju v 
B u e n o s  A iresu z a s lo v e l na odrih d u n a jsk e  d rža v n e  o p e r e ,  
berlinske N em šk e  op ere, lo n d o n sk eg a  C ovent G ardna, pa š e  
n ew yoršk ega  M etropolitana, v eron sk e  A rene, m ilan sk e  S c a le  
in v e l ik o  d r u g ih  
opernih  h iš. Ob izidu 
k n jig e  s o  o  n je g o v i  
profesionalnosti, 
i z j e m n e m  t a l e n t u ,  
t a n k o č u t n o s t i ,  n e  
n a z a d n j e  o  v r lin a h  
p r is r č n e g a  č lo v e k a  
sp re g o v o r ili avtor  in 
o s e b n o s t i  g la s b e n e  
s c e n e ,  ki s o  d e lo v a le  
in prijateljevale z njim, 
k o t  s o  n e k d a n j i  
su p erin ten d a n t  
g l e d a l i š č a  V erd i 
G iam p aolo  D e Ferra, 
dirigent Nello Santi in 
“v o k a ln i t r e n e r ” Adi 
D a n e v .  P u b lik a c ija  
v seb u je  po leg  kratkega življenjepisa analizo petih opernih likov, 
ki s o  na p o se b e n  način  zazn am ovali C ossu ttovo  u m etn išk o  
ustvarjanje (Otello v prvi vrsti), vrsto pričevanj ko legov in o se b ,  
ki s o  mu bile p o se b n o  blizu, diskografijo in kronologijo, ki jo  je  
poskrbela  žen a  tenorista  Nidia Cotič, pa š e  cd p lo ščo  z izborom  
o sm ih  p o sn e tk o v . Knjiga j e  o p r e m lje n a  tud i z a n g le šk im  
prevodom , saj bo na voljo ljubiteljem  in p o zn ava lcem  op ern e  
g la sb e  tudi izven italijanskih m eja. Ob d e se tle tn ic i sm rti s e j e  
m e sto  Trst tak o  poklonilo sp o m in u  na um etn ika, čigar d o sežk i 
s o  n e izb risn o  živi tudi v za v esti d o m a čin o v , kot j e  potrdila  
š te v iln a  p r iso tn o s t  na p red sta v itv i k n jig e  v M ali d voran i 
g led a lišča  Verdi. /  PAL

Revija Mentor razpisuje natečaj za knjigo, 
izdano v samozalozbi
Revija M entor, ki d e lu je  v J a v n em  sk la d u  RS za ku lturne  
dejavnosti, razp isuje nateča j za najboljšo lep o slo v n o  knjigo, 
izd a n o  le ta  2 0 0 9  v sa m o z a lo ž b i. Izbranem u avtorju b od o  
nagrado podelili na sk le p n em  delu  festiv a la  m la d e  literature 
Urška, ki bo 2 2 .  oktobra v Slovenj G radcu. R azpis je  odprt do  
2 0 . sep tem b ra .
N atečaj je  n a m en jen  v se m  avtorjem , ki s o  lani izdali p esn išk o  
zbirko, prozno ali dram sko b esed ilo , n a p isa n o  v sloven šč in i, ter 
s o  stro šk e  zanjo krili 
s a m i ali s  p o m o č jo  
sponzorjev.
Z a in t e r e s i r a n i  naj 
sv o jo  knjigo pošljejo  
n a  n a s lo v  J S K D , 
r e v ija  M e n to r ,
Š t e f a n o v a  5 ,  1 0 0 0  
Ljubljana. R ezu lta te , 
ki b o d o  zn a n i d o  5 . 
oktobra, bod o objavili 
n a  s p l e t n i  s t r a n i  
sk lad a .
K n jig e  b o  iz b ir a la  
žirija, v kateri b o s ta  
p isa te lj  in d ra m a tik  
G o r a n  G lu v ič  te r  
u r e d n ic a  M en to r ja  
D r a g ic a  B r e s k v a r .
Avtorju n a jb o lj š e g a  
d e l a  b o d o  iz r o č i l i  
grafiko a k a d em sk eg a  
slikarja Karla P ečka.

Vanda Sega

Vezenje kroga

Najboljša samozaložniška knjiga z  letnico 2008

Rino Alessi

Carlo Cossutta

rečni ladji ali pa na svojih ne
skončnih splavih, in tako je don 
Pablo postal med domačini in 
širše po Boliviji pojem hum ani
sta. Na teh poteh je imel Šimac 
tudi veliko opravka s samim se
boj, to je s svojimi bolečimi 
spoznanji, kako prodor (ne) ci
vilizacije prinaša s seboj v pra
gozd, ob skromnem kruhu za 
tamkajšnje prebivalstvo, tudi vse 
spremljajoče zlo, to je pohlep, 
kriminal, droge, sesuvanje lokal
nih skupnosti in, seveda, uniče
vanje pragozda, teh pljuč člo
veškega planeta. Vse to je nepre
stano vrelo v njem in se občasno 
pomešalo s še živimi spomini na 
otroštvo, mladost, vojno in par- 
tizanščino, ter oddaljene starše, 
tri brate in dve sestri v stari do
movini. Zato ni čudno, da je 
vulkan tega dogajanja počasi pri
vrel na dan in tudi na papir. 
Knjiga bralca tako priklene, da 
obstrmi nad tem primorskim 
korenjakom, in je ne da iz rok, 
dokler je ne prebere.

Milan Gregorič

program goriškega koncerta 
oblikoval z deli skladateljev pre
finjenega, galantnega izraza, kot 
sta W. A. Mozart in F. Schubert. 

Poleg njiju pa je na pro
gram vključil še skladbe 
F. Liszta in C. Debussyja. 
Mozartova galantna gla
sba prinaša s seboj pr
gišče zahtev od glasbe
nikov: virtuoznost in 
obenem naivnost oziro
ma preprostost, čiste, ja
sne linije, brez pretira
nega patosa. Velja, da je 
Mozartova glasba veliko 
bolj zagonetna naloga 
za odrasle pianiste kot 
pa za nadarjene otroke. 
V izvedbi Bruna Me- 
reuja je bilo veliko nav
dihujočega, v izvedbo je 
izlil svoj notranji mir, 
kar smo občutili tudi 
poslušalci. Melodične li

nije je odstiral z eleganco in tako 
je bila znamenita Mozartova So
nata v A-duru zagotovo pre
pričljiv uvod v veliko bolj drama
tično in virtuozno Schubertovo 
Sonato v a-molu. V skladbi, ki se 
je ob času nastanka kompozicij
sko spogledovala s prihodnostjo,

Cikel koncertov goriških prof. Sijavušu Gadžijevu na
Snovanj vsako leto SCGV Emil Komel. Kot je sam

občinstvu ponudi tudi povedal, po študiju italijanskega
klavirski recital. Na letošnjem se klavirja, odkriva sedaj tudi rusko

je predstavil petindvajsetletni 
Bruno Mereu iz Genove, ki je na
stopil v sredo, 9. junija v dvorani 
Pokrajinkega muzeja v grajskem 
naselju. Mladi pianist se je po z 
odliko opravljeni diplomi na 
Konservatoriju N. Paganini, vpi
sal na podiplomski študij pri

klavirsko šolo. Z novimi spoz
nanji o glasbi pa sam pri sebi 
spoznava številne možnosti in 
terpretacije. Najbliže sta mu v 
tem trenutku slogovni obdobji 
klasicizma in romantike, in če
prav med skladatelji najraje in 
največkrat izbere Beethovna, je

Pavel S im a c
Iz življenja naših primorskih rojakov po  svetu

Pavel Šimac v bolivijski selvi

Pri listanju knjižnih polic 
sem se skozi knjigo Umi
ranje sel ve (tropskega goz

da) pred kratkim srečal z nena
vadno usodo našega primorske
ga rojaka Pavleta Šimca, ki me je 
tako prevzela, da sem želel nanjo 
opozoriti tudi širšo javnost. Av
tor knjige, brat znanega primor
skega kulturnega in javnega de
lavca ter pisatelja Rudija Simca, 
je iz odpora do ideološke zatoh
losti režima in iz svoje potrebe 
po odkrivanju novih obzorij za
pustil rodni Breginj, pobegnil v 
svet in končal v mestu Riberalta 
v Boliviji, na sotočju dveh ve
likih pritokov Amazonke. Tam si 
je ustvaril družino, se preživljal z 
gozdarjenjem v pragozdu (ce
drovina, mahagonij), ki pa se je 
izkazalo kot ena sama velika in 
nevarna pustolovščina. Sleher
na delovna odprava v pragozd,

tudi po tisoč kilometrov daleč, 
je bila namreč eno samo 
življenjsko tveganje, ki je Pavle
ta Simca pretresalo v temeljih, 
in ga je zato, očitno, moral zliti 
na papir. Najprej v svojih prvih

dveh knjižnih 
delih (Na 
divjih rekah 
Bolivije in Lov 
za kometovim 

repom) in končno v novi 
knjigi, ki pa je hkrati zadnja, 
saj je avtor gred kakim letom 
preminil. S Simčevimi in dru
gimi podobnim i deli, pravi 
pisec spremne besede Jože

tveganjih, povezanih z de
li v pragozdu in splavarje- 
nem  tudi po tisoč in več 
hlodov naenkrat po de
ročih rekah, se je namreč 
avtor knjige na svojih po
teh srečeval tudi z vsakod
nevnimi tegobami indijan
skih plemen ob pragozd
nih rečnih obalah (bolez
ni, poškodbe, pogini do
mačih živali ipd.), s kateri
mi so se domačini, na 
stotine kilometrov oddalje
ni od prve zdravstvene ali 
veterinarske ustanove, ote
pali, kot so pač zmogli. Za
radi nuje je moral tako Ši
mac, ki ni nikoli nikomur 
odklonil pomoči, svojo 
srednjo medicinsko izo
brazbo in bogate praktične 

Prešeren, stopa končno v sloven- izkušnje neprestano nadgrajeva- 
sko kulturno in narodno zavest ti z dodatnim študijem in nado-
tudi izseljenska literatura, ki je meščati zdravnika, veterinarja in
sicer bila skoraj pol stoletja še koga drugega. Domačini, po- 
obravnavana podcenjevalno in trebni pomoči, so namreč nestr- 
z ideološkimi predsodki. pno čakali, kdaj bo priplul mi-
Ob tehnoloških zahtevnostih in mo s svojo delovno odpravo na
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Kratki David Bandelj se je poslovil od M ešanega  pevskega zbo ra  S tandrež

Jeridjev Stabat Mater: zgoščenka
je izreden podvig

V Narodni galeriji delček zbirke portretov 
galerije Uffizi
Galerija Uffizi v F irencah velja za e n o  najp om em b n ejših  galerij 
na sv e tu . M ajhen d e lč e k  n jen e  zbirke avtoportretov, ki š te je  
v e č  k o t 1 6 0 0  d e l ,  b o  v n a s le d n j ih  m e s e c i h  m o g o č e  
ob ču d ovati v ljubljanski Narodni galeriji. R azstavo  R azum  in 
s e n t im e n t:  P o g led i na 1 9 .  s t o le t je  v T o sk an i s o  odprli v 
za četk u  junija.
Predstavljenih je  3 3  avtoportretov um etnikov, ki s o  na različne  
n a č in e  povezani s  T oskano in Firencam i, ob  tem  pa š e  njihovih 
2 3  risb ozirom a grafik, kot poroča  STA, da je  na novinarski 
kon ferenci p o v ed a la  d irektorica ljubljanske N arodn e ga lerije  
Barbara Jaki. Kot je  pojasn ila , um etniki z a sto p a jo  različne  
s lo g o v n e  u sm er itv e  1 9 . sto le tja , ki j e  bilo ze lo  h e te ro g e n o .  
Z a to  s o  tu d i na r a zs ta v i s l ik e  r a z d e lje n e  v štir i s e k c ije :  
n e o k l a s i c i z e m ,  p u r iz e m  in r o m a n t ik a ,  r e a l i z e m  te r  
natu ralizem  in s im b o lizem .
Pretežno gre za d e la  italijanskih slikarjev, za sto p a n i pa s o  tudi 
drugi evropski um etniki - fra n co sk i, n em šk i in šv icarsk i, ki s o  
s e  dalj č a s a  zadrževali v T oskani ali pa s o  po tej italijanski

pokrajini potovali. 
M ed um etn ik i, ki 
s o  predstav ljen i v 
Narodni galeriji, je  
Jakijeva  
p od črta la  
ita lijanskega  

^  k ip a r ja  A n to n ia

Domenico Morelli 
Ženski v  r

C a n o v o ,  ki j e  
tokrat z a sto p a n  s  
sliko, fra n co sk eg a  
slik arja  C a m illea  
J ea n -B a p tistea  
Corota, 
šv ic a rsk e g a  
s l ik a r ja  A r n o ld a  
B o c k l in a  in 
ita lijanskega  
slikarja  
G iovannija  
Fattorija,

Egisto Sani 
Avtoportret, 
1899-1901

n a jp o m em b n e jše g a  p redstavn ik a  slikarjev, ki s o  v ita lijansko  
slik arstvo  vpeljali realizem .
R azstava  p om en i razširitev n a š e g a  poznavanja 1 9 . sto le tja  in 
s e  ta k o  lep o  vključuje v program  galerije , ki je  v zadnjih letih  
u sm erjen  v p red stav itev  d o  se d a j  s la b o  p o z n a n eg a  ozirom a  
m orda c e lo  z a n e m a rje n e g a  1 9 . sto le tja , j e  š e  deja la  Jakijeva. 
Poudarila je , da  je  tokratna  razstava  prva, ki jo  je  galerija  
Uffizi p o sred o v a la  v S loven ijo .
R azstava  j e  bila po b e se d a h  direktorja ga lerije  Uffizi A ntonia  
N atalia leta  2 0 0 7  p ostav ljena  v F irencah, Ljubljana pa je  prvo 
m e sto , kjer g o stu je  izven Italije. R azstava  je  zan im iva za tu jce  
tudi za to , ker s o  b ile  F iren ce v 1 9 . s to le tju  z e lo  ev ro p sk o  
m e sto , je  poudaril Natali.
Pri pripravi r a z s ta v e  j e  s o d e lo v a l  tud i Ita lijansk i kulturni 
in štitu t v S loveniji. Kot je  p o v ed a la  direktorica  in štitu ta  in 
kulturna a ta še jk a  V e lep o sla n ištv a  R epublike Italije v Sloveniji 
R oberta Ferrazza, si j e  že, ko je  razstavo  v id ela  v F irencah , 
za d a la  n a lo g o , da jo  pripelje v Ljubljano. S  sv o jo  idejo  je  
n a le te la  na p oslu h  na o b eh  str a n e h , ta k o  v Ljubljani kot v 
Firencah .
K ustosin ja  ra zsta v e  in vodja o d d e lk a  za  u m e tn o s t  od 1 9 .  
s to le t ja  d o  d a n e s  v g a ler iji Uffizi G io v a n n a  G iu sti pa j e  
p o j a s n i l a ,  d a  s i  j e  r a z s t a v o  z a m is l i l  p o z n a v a l e c  
p r e d s ta v lje n e g a  o b d o b ja  C arlo S is i ,  z a s n o v a la  pa s ta  jo  
sk up aj. V galeriji Uffizi je  del zbirke portretov na og led  v t. i. 
V asarijevem  hodniku , ki p o v ezu je  p a la č o  V ecch io  in p a la čo  
Pitti, del zbirke pa je  spravljen  v depojih . V Ljubljani s o  na 
og led  razstav ljena  d e la  in tis ta  iz d epojev .
P oleg  ga lerije  Uffizi s ta  d e la  za razstavo , ki bo v Ljubljani na 
o g le d  d o  2 2 .  a v g u s t a ,  p r is p e v a la  š e  G a ler ija  m o d e r n e  
u m etn o sti v palači Pitti ter K abinet risb in grafik galerije Uffizi.

Nova številka literarne revije Aeolo
V Pizi j e  v za četk u  junija izšla  nova štev ilk a  literarne revije 
A eolo . Tudi tokrat j e  na njenih s tr a n e h  sv o je  m e s to  n a še l  
prevod s lo v e n s k e g a  avtorja. L ansko  le to  je  n a m reč  A eo lo  
objavil črtici tr ž a šk e g a  p isa te lja  B orisa  Pahorja  in p e sm i  
v erzn eg a  ustvarjalca  Prim oža Č učnika. Revija, ki v Toskani 
izhaja d vak rat le tn o , pa v prvi letošn ji štev ilk i predstav lja  
čr t ic o  A lojza R e b u le  v ita lija n sk e m  p revod u  z n a s lo v o m  
“L ettera a C aterin a  da S ie n a ” (v izvirniku P ism o  Katarini 
S ien sk i). Črtica je  leta  2 0 0 0  izšla  v R ebulovi zbirki kratke  
p roze  z n a s lo v o m  A rhipel, in s ic e r  pri z a lo žb i S lo v e n sk a  
m atica . V ita lijanščino  jo  je  preved el Prim ož S tu rm an , ki je  
prevod oprem il s  krajšo avtorjevo biografijo.
P o u d a r iti g r e , d a  j e  A e o lo  m la d a  l ite r a r n a  rev ija , ki jo  
u stv a rja jo  po v e č in i u n iv erz itetn i š tu d e n t je .  V n a jn o v ejš i  
številk i s o  p o leg  prevoda črtice  Alojza R ebu le  objavljeni š e  
uvodnik  v p od poro  p rotim afijskem u in te lek tu a lcu  R obertu  
S a v ia n u ,  pa tu d i v e rz i n e a p e l j s k e g a  p e s n ik a  G reg o r ia  
S ca lise ja  ter razm išljanje M arca Lombardija o  politiki, so d stv u  
in m edijih v Italiji.
Revijo A e o lo  b o d o  v p r ih o d n je  p r ed sta v ili tud i v Trstu, v 
kratkem  pa bo na razp o lago  tudi v tržašk ih  knjigarnah.

Štiri nove knjige pri Slovenski matici v  Ljubljani

Tudi korespondenca Borisa 
Pahorja s kranjsko profesorico

Pri Slovenski m atici so 
pred kratkim, kot poroča 
Slovenska tiskovna agen

cija, izdali in  predstavili štiri 
knjige: korespondenco m ed 
tržaškim  pisateljem  Borisom 
Pahorjem in kranjsko profeso
rico Marijo Žagar z naslovom 
Sončna ura, knjigo Intervju 
Mete Kušar, m onografijo Ma
rije Stanonik z naslovom Zgo
dovina slovenske slovstvene 
folklore ter delo Ljuba Sirca z 
naslovom  Brezpotja socializ
ma.
Pisemska korespondenca Bori
sa Pahorja in  Marije Žagar iz 
obdobja m ed leti 1961 in 1996 
nosi naslov Sončna ura iz dveh 
razlogov, je na predstavitvi 
knjig dejala urednica dela 
Urška Perenič. Iz sam ih pisem 
je mogoče prepoznati prijatelj
stvo, iz katerega sijeta toplota 
in svetloba, hkrati pa je želela 
urednica opozoriti tud i na 
Pahorjevo korespondenco z 
Edvardom Kocbekom, ki je 
zbrana v knjigi Peščena ura, iz
dani leta 1984, prav tako pri 
Slovenski matici.
Urednica je kot zanim ivost 
omenila, kar je pozneje potrdil 
tudi Pahor sam, da je Žagarjeva 
kom entirala in prispevala pri
pom be za večino del tržaškega 
pisatelja. Poleg tega je Pahor 
m nogo citatov iz njenih pisem 
vpletel v svoja dela. Največkrat

jih je "skril" pod ime Vlasta. 
Žagarjeva je po Pahorjevih be
sedah sodila m ed sicer javno 
neizpostavljene, vendar kljub 
tem u kulturno zelo razgledane 
osebnosti. N juna korespon
denca se dotika tudi izjav m ar

sikaterega nosilca iz slovenske
ga političnega, družbenega in 
kulturnega področja, je pove
dal pisatelj.
Knjiga Intervju zajema 24 in 
tervjujev z znanim i osebnost
mi z zelo različnih področij. 
Kušarjeva je povedala, da je to 
njena prva knjiga, ki ni pe
sniška zbirka. Vsem sogovor
nikom  je skupno trm asto vz
trajanje na svojem področju, 
ne glede na javno priznanje.

V knjigi se tako znajdejo pesni
ca Miriam Drev, literarni zgo
dovinarji Joža Mahnič, Jože Fa
ganel in Katarina Šalamun Bie- 
drzycka, psihoanalitik  Pavel 
Fonda, nevropsihiater Jožef 
Magdič, igralec Vladimir Jurc,

filozof Dean Komel, pisatelji 
Mimi Malenšek, Breda Smol
nikar, M arjan Tomšič in Saša 
Vuga, um etnostn i zgodovi
narji Irene Mislej, Damjan Pre- 
lovšek in Nace Šumi, arhitekta 
Marko Mušič in  Janez Suha
dolc, etnolog Damjan J. Ovsec, 
sopranistka Ana Pusar Jerič, 
publicist Brane Senegačnik, 
ekonom ist Ljubo Sire, pesnik 
Tomaž Šalamun in slikar Ma
rijan Tršar ter italijanski

psihoanalitik in  pisatelj Luigi 
Zoja.
Stanonikova je želela s svojo 
m onografijo  m odernizirati 
stroko slovstvene folklore, ki 
po njenem  prepričanju ni do
volj cenjena. V knjigi preučuje 
obdobja od srednjega veka, ki 
je bil zelo bogat na področju 
slovstvene folkore, prek prote
stantizm a, obdobja katoliške 
prenove in baroka, razsvetljen
stva in romantike, vse do ob
dobja po drugi svetovni vojni. 
M onografijo končuje z ob
dobjem  socialnega oz. sociali
stičnega realizma, saj je v tem 
času slovstvena folklora v Iva
nu  Grafenauerju in Milku Ma- 
tičetovem  dobila prva profe
sionalna raziskovalca. 
M onografija brezpotja Socia
lizma je prevod Sirčevih del, ki 
so izšla v angleškem jeziku, v 
slovenščino pa jih je prevedel 
Žandi Dežman. Knjigo je pred
stavil urednik in avtor sprem 
ne besede Bernard Brščič. Kot 
je dejal, Sire, ki letos praznuje 
90. rojstni dan, sodi m ed za
m olčane slovenske ekonom i
ste. Njegovo delo je bilo v Slo
veniji povsem prezrto, v svetu 
pa velja za enega najbolj jedkih 
kritikov kom unizm a. V svojih 
teorijah in  em piričn ih  p ri
spevkih dokazuje, da je bil so
cialistični sistem, kot ga je poz
nal jugoslovanski prostor, že 
vnaprej obsojen na propad. 
Knjiga je po Brščičevih bese
dah nam enjena vsem zagovor
nikom  avtentične liberalne 
m isli in  vsem  svobodom isel
nim , ki bodo videli, da je bil 
"Sire ptič, ki je prezgodaj za
pel".

projekta, posebno pa dirigentu 
Davidu Bandlju, ki je - po devetih 
letih - prav na tem večerom še 
zadnjič vodil Mešani pevski zbor 
Štandrež. "Pod njegovo taktirko 
se je dvignila kakovostna raven 
našega zbora", ki se je znatno raz
vil v kleno in zrelo zborovsko te
lo.
Da je nova zgoščenka "izreden 
dogodek", je v svojem govoru - 
pravzaprav živem pripovedo
vanju in pričevanju prijatelja, so- 
rojaka in kolege skladatelja - po
trdil Štefan Mauri. O Jericiju je

povedal, da se je rodil v Avčah, 
kjer je, prav tako kot on, doživljal 
mladost v času, ki ni bil prijeten. 
V družini Jericijevih je bilo osem 
otrok, življenje je bilo zelo težko, 
"v časih fašistične Italije nam ni 
bilo lahko". Živeli so od tega, kar 
je nudila zemlja; v trgovini so 
našli nekaj sladkorja in sol. Oče 
Franc in mati Terezija so bili zelo 
skrbni in  delavni starši, veliko 
skrb sta posvečala vzgoji otrok. 
Stanko je po osnovni šoli v Avčah 
šel študirat v Gorico. Vzporedno 
je študiral glasbo in kmalu napre
doval; diplomiral je iz kompozi

cije in klavirja, samega dirigiranja 
ni študiral. Mauri je tudi povedal, 
da je 16-letni Jericijo imel srečo, 
saj ga je "dober človek" pravoča
sno obvestil, da so ga namerava
li partizani ponoči odpeljati proč. 
Pobegnil je v Gorico in si po vsej 
verjetnosti rešil življenje. Mauri 
je z njim začel prijateljevati v 70. 
letih. Včasih sta se srečevala in se 
seveda pogovarjala o glasbi. "Po
skrbel sem, priporočil sem ga, da 
se je včlanil v Društvo slovenskih 
skladateljev". V lepem spominu 
ga ima tudi zato, ker je Jericijo za

praznik Marije Snežne,
5. avgusta, prihajal v 
Avče in maševal. Tam 
sta se pogovarjala o 
mladih letih, pa tudi o 
današnjem času. Glede 
njegovega kompozicij
skega stavka je Mauri 
povedal, da je bil Jericijo zasidran 
v dur-mol, v tonalnem sistemu. 
Od tega se ni oddaljil. Stabat Ma
ter vsebuje 32 kitic; Pergolesi jih 
je uglasbil 10, Dvorak 12, Jericijo 
pa 18. Stavki so kratki in primer
ni za razna obdobja v cerkvenem 
letu. Zgoščenka je pobuda, zgled

mnogim zborom tu in v Slove
niji. "Prepričan sem, da bodo 
zbori, ki kaj več zmorejo, tudi po
segali po teh skladbah". Zanimi
vo je tudi to, da se večina skladb 
končuje v duru, veselo. Mauri je 
tudi z veseljem ugotovil, da je Je
ricijo v zadnjih letih vedno bolj 
prisoten v sporedih zborovskih 
revij, in to predvsem z ljudskimi 
priredbami, pa tudi z otroškimi 
skladbami. Kar se tiče izvedbe sk
ladbe, je Mauri priznal, da je pre
senečen, saj je "izredno dobra, 
zgledna". Dirigent je "izredno 

tankočutno zadel 
vsak tonski način 
pri izvedbi dela". Za 
vse to se je Štan- 
drežcem zahvalil in 
izrazil željo, da bi 
delo zaživelo tudi v 
Jericijevih rojstnih 
Avčah.
Marko Brajnik je 
nato simbolično iz
ročil zgoščenko sk

ladateljevemu 
sorodniku Iva
nu Jericiju, 
zbor Štandrež 
pa je - zadnjič 
pod taktirko 
Davida Bandlja 
- zapel še dve 
pesmi: res lepo 
Tisoči belih 
cvetov Emila 
Hochreiterja in 
pa naravnost 
čudovito Bogo- 
roditsye Dyevo 
estonskega so

dobnega skladatelja Arva Parta. 
Medtem ko je pod Kraljevimi 
oboki zabučal posebno topel in 
dolg aplavz, je pevka poklonila 
dirigentu šop rož in krepak 
objem. V zahvalo za vse, kar je 
naredil za zbor in njegove člane. 
/DD

Zadnje večje vokalno-in- 
strumentalno delo, ki je 
nastalo izpod peresa go- 

riškega skladatelja in zborovodje 
Stanka Jericija (1928-2007), sek
venca Stabat Mater za zbor, soli
ste in orkester, je bila posneta na 
CD-ploščo in je končno na raz
polago širši javnosti. Podvig je 
uresničil Mešani pevski zbor 
Štandrež pod vodstvom Davida 
Bandlja, ki je želel ob 80. obletni
ci Jericijevega rojstva ovrednotiti 
in pobliže spoznati opus prilju
bljenega goriškega avtorja. Sklad
bo je izvedel 
lani spomladi, 
prejšnji teden 
pa se je pono
sno predstavili 
v domači cerk
vi, kjer je zbor 
tudi zapel 
nekaj njenih 
delov.
Snemanje in 
predstavitev 
plošče sta kro
na projekta, ki 
se je začel pred 
dvema letoma 
s krstno izved
bo Jericijeve 
sekvence.
"Dogodek je 
izrednega pomena", je v štan- 
dreški cerkvi sv. Andreja ap. v pe
tek, 18. junija, povedal predsed
nik Prosvetnega društva Štandrež 
Marko Brajnik, saj je to za zbor 
poseben dosežek. Uspešen rezul
tat je plod sodelovanja pevcev, 
solistov, glasbenikov, dirigenta, 
pa tudi Slovencev, Italijanov in 
Furlanov skupaj, ki so se spora
zumeli v univerzalnem jeziku - 
glasbi. Ta jezik kot način komu
nikacije, srečanja in sodelovanja 
je bil "misel in delo Stanka Jeri- 
cija". Brajnik se je zahvalil vsem, 
ki so sodelovali pri uresničitvi
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Kratki
GM /  Lep harmonikarski večer
Harmonikarji Manuel Figheli, Jari Jarc in FulvijoJurinčič s o  letošnji 
diplom anti G lasbene m atice, katerim je  šo la  priredila p oseb en  
diplom ski nastop  s  trodelnim  koncertom  na festivalu Pokrajine 
Trst G ledališča v g ledališču . Vrt m iljskega gradu s e j e  za en  večer  
sprem enil v su gestivn o  koncertno prizorišče, kjer je  polnoštevilna 
publika prisluhnila skladbam  Bacha, Brahm sa, Olczaka, Pozzolija, 
Ferrari-Trecateja, Puskarenka, Scarlattija in Angelisa. Z delom  
svojega diplom skega programa je  kot prvi nastopil Figheli, u čen ec  
Aleksandra Ipavca, ki s e  z g la sb o  ukvarja na različne načine, saj 
je  tudi pianist, tonski mojster in muzikolog, kije raziskoval ljudsko 
zakladnico K analske doline. Dvaindvajsetletni Jarc je  najmlajši v 
trojici učencev , ki dokončujejo v tem  letu svojo študijsko pot, 
Jurinčič pa im a za seb o j v eč  g la sb en ih  izkušenj na različnih 
glasbenih  področjih, od klasične do lahke, jazz in ljudske g lasbe. 
Ob igranju v raznih komornih skupinah in v harm onikarskem  
orkestru S yn thesis 4  sod elu je  tudi pri organizaciji m ednarodnega  
natečaja Fisa... arm onie. V sak je  izvedel dvajsetm inutni program  
pred pozornimi poslušalci, m ed katerimi so  bili tudi predsednica  
Pokrajine Maria Teresa B a ssa  Poropat, ravnatelj GM Bogdan  
Kralj in lastnica gradu, ki s e j e  tudi o seb n o  zahvalila nastopajočim  
s  knjižnim darom . V ečer s  harm oniko je  bil le prva pobuda  
poletnega festivala, za katerega je  G lasbena m atica pripravila š e  
celovečern i koncert S lovensk ega  okteta v neobičajnem  okviru 
ja m e v Briščikih (14 . julija) in koncert obetavnih mladih učenk, 
harfistke Tadeje Kralj in kitaristke Tanje Cibiz, ki bo na sporedu  
sep tem bra. /  PAL

Uplinjevalnik /  Rim zopet zavaja Slovenijo
Italijanska vlada izsiljuje Slovenijo z grožnjo, da bo zavrla razvoj 
koprskega pristanišča, č e  Ljubljana ne bo sprejela nevarnega  
uplinjevalnika v italijanskem  tržaškem  pristanišču.
V end ar pa im a m o  d o k u m e n tir a n e  d o k a z e , da Rim p o le g  
izsiljevanja Slovenijo tudi zavaja s  prikrivanjem drugih okoljskih 
čezm ejn ih  nevarn osti, ki jih skriva razvojni načrt trža šk eg a  
pristanišča in ki grozijo tudi sloven sk em u  obm očju.
Novi prostorski načrti tržaškega pristanišča in tržaške občine  
nam reč predvidevajo v industrijski coni po leg  uplinjevalnika in 
plinovoda tudi term oelektrarno na plin (ki prav tako predstavlja 
tveganje) ter veliko širjenje pom olov, kar bi v morje spravilo v 
obtok ogrom ne količine s  težkimi kovinami o n e sn a že n e g a  blata 
(še  posebej z živim srebrom).
Poleg tega  ima tržaško m esto  kanalizacijske podm orske izpuste  
1 ,5  km od slovensk ih  teritorialnih voda, tržaško o n esn a žen je  
zraka pa s e  širi tudi v Slovenijo, kjer s o  že  zabeležili nevarne  
količine toksičnih snovi v zraku iz tržaške sm eri.
Italija je  zato dolžna predložiti Sloveniji v se  te  vidike za čezm ejn o  
okoljsko presojo, kot to določajo evropski normativi (direktiva 
2 0 0 1 /4 2 /E S  in direktiva 2 0 0 8 /5 0 /E S ,  čl. 25), s  katerimi sk uša  
izsiljevati n a šo  državo g led e  koprskega pristanišča, ki pa zaradi

s v o j e  z e m lj e p is n e  
lege nima n ob en ega  
vpliva na okolje  na 
italijanskem  
obm očju.
Torej j e  d o v o lj , da  
Slovenija formalizira 
zahteve po vključitvi 
v v s e  l e g a ln e  
postopke prostorskih 
n a č r to v  za  š ir it e v  
tržaškega
p r ista n išča  in nove  
p r o s to r s k e  n a č r te  
tr ž a š k e  o b č in e ,  ki 

z a jem a jo  tudi in d u str ijsk o  c o n o  z v se m i n a š te tim i novim i 
načrtovanim i industrijskimi strukturami, in s  tem  vrne nastalo  
situacijo v legalno stan je, torej v nujnost m ednarodne presoje  
vseh  projektov, ki s o  nevarni tako za slovensk o  kot za italijansko 
prebivalstvo.
In to je  najnujnejša, b istvena in prva zadeva, ki naj jo slovensk a  
v la d a  in s lo v e n s k i  p a r la m e n t  č im  prej s to r ita ;  s  te m  s e  
okoljevarstveniki obračam o na vlado R Slovenije.
Želimo š e  pripomniti, da s o  v 7. številki tržaškega tednika IITuono 
(Grom) javno objavili, da gre s  strani Italije za šk and alozno  in 
koruptivno p o litičn o  izs iljev a n je  in pritiske na S lov en ijo . /  
Predsednik Alpe Adria Green: Vojko Bernard

ESI Zadnje srečanje v letošnji bogati sezoni

Martin Krpan: 
diplomat in vojščak

Profesor Milan Jazbec na po
dročju pisanja knjig o diplo
maciji orje v Sloveniji ledi

no. Za tiste, ki o diplomaciji niče
sar ne vedo, je knjiga zelo dober 
uvod v stroko, za diplomate pa je 
preverjanje, ali so poklica dovolj 
vešči. Knjiga diplomata in uni
verzitetnega profesorja Milana 
Jazbeca Martin Krpan: diplomat 
in vojščak je torej pravi priročnik 
o diplomaciji. Avtor (spremni 
besedi sta prispevala France Bučar 
in Helga Glušič) v krajših 
poglavjih podrobno raziskuje oba 
vidika Krpanove osebnosti in 
predstavlja odličnega diplomata 
ter spretnega vojščaka. V Lev
stikovem delu, ki je eno najbolj 
prevajanih v zgodovini slovenske 
književnosti (Jazbec v knjigi ob
javlja okoli 150 enot obsežno bib

liografijo vseh prevodov), pa so 
vidne tudi tiste narodne poteze, ki 
jih Slovenci imamo ali bi jih ra
di imeli. Delo je izšlo pri Zavo
du Martin Krpan, ki deluje v 
Studenem na Postojnskem, 
tako pa je na večeru v DSI pred
stavil društvo Žiga Novak: "In
terpretacija slovenske dediščine 
v državotvornem smislu, turis
tični programi za spoznavanje 
slovenskih korenin in za
ložništvo so naše glavne smer
nice delovanja".
Dobrega diplomata odlikuje 
vrsta lastnosti in Krpan je imel 
prav vse, je poglavje o Krpanovih 
diplomatskih sposobnostih začel 
Jazbec. Znal se je pogajati in to ze
lo dobro, saj je s prejetjem cesar
jevega dovoljenja za tovorjenje soli 
prekinil celo državni monopol. V

nastopanju pred cesarjem in 
drugimi visokimi državnimi pred
stavniki je bil sproščen in 
preudaren, obenem pa hladnokr
ven in neomajen v lastnih pozici
jah in interesih. Zelo dobro je poz
nal svojo izhodiščno točko moči 
in se postavil za svoje interese, ki 
so bili obenem tudi interesi ce
sarstva, vedel je namreč, da je edi

ni, ki lahko premaga Brdavsa in to 
svojo pozicijo moči je pred cesar
jem tudi uveljavil (besen cesar je 
moral Krpanov odsek dvorne lipe 
požreti). Poleg vsega navedenega 
je bil tudi velik realist, kar mora

biti vsak diplomat, in ni sprejel od 
samega cesarja ponujene hčerkine 
roke, saj je vedel, da se v novem 
svetu ne bo dobro počutil. Ne 
nazadnje je Krpan ljubil svojo do
movino, Dunaj mu je bil tujina in 
se je po opravljenem delu rade 
volje vrnil na Vrh sv. Trojice. 
Vojščak Krpan je že po postavi im- 
poniral, zavedal pa se je, da to ni 

dovolj, je Jazbec začel 
predstavitev drugega 
poglavja knjige. Dober 
vojščak mora namreč 
biti tudi inovativen in 
iznajdljiv, kar je Krpan 
s pripravo kija tudi 
dokazal. Uspeh je 
nadalje odvisen od 
poznavanja lastnih 
sposobnosti in dobre
ga načrta, med bitko pa 
je ohranitev hladne 
krvi predpostavka za 

zmago in tudi vse to je Krpan ob
vladal. Vrh vsega tega pa je znal 
tudi svoje delo zaviti v tajnost, ni
ti cesarju ni namreč izdal, kako 
namerava premagati Brdavsa.

EU Občni zbor

Knjižnica se ne more spremeniti 
v podjetje, ker to enostavno ni!

K aže, da bo za Narodno in 
študijsko knjižnico leto 
2010 prelomnega značaja: 
finančni položaj, ki se je v zad

njem obdobju poostril, namreč 
sili odbor v vedno bolj mukotrpne 
poteze: na dnevnem redu občne
ga zbora, ki je bil v sredo, 16. juni
ja, v prostorih NŠK na Frančiškovi 
ulici, je bila tudi izvolitev novega 
vodstva: do tega pa ni prišlo, ker se 
je sedanje vodstvo knjižnice od
ločilo, da to prestavi na jesen: v 
tem času bi namreč med nekdan
jimi in novimi člani (teh je kar 
nekaj) NŠK evidentirali možno 
ekipo, ki bo v prihodnje prevzela 
težko nalogo vodenja ustanove. 
Uvodoma je predsednik NŠK Vil
jem Černo podal splošno sliko 
položaja, v katerem je omenil ne

nadomestljivo vlogo, ki jo NŠK 
ima pri krojitvi kulturnega tkiva 
med večinskim narodom in 
slovensko manjšino ter s kulturn
im okoljem RS. Kaže sicer, da bo fi
nančna kriza ovirala ta prizade
vanja in vedno bolj oteževala delo
vanje NŠK: "Govor je zato o reor
ganizaciji knjižnice in njenega up
ravljanja v smeri tržne logike", je 
dejal Černo in imel v mislih načrt, 
za katerega se ogreva krovna orga
nizacija SKGZ, po katerem naj bi 
poslopje v ul. Sv. Frančiška posta
lo neke vrste tržaški KBcenter. "Ve
mo pa, da kultura ne more pri
našati vedno dobička", je pripom
nil predsednik. Černove misli je 
dopolnil ravnatelj NŠK Milan Pa
hor v svojem poročilu. Pahor je 
izhajal iz finančnega stanja us

tanove, ki je vodstvo knjižnice že 
prisililo v težke izbire: skrajšanje 
urnika knjižnic v Trstu in Gorici, 
uvedba plačila za nekatere usluge 
NŠK, skrajno varčevanje na vseh 
postavkah delovanja, odpoved 
sodelovanja eni sodelavki: "Ob 
tem pa še sklep o imenovanju 
posebne delovne skupine, sestavl
jene iz predstavikov NŠK, SKGZ in 
SSO, da pripravi predlog za sesta
vo novega upravnega in nad
zornega odbora ter da preveri 
stanje ustanove". Pahor pa je  
vsekakor prepričan, da mora NŠK 
ohraniti tudi v prihodnje sedanjo 
obliko: dve knjižnici, odsek za 
zgodovino, Narodni dom in Od
bor za Bazovico. Ravnatelj se 
nikakor ne strinja s predlogom, po 
katerem naj bi v Trstu in Gorici

imeli manjši knjižnici kot del več
jega splošno izobraževalnega cen
tra, vse ostalo pa naj počasi prene
ha delovati zaradi pomanjkanja 
sredstev: "Ustanova NŠK - po mo
jem -  lahko sodeluje v tem proce
su, vendar mora nujno ohraniti 
svojo samostojnost in vidljivost. 
Ne sme se utopiti v novi pobudi", 
je jasno podčrtal ravnatelj, ki je tu

di polemično omenil vprašanje 
Narodnega doma pri Sv. Ivanu, o 
katerem se nič več ne sliši. NŠK bo

vsekakor sprejela ukrepe, ki bodo 
prinesli nekaj dodatnih sredstev, 
sicer pa naj ustanova NŠK ostane 
kulturna ustanova, ne more in ne 
sme se spremeniti v podjetje, ker 
to enostavno ni".
Ana Volpi Buzečan je v blaga- 
jničarskem poročilu nakazala, da 
je primanjkljaj NŠK za leto 2009 
23 tisoč evrov, proračun za leto

2010 kaže, da bo 21 tisoč evrov 
manj. Leto 2008 je primanjkljaj 
znašal le 3 tisoč evrov: tako razliko

gre pripisati nižjim prihodkom 
(zlasti s strani dežele FJK) in višjim 
sroškom. Na te pa ni mogoče vpli
vati, saj so že danes dosegli na
jnižjo možno raven.
V debati sta se oglasila predsednik 
SKGZ Rudi Pavšič (ki je zastopal tu
di predsednika SSO Draga Štoko) 
in Samo Pahor. Ta je glede pros
torske stiske NŠK nakazal

možnost, da bi ob selitvi 
naravoslovnega muzeja 
v palači na Trgu Hortis 
(kjer domuje tudi 
občinska knjižnica) te 
prostore namenili kn
jižnici: tako bi tudi obči
na sama 'prevzela' pod 
svoje okrilje slovensko 
ustanovo. Pahor je 
obenem prosil vodstvo 
NŠK, naj poišče čim več 
variant, ki naj bi 
omogočile dotok še 
drugih finančnih sred
stev (npr. vpis NŠK v 

italijanski enotni knjižnični kata
log).

IG
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Primorski Čedermaci 
v času fašizma

G. Dušan Jakomin 
je večkrat poudar
jal, da se je sloven

ska kultura na Primorskem 
v času fašizma ohranila tu
di zato, ker so jo hrabro 
ščitili slovenski duhovni
ki, pravi Čedermaci v vrt
incu dogodkov.
V del te boleče, a s ponosom 
prežete preteklosti se je poglobil 
Simon Purger s svojo diplomsko 
nalogo, ki jo je Društvo TIGR Pri
morske pretvorilo v pregledno in 
lepo publikacijo z naslovom 
Slovenska Istra in njeni Čederma
ci. Knjiga, ki so jo predstavili v 
sredo, 16. junija, v Narodnem 
domu ob prisotnosti avtorja, 
tajnika društva Lucijana Peli
cona in predstavnico Kra
jevnega odbora Ivico Švab, 
nosi podnaslov Korte nad Izo
lo 1917 - 1945: med ohranjan
jem slovenske istovetnosti in 
pritiski poitalijančevanja. Kn
jiga predstavlja kraj oz. župni
jo Korte nad Izolo, s poudark
om na dogajanju med obema 
svetovnima vojnama. Purger, 
ki ga na istrsko vasico vežejo 
družinski razlogi (kot otrok je 
v Kortah preživel pri nonotih 
mnogo časa), je prve razdelke 
svoje diplomske naloge namenil 
zgodovinskemu vpogledu v 
preteklost Kort, od prve arhe
ološko izpričane poselitve v 
železni dobi pa do prve svetovne 
vojne. Jedro knjige predstavlja 
opis razmer od leta 1917 do kon
ca druge svetovne vojne. Po kon
cu prve svetovne vojne so nam 
reč tudi v slovensko Istro vko
rakali novi italijanski oblastniki, 
ki so kmalu pozabili na svoje

obljube o upoštevanju in spošto
vanju narodnostnih manjšin. V
20. letih so najprej ukinili 
uporabo slovenskega jezika v šol
stvu in družbenopolitičnem živl
jenju, obenem pa začeli s 
pospešeno fašizacijo, ki je svoj

vrh dosegla v drugi polovici 
tridesetih let. Kortežani so se za 
ohranitev svojih narodnostnih 
pravic obrnili na izolske oblasti, 
"ki jih je očitno zapostavljala in 
načrtno zanemarjala, istočasno 
pa izvajala raznarodovalno poli
tiko asimilacije. Močno zaslom
bo je ljudstvo imelo pri sloven
skih duhovnikih", piše Purger, ki 
del svoje študije posveča sijajne
mu primeru primorskega Čeder

maca, župniku Karlu Esihu, ki je 
v Kortah služboval vse svoje živl
jenje, od septembra 1925 do jan
uarja 1985. G. Esih je italijansko 
raznarodovalno politiko dobro 
poznal, po svojih močeh in 
zmožnostih se je boril proti ital

ijanizaciji, prevzel skrb za ohran
janje slovenske samobitnosti in 
skušal na novi rod prenašati kul
turno in jezikovno izročilo. 
Diplomatsko je znal prelisičiti 
nadzore oblasti in tako rušil de
lo večinoma nepriljubljenih ital
ijanskih učiteljev. Na predstavitvi 
v Narodnem domu je Purger 
poudaril, da je bil g. Esih zaradi 
svoje narodno zavedne dejavnos
ti večkrat kaznovan, za las pa se

je izognil izgnanstvu. 
Dolgoletni dušni pastir v 
Kortah je bil človek 
šibkega zdravja, bil je 
umirjenega značaja in lo
jalen do nadrejenih, 
predvsem pa občutljiv za 
potrebe slovenskega 
človeka. Svojo tajno nal

ogo je opravljal tudi potem, ko je 
na čelu tržaško-koprske škofije 
msgr. Santin nasledil Slovencem 
priljubljenemu škofu Fogarju. 
Purger se je pri svojem delu opi
ral na kopico arhivskih virov. 
Dragocen vpogled v tedanje do

gajanje so mu 
omogočili sami
dnevniški zapisi g. Esi- 
ha; v pomoč so mu bili 
tudi župnijski in pokra
jinski arhivi ter arhivi 
izolske občine. Razisko
valec se je obenem 
posluževal tudi 
arhivske dokumentaci
je tržaške škofije (koprs
ka škofija je namreč 
nastala po smrti škofa 
Santina), zanimivo pa 
je, da so nekateri doku
menti, ki so imeli za 
predmet delovanje g. 
Esiha, izginili...

V Narodnem domu je prišla tudi 
do izraza širša narodnoobramb
na dejavnost primorskih 
duhovnikov, s katerimi je g. Esih 
skrito sodeloval: slovenski dušni 
pastirji so bili namreč povezani v 
tajno organizacijo Zbor 
svečenikov sv. Pavla, ki je delo
vala na področju izobraževanja 
in kulture: njeno delovanje je 
podpirala tudi vlada SHS.

IgorGregori
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O b v estilo
Zaradi hude finančne stiske je
N arodna in štu d ijsk a  knjižnica  
bila prisiljena uvesti p lačevan je  
l e t n e  v p i s n i n e .  V s a k  
o b i s k o v a l e c  j o  b o  m o r a l  
p o r a v n a t i o b  s v o je m  p rv em

o b isk u  k n již n ic e  p o  1 . ju liju  
2 0 1 0 . L e tn a  v p i s n i n a  b o  
z n a ša la  1 0  evrov (izvzeti b od o  
p r e d š o l s k i  in š o l o o b v e z n i  
o tr o c i,  d ijak i in b r e z p o s e ln i;  
p o lo v ič n o  c e n o  b o d o  p la č a li  
u n i v e r z i t e t n i  š t u d e n t i  in 
upokojenci).

Uspešna poteza naših vinarjev

Vitovska in morje
N /

Z e četrtič  je vitovska, to 
vse bolj uveljavljeno 
kraško vino, zbralo na 

Devinskem gradu ljudi od bli
zu in  daleč. Kar 23 vinarjev 
ozirom a kleti s Krasa, od kate
rih 4 iz Slovenije, in  kakih 20 
gostincev s tega področja se je 
odzvalo na pobudo Vitovska 
in morje, ki jo je priredil Teh
nični odbor za vina z zaščite
nim  poreklom  Kras, v sodelo
vanju  s Pokrajino Trst in  ob 
podpori občine D evin -  Na
brežina, Tržaške trgovinske 
zbornice in Agencije za Turi
zem Furlanije Julijske krajine 
ter O dbora Rilke.
Potrebno je povedati, da so si 
vinarji letošnjo izvedbo zam i
slili zelo tem eljito, saj so v ju 
tran jih  urah  v degustacijskih 
prostorih pri Benjam inu Zida- 
richu organizirali degustacijo 
vzorcev starane vitovske, m ed 
katerim i so naj mlajši bili p ri
delek leta 2005, najstarejši pa 
so segale v prva devetdeseta 
leta. Odziv je bil nepričakova
no dober, saj se je te predsta
vitve udeležilo  kakih 30 ča
snikarjev, ki se poklicno  u k 
varjajo s p isan jem  o enoga- 
stronom iji in  ki so prišli ne le 
iz Italije, am pak tud i iz Av
strije, Slovenije in  Hrvaške. 
Gre za predstavitev, ki je p o 
m em bna, ker je potrdila, da je 
vitovska v ino, ki zelo dobro 
vzdrži tudi staranje in se s tem  
še oplem eniti, če je vinograd
nik  poskrbel za kakovost 
grozdja in  je skrbno donego- 
val vino.
Še pred o dp rtjem  gradu za 
splošen obisk so priredili zelo 
zan im iv  posvet na tem o 
"Biotska raznovrstnost trte Vi
tovska na področju  tržaške 
pokrajine". Voditeljici večera, 
časnikarki Aurori Endrici, je 
na zanim iv način uspelo p o 
vezati Sandija Škerka, ki je 
spregovoril kot p redsedn ik  
Tehničnega odbora za vina z 
zaščitenim  porek lom  Kras, 
nadalje podpredsedn ika 
tržaške pokrajinske uprave 
VValterja G odino, d irektorja 
deželne ustanove za ravoj 
kmetijstva ERSA dr. Mirka Bel
linija, deželnega u redn ika  
vodnika G am bero Rosso 
G iannija O ttogallija in  še 
nem škega pisatelja Veita He- 
nichena, ki je spregovoril kot

odličen  poznavalec kraških 
dobrot, a tud i kot pisatelj, ki 
se zaveda, da so pridelk i in  
h rana  pom em ben  pokazatelj 
in  pričevalec nekega k u ltu r
nega hum usa in  tradicije, iz 
katere izhajajo. Predavanje dr. 
Bellinija pa je pokazalo, da 
deželna am pelološka veda na
m enja vitovski vso potrebno 
pozornost in  da sistem atično 
zbira podatke o starih trtah  vi
tovske, zlasti tistih, ki so preži
vele napade trsne  uši konec 
19. stoletja. Taki trti so našli v 
Zgoniku in  pri Briščikih. Ra
ziskovanje pa se še nadaljuje, 
saj skušajo ustvariti nekakšen 
fond različnih podvrsti vitov
ske, kar bi om ogočalo  večjo 
genetsko raznolikost in  torej 
tud i iskanje nekega op tim al
nega trsa, ki bi čim  bolj ustre
zal potrebam  in željam v ino
gradnikov in  seveda tud i 
končnim  pivcem.
Sama degustacija vzorcev vi
tovske posam ezn ih  vinarjev 
in  jedi, ki so jih pripravili so
delujoči gostinci, ter različnih 
vzorcev olja, sira, m edu in  
ribjih  specialitet, ki so jih po 
nujali še olj kar j i, čebelarji, si
rarji in  ribiči, je bila razporeje
na  po grajskem  dvorišču in  
dvorani ob vhodu  in  na raz
glediščih  nad  m orjem , tako 
da je bilo okolje za obiskoval
ce naravnost navdušujoče. 
Organizatorji so se bali, da bo 
ponagajalo vrem e in  pokvari
lo večer, a so im eli srečo in  
kljub tem n im  oblakom  in 
p loham , ki so se vlile v oko
liških krajih, je bilo v D evinu 
suho, čeprav pod  večer kar 
h ladno . U spešna 4. izvedba 
pobude Vitovska in  m orje se 
je končala z gledališko pred
stavo skupine Pupkin Kaba- 
rett z naslovom  Terra-Zemlja, 
ki je s kom ičnim i prizori, gla
sbo in  lite ra rn im i odlom ki 
pripovedovala o ljudeh in  do
bro tah  kraškega področja. 
Č etrta  izvedba prom ocijske 
pobude Vitovska in  m orje je 
potrdila, da je mogoče s tovr
stnim i ukrepi p rim erno  pred
staviti in  p o n u d iti do ločen  
pridelek, posredno pa tud i ve
liko narediti za ohranitev  do
ločenega ozem lja in  ovredno
ten je  kraških obdelan ih  p o 
vršin.
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| Slavnostna seja SSk

35 let s slovenstvom v srcu
Dne 24. maja 1975 je bil v 

Devinu prvi deželni 
kongres stranke Sloven

ska skupnost. V tako dolgem ob
dobju se je stranka lipove vejice 
m očno razvijala, pozitivno in 
včasih tudi manj učinkovito pre
stala volilne preizkušnje. Ker pa 
je vedno slonela na trdnem ide
alu, ki je temeljil na slovenstvu, 
je v 35 letih znala prebroditi 
politične viharje, v katerih so se 
tradicionalne stranke, ki so bile 
dejavne na italijanskem poli
tičnem prizorišču, razblinile.
To je bila glavna ugotovitev, ki je 
izšla s slavnos
tne seje, ki je 
bila v četrtek,
17. junija, v 
gostilni Kariš 
na Pesku in na 
kateri je sedan
je vodstvo SSk 
počastilo 
pomembno 
obletnico delo
vanja stranke.
Slavnostna seja 
je bila obenem 
priložnost za 
vpogled v
sedanje politično dogajanje, v 
katerem bo morala SSk budno 
spremljati dinamike, ki bodo na
jbrž pred koncem leta ponovno 
preobličile stanje v levosredinski 
opciji.
Po uvodnem pozdravu 'gos
titeljice' večera, dolinske župan
je Fulvie Premolin, je deželni 
predsednik Rafko Dolhar prele
tel delovanje slovenske zbirne 
stranke od povojnih let do

danes. Najbolj plodno politično 
obdobje je bilo v 60. letih, ko so 
predstavniki lipove vejice zaradi 
zavezništva z levo sredino delo
vali v izvoljenih telesih: "Neka
teri naši tedanji uspehi so še 
danes veljavni: na primer us
tanovitev slovenske psihope- 
dagoške službe, možnost 
uporabe slovenščine v rajonskih 
svetih itd. " Dolhar je omenil 
dva ključna trenutka, ki sta 
zadala hud udarec delovanju 
SSk. Prvi je bila ustanovitev Liste 
za Trst po podpisu Osimskih 
sporazumov: tržaška politična

lim na KPI. Mi pa smo še vedno 
tu"!
"Ni naključje, da so v Italiji od 
konca druge svetovne vojne do 
danes ostale dejavne le tri 
stranke, ki jih druži skupni ele
m ent", je nadaljeval deželni 
tajnik Damijan Terpin. "To so 
SVP, Union Valdotaine in SSk: se 
pravi stranke, ki zagovarjajo et
nični interes neke skupnosti. 
Naš ideal je premagal ideologi
je", je dejal Terpin in se zahvalil 
vsem, ki so pri stranki dejavni, 
obenem  pa se spomnil tudi 
pokojnih Gradimirja Gradnika

scena je tako postala domena le 
ene opcije, ki je bila Slovencem 
nenaklonjena. Drug udarec je 
bilo izglasovanje nenaklonjene
ga deželnega zakona, s katerim 
je SSk izpadla iz političnih iger 
za deželo. "Poudarjam pa, da je v 
teh letih veliko strank izginilo s 
političnega prizorišča, mislim na 
Krščansko demokracijo in na So
cialistično stranko, druge poli
tične stranke so se razcepile, mis-

in Mirka Špacapana, "ki sta nas 
zapustila v letih, ko bi lahko še 
marsikaj prispevala stranki". SSk 
se lahko ponaša tudi z dobro 
podkovanimi kadri: njihovo 
vodilo kot tudi vodilo celotne 
stranke niso bili osebni interesi, 
temveč interes celotne skupnos
ti. "To so nam politični nasprot
niki vedno priznavali". Ob 
poudarku, da SSk zaradi prosto
voljnega delovanja članov nima

posebnega organizacijskega 
ogrodja, kot ga imajo ostale 
stranke, je deželni tajnik ocenil 
medijsko okolje okrog SSk za ne
naklonjeno: "Edini slovenski 
dnevnik je pač izraz opcije, ki 
podpira vključevanje Slovencev 
v italijanske stranke, nas pa 
obravnava z distance, kot da bi 
bili neke vrste ekstremisti". SSk 
pa je vedno sprejemala ljudi ra
zličnih nazorskih prepričanj, ki 
pa so imeli kot politično vodilo 
interese slovenstva. "Verjamem 
pa, da se je razmišljanje v glavah 
ljudi spremenilo bolj kot politika 
nekaterih vrhov v manjšini", je 
dejal Terpin, ki je obenem  za
želel čim večjo širitev 
strankarske baze in  naglasil 

pom en politične neodvis
nosti in svobode. "Pomis
lite na to, koliko pom eni 
dejstvo, da lahko sami o se
bi odločamo, da nismo od 
nikogar odvisni"!
O sedanjih političnih 
izzivih pa je spregovoril 
deželni svetnik Igor 
Gabrovec. "Pozorni 
moramo biti na regulacijs
ki načrt tržaške občine in 
na reformo krajevnih up
rav, ostaja še vedno odprto 
vprašanje šolstva", je dejal 
Gabrovec in svaril prijatel

je, da se bo SSk morala že zdaj 
pripravljati na nove volilne 
izzive tako v Trstu in Gorici kot 
tudi na deželi. "Pozorni 
moramo biti na to, da se sedanji 
deželni zakon ne spremeni, 
pošteno pa moramo začeti 
iskanje pravih zavezništev, saj se 
bo do konca leta v levi sredini 
marsikaj spremenilo", je posvar
il deželni svetnik.

IgorGregori
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Zlato zrno Igorju 
Zobinu

mu harmonikarju priredila med
narodno koncertno turnejo. Igor 
Zobin je tudi skladatelj, aranžer 
in korepetitor. Sodeloval je tudi 
pri gledaliških predstavah SSG. 
"Glasbo ljubim predvsem 
zato, ker omogoča odkri
vanje vedno novih razsež
nosti: v glasbi ni nič do
rečenega, vanjo se lahko 
poglabljaš do neskončno
sti", nam je povedal um et

nik na slavnostni podelitvi na
grade v petek, 18. junija, v Na

rodnem domu, ko je v rokah že 
imel kocko, v kateri je bilo zlato 
zrno. Zobin, ki bi se v prihodnje 
rad izpopolnjeval v dirigiranju, 
je prekosil ostale nominirance, 

ki pa so vsekakor 
predstavili ko
misiji nagrade 
Zlato zrno bogat 
curriculum. 
Režiser Jurij 
Gruden je po
snel več doku
m entarnih fil- 
mov, s katerimi 

^  enakovredno 
postavlja sloven

sko skupnost v Italiji v širši slo
venski kontekst; Matjaž Klemše 
se je pred nedavnim izkazal s 
knjižnim prvencem V zakrpanih 
gojzarjih (ZTT); v knjigi je opisal 
svoja ramišljanja med hojo po 
slovenski planinski transverzali; 
glasbenica Andrejka Možina pa 
vzporeja svojo bogato koncertno 
dejavnost (bodisi instrumental
no kot pevsko-jazzovsko) s peda
goškim poslanstvom.
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Zlato zrno je bilo letos 
vsejano v ploden humus 
glasbenega ustvarjanja 

Igorja Zobina. Žirija za nagrado, 
ki jo podeljuje Tončičev sklad, 
je namreč ocenila Zobinov 
curriculum za najbolj zasluž
nega.
Glasbenik je kot harmonikar 
opazno prispeval k prevred
notenju vloge svojega glasbila 
na mednarodnih koncertnih 
odrih. Koherentno in z žarom 
ter z ambiciozno zastavljeni
mi umetniškimi izbirami uti
ra harm oniki mesto v kon
certnih repertoarjih prestiž
nih glasbenih hiš: povabila 
Koncertnega društva v Mila
nu, festivala Settembremusi- 
ca v Turinu in Bienala v Be
netkah, kjer je nastopil s simfo

ničnim orkestrom Italijanske ra
diotelevizije pod vodstvom Zol
tana Peska, so obenem priznanja 
za njegovo izvajalsko odličnost.

Leta 2008 mu je italijanska ko
misija za glasbo CIDIM kot prve-

Finžgarjev dom /  Mala gledališka šola Matej ke Peterlin

Tradicionalni gledališki teden v  
znamenju Franceta Milčinskega

Le nekaj dni potem , ko se 
zadn jič  oglasi šolski 
zvonec na  o sno v n ih  in  

n iž jih  sred n jih  šo lah , se 
odprejo vrata Male gledališke 
šole M atejke Peterlin, ki iz le
ta  v le to  p o trju je  svojo 
priljubljenost m ed najm lajši
m i g ledališkim i navdušenci. 
Kar 56 otrok od 6. do 13. leta 
se je letos zb ira lo  od 
ponedeljka, 14., do petka, 18. 
junija, v Finžgarjevem  dom u 
na  O pčinah , kjer je že trad i
c io n a ln o  po tekal g ledališk i 
teden , ki ga prirejata Sloven
ska prosveta in  Radijski oder.

Prvi p o č itn išk i ted en  se je 
tako  po  p ro s to rih  M ari- 
janišča in  na  njegovem  v rtu  
podila m nožica zelo m otiv i
ra n ih  o trok , za katere  so v 
prostem  času skrbeli an im a
torji, z m entorji, člani Radi
jskega odra, pa so m alčk i v 
ju tra n jih  in  p o p o ld an sk ih  
u rah  vad ili besed ilo , gib, 
pevske in  plesne točke, skrat
ka vse, kar spada k gledališki 
p redstav i. V sam ih  p e tih  
d n eh  je tako v dveh izm enah  
b ila  n a red  postav itev  
priljubljene pravljice Franeta 
M ilčinskega-Ježka, Zvezdica

Zaspanka. Izvirni tekst je za 
dvakratno  28-člansko zased
bo  p rired ila  duša gledališke 
delavnice, Lučka Susič, ki je 
režijo  zaupala  m lad i, a že 
izkušeni igralki SNG D ram a 
L jubljana in  m en to ric i na 
AGRFT, Alidi Bevk, ki se rada 
vrača na  Tržaško. G lasbeni in  
pevski del p redstave je p re 
vzel Aljoša Saksida, plese si je 
zam islila  Jelka Bogateč, 
sceno  M agda Samec, kos
tu m e  pa Urška Š inigoj. Za 
luči in  zvok je skrbel Sam uel 
Kralj.
Po o d ru  so se tako  pod ili

n o č n e  vile, 
škratek, cela 
tru m a  zvezdic, 
bo tra  Luna, 
kom et Repatec, 
pa C eferin , 
sladoledar, 
klicar, č rn i m ož 
M ustafa, človek 
iz gum ija, pa 
o troka, Pepe,
Lučka, in  seveda 
glavna p ro tago
nistka, zvezdica 
Zaspanka.
Kar znova in  
znova p re 
seneča pri vsem  
tem , pa so vz
dušje, ki je
v ladalo  m ed  ude ležen ci, svoje vloge. Ge se želite sep tem bra odpravite k Svete-
zanos otrok, ki so z veseljem  prepričati, ali so udeleženci m u  Ivanu, kjer bo d o  v
sodelovali pri dejavnostih , in  letošnje M ale gledališke šole G ledališkem  vrtiljaku odprli
vnetost, s katero so iz dneva M atejke Peterlin opravili do- novo sezono,
v d an  p ilili in  dograjevali b ro  delo, svetu jem o, da se AL

F o to  IG
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Kulturni dom v Bovcu /  Predstavitev monografije

Slovenščina med jeziki 
Kanalske doline

V bovškem kulturnem do
mu so predstavili mono
grafijo Slovenščina med 

jeziki Kanalske doline avtorice dr. 
Nataše Gliha Komac, docentke za 
slovenski jezik na Fakulteti za 
družbene vede Univerze v Ljublja
ni. Gre za priredbo disertacije z 
naslovom Razvijanje sporazume
valne zmožnosti v  slovenskem je
ziku v jezikovno mešanem okolju 
Kanalske doline (2008), ki je bila 
leta 2009, na VII. Nagradnem na
tečaju Urada za Slovence v zamej
stvu in po svetu pri Vladi RS, na
grajena s prvo nagrado.
V organizaciji Zgodovinske sek
cije KD Golobar, Slori, SKS Pla
nika in Glasbena matica je bila 
konec maja v bovškem kultur
nem domu predstavitev m ono
grafije Slovenščina med jeziki Ka

nalske doline. Knjiga, ki je izšla v 
založništvu skupaj s Slori, Univer
zo v Ljubljani -  FDV in SKS Pla
nika, je hkrati prikaz dela in udej-

skega narečja v dolini z več 
jeziki. Žal, je stanje zelo za
skrbljujoče, saj sta nadaljnji 
obstoj in razvoj slovenščine 
močno odvisna od vloge, ki 
ji bo dodeljena v izobraže
vanju, pa tudi, kako bodo 
njen položaj utrjevala sred

stva množičnega obveščanja. Gle
de na usodno zapostavljanje v 
preteklosti se navezuje na nove 
priložnosti javne rabe slovenšči
ne. Študijo zaključuje z na
vajanjem možnih praktičnih po
bud, predlogov in smernic, na 
podlagi nove ustvarjalne jezikov
ne politike, ki pa je v širšem slo
venskem prostoru, v prid širjenju 
slovenščine kot enega od avtohto
nih dolinskih jezikov, žal, nismo 
uveljavili.
Da je bil ta večer tudi prijeten, so 
zaslužni tudi prisotni dijaki iz Ka
nalske doline, ki med šolskim le
tom pri Planiki obiskujejo tečaje 
slovenskega jezika z lastnimi tek
sti. Pripravili so jih za letošnji dan 
slovenske kulture pod naslovom 
Jezik. Dlani poslušalcev so s kla
virskimi izvedbami ogreli še 

gojenci Glasbene mati
ce - glasbene šole Tomaž 
Holmar v Kanalski doli
ni, ki deluje v Sloven
skem kulturnem sre
dišču (SKS) Planika v Ka
nalski dolini, Elisa Kan- 
dutsch, Giulia Lister in 
Elisabetta Trossolo, sku
paj s Francesco Trossolo 
pa so predstavile krajši 
recital Jezik, ki so ga pod 
mentorstvom učiteljice 
Nataše Kejžar pripravile 
v izbirnih tečajih slo
venskega jezika pri SKS 
Planika. Gostili so tudi 
vodilnega slovenskega 

medsebojnega sporazumevanja družbenega in kulturnega delav-
domačega prebivalstva je ca v Kanalski dolini, predsednika
poizkušala ugotoviti, kje je mesto SKS Planika Rudija Bartalotha.
slovenščine oz. domačega sloven- MM

stvovanja slovenskih ustanov Ka
nalske doline. Na zelo nazoren in 
domačinom simpatičen način je 
avtorica predstavila rezultate in 
svoje ugotovitve na podlagi razi
skanega gradiva.
Poudarek je na analizi sporazu
mevalne zmožnosti v slovenskem 
jeziku v jezikovno mešanem 
okolju Kanalske doline. Pri tem 
avtorica razkriva, kateri ključni 
dejavniki vplivajo na razvijanje 
sporazumevalne zmožnosti v for
malnem šolskem okolju. Sem je 
vključila značilnosti ožjega 
družinskega kot tudi zunanjega, 
širšega okolja. Posebej je, glede 
učenja in rabe slovenščine, pou
darila motivacijo slovenskih 
staršev, v primerjavi z drugimi 
tukajšnjimi jezikovnimi skupina
mi. Prav na tej osnovi potreb
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Travnik in njegova okolica (22)

GORICA, NJENE ZANIMIVOSTI IN NJEN ČAS Mariza Perat

Z zgodovino  sem eniške kn jižn ice  je tesno  
povezan duh o v n ik , jezikoslovec, pistelj in  
zgodovinar Š tefan K ociančič (1818-1883). 
V goriškem  sem enišču  je poučeval od leta 
1846 do svoje sm rti. M alo pred  sm rtjo  je 
postal n jegov ravnatelj.
Ta zn am en iti m ož, učenjak , dom a iz V ipa
ve, je m eseca novem bra  1851 p rostovoljno  
prevzel vodstvo sem eniške knjižnice, kate
ro je z veliko ljubeznijo  in  v n em o  urejal in  
vodil do sm rti. Poleg š tev iln ih  obveznosti, 
ki jih  je im el kot p rofesor in  rektor, je ves 
p rosti čas posvetil u re jan ju  kn jižn ice. Se
stavljal je seznam e knjig  in  rokopisov, p ro 
sil za p o d p o ro  razne ustanove, da je tako 
p rid o b il kn jižn ici nove knjige in  v ta  n a 
m en  tu d i sam  daroval ves denar, ki ga je 
prejel za izdajo svojih del.
Sem eniški kn jižn ici je za
p u s til tu d i p reko  tisoč  
svojih knjig. S svojim i in  
s p rispevk i bogoslovcev  
je knjižnici oskrbel stalno  
n a ro čn in o  na  dela, ki so 
izh a ja la  p ri C elovški 
M oho rjev i d ru žb i, p ri 
Ilirski M atici v Zagrebu in  
p ri S lovenski m a tic i v 
L jubljani (Ettore Fabbro:
Un ecclesiastico al servi- 
z io  della cultura tra S lo 
ven i e Friulani, In š titu t za 
d ru žb en o  in  versko  zg o 
d o v in o  -  Gorica 1984) , 
gotovo tu d i zato, da bi v 
b o g o slovc ih  k rep il n a 
ro d n o  zavest. K ociančič 
je b il tu d i prvi, ki je n ap i
sal zgodovino  sem eniške 
kn jižn ice . D elo nosi n a 
slov: “Biblioteca Sem ina- 
rii C entralis G oritiensis".
Kot z an im iv o st naj o m e n im  sp o m in sk o  
svečanost, ki je v tem  sem enišču  potekala 
21. jun ija  1871 ob 25. o b le tn ic i k ronan ja  
sv. očeta  Pija IX. Z vabila  je razvidno, da je 
b ila  zjutraj ob  10. u ri slovesna sv. m aša, p o 
p o ld n e  ob  16. u ri pa slovesne večern ice . 
A kadem ija je b ila ob  18. u ri v sem eniškem  
refektoriju . Poleg latinskega in  ita lijanske
ga govora so bili na  sporedu  še slovenski in  
hrvaški govor ter g lasbene in  pevske točke,

m ed  tem i P o b ra tim ija  A n to n a  H ribarja  
(N adškofijski a rh iv  - G orica).
V stavb i n ek d an jeg a  velikega sem en išča  
im ajo  danes sedež šole in  razne o rgan iza
cije, m ed  tem i Škofijsko m isijonsko  sre
dišče, u stanov ljeno  16. ok tob ra  1972, n a 
dalje In š titu t za versko in  d ru žb en o  zgodo
v in o , u s ta n o v lje n  le ta  1982, in  škofijski 
ted n ik  Voce Ison tina , ki im a tu  sedež od le
ta  1982.
V b liž in i Travnika je v nekdan ji Šolski u li
ci, danes u lici M am eli, nekdan je  W erden- 
berško sem enišče. Tu so jezuiti im eli svojo 
gim nazijo , pozneje  pa je tu  dobila  p rosto r 
n em šk a  d ržavna  g im nazija . D anes sta v 
stavbi državna in  m estn a  kn jižn ica B iblio
teca Statale Ison tina , z oddelkom  za m la-

_____________________  dinsko lite ra tu ro .
Po pod atk ih , izda
n ih  31. m aja 2008, 
je v  k n jižn ic i 
320 .238  kn jig  in  
m an jš ih  del. M ed 
n jim i je 41 inku - 
n ab u l, 934 del iz 
16. stol., 3.272 ča
sopisov, od katerih  
jih  1074 izhaja da
nes, 862  ro k o p i
sov, m ed katerim i 
je 290 p e rg am en , 
ki g redo  od  le ta  
1316 do  1701. V 
k n jižn ic i n ad a lje  
n a jd e m o  1181 
m ik ro film o v  in  
m ic ro fich es  te r 
607 del, p o sn e tih  
n a  CD.
V državni k n jižn i
ci je od julija 2007 

na  razpolago čez 7000 knjig  za slabovidne, 
p o sn e tih  na  CD.
V m estn i kn jižn ic i, katere  lastn ica  je go- 
riška občina, je zbranega m n o g o  dragoce
nega in  tud i zelo redkega gradiva, ki se n a 
naša  na  d o m ačo  zgo d o v in o . V kn jižn ic i 
na jd em o  tu d i dela, ki zaobjem ajo  tako G o
rico in  Goriško kot tud i ce lo tno  deželo, n a 
dalje Slovenijo, Istro in  D alm acijo (Podatki 
m e s tn e  k n jižn ic e  v  Gorici) .

/  dalje

Na koncertih v Bovcu in na Jesenicah

Harmonikar 
Manuel Fighel

v Vidm u. Leta 2009 je sode
loval kot m uzikolog pri izdaji 
zgoščenk in  knjižice o starih 
ljudsk ih  p esm ih  v Kanalski 
dolin i Tako so peli- Gosi' can- 
tavano. Od leta 2006 poučuje 
harm oniko , klavir in  teorijo 
na  G lasbeni m atici, šoli To
m aža H olm arja v Ukvah v Ka-

Spomenik domačinom, ki so jih pobile okupacijske italijanske čete

Italija je že takoj pokazala, kako 
bo ravnala z domačini

D ruštvo Tiger Primorske, 
Fundacija poti miru v 
Posočju in Tolminski 

muzej so civilnim slovenskim žrt
vam iz krajev ob Soči, v času pr
ve svetovne vojne oz. nasilja ita
lijanske okupacijske vojaške obla
sti, v Idrskem postavili spomenik. 
Otvoritvena svečanost ob posta
vitvi spomenika je bila 4. junija. 
Kot so povedali govorniki, je priš
lo do vojnega spopada po podpi
su Londonskega pakta med Ita
lijo in Antanto; Italija je 23. maja 
1915 napovedala vojno Avstro- 
Ogrski. To pa je pomenilo tudi 
sovražen odnos do do
mačega prebivalstva, ki 
je čutilo za svojo avstrij
sko državo, italijansko 
pa kot okupacijsko.
Tako bi bila tudi vsaka 
reakcija na okupacijsko 
obnašanje povsem ra
zumljiva in logična. V 
naših krajih se je fronta 
odprla od Rombona do 
Jadranskega morja. V 
bistvu na ozemlju, kjer 
je živela velika večina 
slovenskega prebivalst
va, če izvzamemo na
rodnostno mešana me
sta Trst, Gorico in Trbiž. 
Avstro-ogrska vojska se 
navalu v hrbet ni vdala, 
ampak se je utrdila na 
višje ležečih položajih 
posoških gora in tako vse do kon
ca planotastega Krasa. Civilno 
prebivalstvo je moralo v veliki 
večini v begunstvo. Domačije so 
ostale prazne in prav kmalu izro
pane, mnoge tudi popolnoma 
porušene. Škoda na kulturni de
diščini, pri šolstvu, vzgoji, kultu
ri... je bila nepopisna. To, kar je 
sledilo z italijansko okupacijo, pa 
še toliko hujše.
Italijanska vojska je do doma 
ostalih domačinov nastopala 
strogo okupacijsko in vsako 
kršenje ali sum kršenja je kazno
vala z naj višjo kaznijo -  ustrelit
vijo. Zaradi suma, da domačini

vohunijo in sporočajo strateške 
položaje nasprotniku, je ukrepala 
pred točno 95 leti, 4. junija, leta 
1915, ko je sovražno prignala sku
paj čez 60 domačinov iz vasi Krn, 
Ladra, Smast, Vrsno, Libušnje in 
Kamno. Na robu vasi Idrsko, na 
Piričci, ob nekdanji cesti iz Idr
skega proti Tolminu, so jih strelja
li po načelu decimiranja - vsake
ga desetega. Dva sta bila iz Kam- 
nega, kar štirje pa iz Smast.
To so bili prvi zastraševalni oku
pacijski zločini italijanske vojske 
nad civilnim prebivalstvom v ča
su prve svetovne vojne na sloven

je v danih razmerah ravnal pa- 
triotično. So bili torej vsi zločini 
na vseh straneh, od takrat naprej, 
v tem prostoru storjeni po zgle
du tovrstnega "patriotizma" in 
tako upravičeni tudi še za naprej? 
Dr. Vasja Klavora, podpredsednik 
Državnega zbora, raziskovalec in 
pisatelj, je v slavnostnem govoru 
pomirjevalno dejal, da ni nikoli 
prepozno se oddolžiti žrtvam. 
Spomin je etično dejanje, omo
goča pa še razmislek, da se iz zgo
dovine mlajše generacije kaj 
naučijo, in sicer tudi ob spome
niku, postavljenem ob farni cerk
vi, kjer je že tudi spomenik na žrt
ve druge svetovne vojne, ki priča,

Levo M arjan Bevk, desno poslanec v DZ Vasja Klavora in otroci iz Idrskega

skih tleh. V Fundaciji Poti miru 
so podatke o tem zbrali in objavi
li v knjižici Tadeja Korena. Izdali 
so jo prav ob odkritju tega spo
menika. Raziskava je potrdila ne
dolžnost pobitih in sistem 
utišanja in zastraševanja 
prihodnjih državljanov Italije. 
Tudi odnos povojne italijanske 
oblasti oz. sodstva je deloval v 
kontinuiteti daljnoročnih name
nov: po vojni je italijanska oblast 
dogodek raziskovala in ugotovila 
nedolžnost ustreljenih. Kljub te
mu pa je bil stotnik, ki je ukazal 
umor civilistov, na vojaškem so
dišču oproščen z utemeljitvijo, da

da je zgodovina slaba pričevalka 
in zato tudi vzgojiteljica. Ob spo
meniku je v štirih jezikih napisa
na razlaga.
Marjan Bevk, predsednik Društ
va Tiger Primorske, je povedal, da 
ti pobiti domačini niso bili edine 
nedolžne žrtve tistega časa iz slo
venskih krajev ob Soči. Podobna 
tragična usoda je doletela 21 lju
di še iz krajev Žaga, Drežniške 
ravne, Koseč, Magozd, Smast, La- 
der, Krn, Kamno in Volarje. Krva
vi mrtvaški ples ob slovenski Soči 
se je takrat, pred 95 leti, šele 
pričel.

MM

Man u e l Fighel je v 
preteklih  d n eh  igral 
v K ulturnem  dom u 
v Bovcu in  na  G lasbeni šoli 

na Jesen icah . G lasbeni 
srečanji sta bili v bistvu p ri
prava na  d ip lom o , ki jo bo 
konec tega m eseca zagovarjal 
na  konservato riju  v Castel- 
franco Veneto. H arm onikar
ski koncert ob klavirski 
sprem ljavi prof. Marka Sanci
na  je zaobjem al skladbe sve

tovno  z n an ih  sklada
teljev in  je b il zelo 
cen jen  m ed publiko . 
M anuel Fighel je h ar
m onikar in  pianist, ki 
se ukvarja z razn im i 
zvrstm i glasbe.
D okončuje k lasični 
študij h a rm o n ik e  na 
G lasbeni m atic i, leta 
2008 je dokončal u n i
verzitetni študij iz m u 
zikologije na Univerzi

nalski do lin i ter 
na podružn icah  
G lasbene m a ti
ce v G orici in  
Špetru. D iplom 
ska koncerta sta 
organizirali 
O bčina Bovec 
in  G lasbena šo
la Jesenice ob 
sodelovanju 
G lasbene m a ti
ce šole Tom aža 
H olm arja  v Ka
nalski do lin i in  
SKS Planika.

R .B .



N O V I

GLAS Slovenila 1 9------- 24 . junija 2 0 1 0 13

Aktualni dogodki na slovenskem političnem obzorju

Delavcem se spet 
kratijo pravice
V Sloveniji ljudje navadno 

samo ob velikih in 
pom em bnih dogodkih 

poenotijo svoja razmišljanja in 
mnenja ter za nekaj časa odloži
jo skrbi in težave. Takšna evfori
ja čustvovanja in navdušenja 
spremlja tudi nastope 
slovenskega moštva na sve
tovnem prvenstvu v nogometu, 
ki poteka v Južni Afriki. Tistemu 
delu javnosti, ki je do omenjene
ga športa ravnodušen, pa se v teh 
dneh lahko dozdeva, da razen 
nogometa tudi v Sloveniji ne ob
staja nič drugega.
Vendar tudi v mesecu juniju, ob 
pričetku poletja, Državni zbor, 
vlada in politične stranke deluje
jo v raznih smereh, odvisno od 
njihove usmeritve, strategij in cil
jev. Videti je, da hitro naraščajo 
moč in vpliv kapitala ter pop
uščanje vlade, ki sama, brez 
posvetovanja s socialnimi part
nerji, zlasti s sindikati, sprejema 
ukrepe, uperjene zoper delavce 
in revnejše socialne sloje. Pri 
ponovnem odločanju o zakonu 
o udeležbi delavcev oz. za
poslenih pri delitvi dobička, ust
varjenega v gospodarstvu, je par
lament na zasedanju 18. junija 
takšno možnost oz. ukrep za
vrnil. Nastali so nove polemike 
in trenja med oblastjo in 
sindikati. Dušan Semolič, 
predsednik največje sindikalne 
centrale, to je Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije, je pomenlji
vo opozoril, da v Sloveniji ni več 
mogoče, da bi pravice delavcev

zagotovili na miren način. "Kap
ital je preveč močan", je dodal. 
Premier Borut Pahor ne prihaja 
več med protestnike, ki se občas
no zbirajo pred vladno palačo, 
kjer zahtevajo izvajanje zakonov 
ter uresničitev obljub in pravic 
zaposlenih. Sporočil pa je, da bo, 
potem ko je glede zvišanja mini
m alnih plač popustil 
sindikatom, zdaj naklonjen delo

dajalcem, torej kapitalu. Vlada je 
tako brez predhodnega posveto
vanja ali dogovora s sindikati in 
drugimi socialnimi partnerji v 
parlamentarni postopek poslala 
predloge sprememb zakona o de
lovnih razmerjih in zakonov o 
malem delu in o urejanju trga 
dela. V spremembah delovno
pravne zakonodaje vlada predla
ga tudi znižanje odpravnin in 
skrajšanje odpovednih rokov. 
Sindikati v odgovor na omenjene 
ukrepe napovedujejo tako imen
ovano vročo jesen s stavkami, 
protesti in različnimi ostrimi rav
nanji in zahtevajo odstop Ivana

Svetlika, ministra za de
lo, družino in socialne 
zadeve.
Velik del slovenske 
javnosti je zaskrbljen, 
pravzaprav ogorčen, tu
di zaradi drugih dogod
kov, ki lahko pomenijo 
začetek vračanja v poli
tično in informativno 

enoumje. Nobeden od oblast
nikov ni pojasnil, zakaj se nihče 
izmed njih ni udeležil 
Slovenskega evharističnega kon
gresa v Celju, kljub temu da je ka
toliška Cerkev tudi naj večja in 
najbolj vplivna organizacija 
civilne družbe v Sloveniji. Pre
mier Borut Pahor se tudi ni 
opravičil zaradi svoje izjave, da je 
zagotovljena lokacija za sedež 

predstavništva svetega 
sedeža v Sloveniji, kar pa 
je Vrhovno sodišče, pris
tojno za zadevo, zanikalo. 
Ustavno sodišče je zavrni
lo predlog opozicijskih 
strank, naj bi izvedli ref
erendum o položaju t. i. 
izbrisanih oseb, to je tis
tih, ki so jih po os
amosvojitvi izbrisali iz 
registra stalnih prebival
cev Slovenije, pač pa je 
Ustavno sodišče pritrdilo 

večinskemu sklepu državnega zb
ora ter je t. i. izbrisanim vrnilo 
vse pravice in status. Tako so zdaj 
lahko mirni tudi tisti prišleki iz 
območij nekdanje skupne 
države, ki so nasprotovali os
amosvojitvi Slovenije ali pa so se 
zoper novo državo celo bojevali 
in zato niso hoteli opraviti 
postopka za vpis v register stalno 
bivajočih oseb v novi državi. Us
tavno sodišče s svojo odločitvijo 
pa Slovencem ni priznalo prav
ice do referenduma, čeprav je 
tale ena najpomembnejših 
človekovih pravic.
V razmerah in vzdušju, ki smo

jih poskušali analizirati, so se 
politične stranke začele pripravl
jati na lokalne oz. upravne 
volitve, ki bodo jeseni. Kaže, da 
bodo za županske ali druge 
funkcije v občinah še zmerom 
lahko kandidirali tudi poslanci 
državnega zbora. Ob tem naj 
omenimo, da so se premier 
Borut Pahor in nekateri poslanci 
- med njimi je bil tudi župan 
Mestne občine Nova Gorica 
Mirko Brulc - do nedavnega sicer 
zavzemali za ločitev poslanske od 
županske funkcije.
Za župana mestne občine Ljubl
jana bo ponovno kandidiral Zo
ran Jankovič, ki velja za spretne
ga in v marsičem tudi spornega 
politika. V slovenskem glavnem 
mestu vodi razne naložbe in 
gradbene posege, tudi gradnjo 
športnega parka v Stožicah, s 
čimer naj bi se prikupil volilcem. 
Opozicijske stranke še niso 
mogle izbrati kandidatk ali kan
didatov, ki bi lahko uspešno tek
movali z Zoranom Jankovičem v 
boju za župansko mesto v Ljubl
jani.
Med drugimi aktualnimi dogod
ki, ki so se zgodili v prejšnjih 
dneh v Sloveniji, naj omenimo, 
da je prof. dr. Žiga Turk, general
ni sekretar Skupine za razmislek 
o prihodnosti EU in nekdanji 
minister za razvoj v Janševi vladi, 
sedanjega predsednika vlade 
Boruta Pahorja pozval, "naj že 
kaj naredi za gospodarstvo". O 
štirih možnih scenarijih ureditve 
Slovenije čez dvajset let je dejal, 
"da je prvi možni scenarij vrnitev 
Ljudske republike Slovenije, to je 
povratek socialističnega obdob
ja; drugi je z nacionalnim intere
som prežeta Slovenija, moja 
dežela, tretji kapitalsko ob
vladana Slovenija, naša vizija pa 
bi morala biti podjetna in ustvar
jalna Slovenija".

Marijan Drobež

Ob 14. juniju, svetovnem dnevu krvodajalcev

Slovenci v svetovnem vrhu po 
krvodajalstvu in kakovosti krvi

besedah prednjačimo in smo 
lahko dober primer, kako lahko 
majhen narod dosega zelo velike 
uspehe in rezultate.
"Na Rdečem križu Slovenije ved
no znova poudarjamo, da sloven
ski krvodajalec za svojo kri ne ter
ja plačil in da je slovanska kri iz
jemno dobra kri, drugače ne bi 
nekateri iz sosednjih držav vabili 
naše krvodajalce za denar", je še 
dodal Pezelj.
Podatki kažejo, da je iz leta v leto 
več krvodajalcev, v osmih letih 
smo v Sloveniji presegli 100.000 
odvzemov, vsak dan v Sloveniji 
potrebujemo 350 do 400 krvoda
jalcev; statistično gledano vsakih 
pet minut nekdo potrebuje kri. 
Ker je bil letošnji dan namenjen 
prav mladim, saj je slogan Mlada 
kri za svet, so na ta dan podpisali 
dogovor o sodelovanju na po
dročju krvodajalstva s Študentsko 
organizacijo Univerze v Ljubljani 
(SOUL).
V SOUL so prepričani, da bodo s 
podpisom dogovora pridobili še 
več rednih krvodajalcev med štu-

Gradnja Goriškega Muzeja v Solkanu
1. fa ra  - prostori kustod iata  in uprave
A rhitekturna r eš ite v  c e lo tn e g a  m u z e jsk e g a  k o m p le k sa  v ile  
B a r t o lo m e i  j e  b ila  iz b r a n a  n a  j a v n e m  a r h it e k t u r n e m  
n a te č a ju . V k o m p le k su  je  n a č r to v a n a  u red itev  k u sto d ia ta ,  
k n j i ž n i c e ,  p r e d a v a l n i c e ,  r e s t a v r a t o r s k i h  d e l a v n i c ,  
p r ir o č n e g a  s k l a d i š č a  z a  m u z e j s k e  p r e d m e t e ,  v e l ik e  
d v o r a n e , n o v e g a  r a z s ta v n e g a  p rostora  in rosarija v parku. 
C e l o s t n a  u r e d i t e v  k o m p le k s a ,  p o  i z s e l i t v i  z a p o r o v ,  
p red v id ev a , d a  bo nov  m u zejsk i c e n te r  v u r b a n is t ičn em  in 
ku ltu rn em  p o g le d u  p o v ezo v a l S o lk a n  in N ovo  G orico  te r  
t a k o  r e v i t a l i z ir a l  o b m o č j e  Ž a b j e  k r a j a ,  ki j e  s e d a j  
d e g r a d ira n o  in p ro p a d a . C e lo tn a  in v estic ija  j e  s e s ta v lj e n a  
iz v e č  fa z , g r a d b e n o  d o v o ljen je  j e  bilo p r id o b ljen o  za  prvi 
d v e  fazi (k u sto d ia t -  up rava, d e la v n ic e ) . Na razp isu  SVLR

s o  bila p r id ob ljen a  f in a n č n a  s r e d s tv a  za  g ra d n jo  prve fa z e .  
V prvi fazi (k u sto d ia t  in uprava) j e  n a č r to v a n a  g ra d n ja  v 
m a k sim a ln ih  d im en z ija h  2 9 ,4 7 m  x 1 5 ,5 6 m .  O bjekt bo im el 
v treh  e ta ž a h  (K + P + N) 1 0 2 9 ,1  k vad ratn ih  m etro v  n e to  
p o v r š in e .  V s t a v b i  b o d o  p r o s to r i z a  k u s t o s e ,  u p r a v o ,  
kn jižn ico , č ita ln ic o , h e m e r o te k o , d ia te k o , a v d io v id e o te k o  
in arhiv, kar bo za  N ovo G orico  kot m la d o  u n iv erz ite tn o  
m e s to  v e lik a  pridobitev. U rejena bo info to č k a  kot iz h o d išč e  
za  tu rističn i o b isk  bližnjih sp o m in sk ih  parkov miru (S a b o tin , 
Šk abrije l, S v e ta  G ora). V o b jek tu  b o d o  prostori za  v o d n ik e  
in u p rav ljavce  parkov.
Cilj razvoja G o rišk eg a  m u zeja  je  tud i, d a  bo grad K rom berk, 
kjer j e  s e d a j  s e d e ž  m u z e ja , sk u p a j z g ra jsk im  p a rk o m , 
a m fitea tr o m , lap idarijem , p o ro čn o  s o b o , m u z e jsk o  trgovin o  
in g o s t i š č e m  p o s t a l  o s r e d n j a  m u z e j s k a  t u r i s t i č n a  in 
kulturna d e st in a c ija  na G orišk em . U reditev gradu  K rom berk  
j e  v e z a n a  prav na u red itev  k o m p le k sa  v ile  B a r to lo m e i v 
S o lk a n u , k am or s e  bo z gradu  K rom berk p r e se lila  uprava  
in k u sto d ia t m u ze ja , ki s e d a j  za  p isa r n e  z a s e d a t a  p o lo v ico  
grajsk ih  p rostorov . Na g ra d u  b o d o  p o s ta v lje n e  na o g le d  
n a j l e p š e  e t n o l o š k e ,  a r h e o l o š k e ,  z g o d o v i n s k e  in  
u m e tn o s tn e  zbirke.
G oriški m uzej želi p o s ta t i p o m e m b e n  g e n e r a to r  za  razvoj 
k u ltu rn eg a  in z g o d o v in sk e g a  tu r izm a , p o m e m b e n  d eja v n ik  
za  razvoj z n a n o s t i  in izo b ra žev a n ja  te r  za  k v a lite ten  razvoj 
u p ra v lja n ja  s  p r o s to r o m  in e v r o p sk im i p r o je k ti. M uzej 
n a čr tu je  svoj razvoj ta k o , d a  s e  bo lah k o  z v s e m  svojim  
ku ltu rn im  in s o c ia ln im  k a p ita lo m  a k tiv n o  vk ljučil v v s e  
p r o c e s e ,  ki o m o g o č a j o  g o s p o d a r s k i  in k u ltu rn i razvoj 
d r u ž b e .  K u lt u r n a  d e d i š č i n a  j e  t e m e l j  z a  r a z v o j  
k a k o v o stn eg a  turizm a - n a g lo  r a s to č e  g o sp o d a r sk e  p a n o g e .

denti in da se bodo na ta način 
lažje odzivali na pomanjkanje 
krvi, zlasti v poletnih mesecih, saj 
so v dogovoru zapisali, da bodo 
drug drugemu pomagali. "Spod
bujali bomo solidarnost in pros
tovoljnost med študenti in se 
odzivali na te aktualne prob
lematike", je poudarila Kaja 
Medved iz SOUL.
Na konferenci so predstavili tudi 
nov projekt, namenjen dijakom 
srednjih šol v Ljubljani - Klub 25. 
Cilj tega mednarodnega projekta 
je, da se krvodajalstvo predstavi 
srednješolcem v času, ko obliku

jejo svoj odnos do sočloveka in 
družbe, je dejala vodja projekta 
Tatjana Valant Veličkovič. Menijo 
namreč, da dijaki najbolj ver
jamejo svojim vrstnikom, ki so si 
pridobili izkušnje kot aktivni kr
vodajalci, hkrati pa svoje sred
nješolsko obdobje namenili pros
tovoljnim dejavnostim.
"Zato smo se odločili, da bodo 
mladi prostovoljci - animatorji, 
člani Kluba 25, predstavili pomen 
prostovoljnega krvodajalstva 
srednješolcem že v tem šolskem 
letu", je poudarila vodja Kluba 25 
Polona Kužnik.

Neznosna poletna nadloga

Populacija tigrastega komarja 
na Obali in Goriškem narašča

Populacija tigrastega ko
m arja na  O bali in  
G oriškem  je stabilna, 

velika in  z leti narašča, ugo 
tavlja biologinja Katja Kalan z 
Univerze na Prim orskem . Os
veščanju prebivalcev in  
sprem ljan ju  populacije  ko
m arja bo nam enjen  projekt, v 
katerem  naj bi poleg univerze 
in  koprske eno te  Zavoda za 
zdravstveno varstvo sodelo 
vali še italijanski partnerji. 
Razpis za projekt bo objavljen 
v kratkem, je dejala Kalanova, 
ki je o tig rastem  kom arju  s 
predstavn ik i Zavoda za

zdravstveno varstvo spregov
orila  na  nedavn i novinarsk i 
konferenci v Kopru, o kateri 
je poročala Slovenska tiskov
na konferenca. V tem  projek
tu  bodo  izdelali zloženke in  
spletno stran, kjer bodo p re
bivalci lahko izvedeli, kaj 
lahko za zm anjšanje p o p u 
lacije tigrastega kom arja stori
jo sami. Kot poudarja Kalano
va, je p reventiva n a 
jučinkovitejše sredstvo v boju 
zoper nadležnega gosta. 
"Poskrbeti m oram o, da v 
b liž in i stanovanj n i stoječe 
vode, da voda ne stoji dlje kot

en  teden  in  da vodo za zali
vanje pokrivam o”, je pojasni
la. Z vrtov in  okolice hiš je tre
ba o d stran iti odpadne 
posode, ki jih  ne u p o rab l
jam o. Tigrasti kom arji po tre
bujejo za razm noževanje zelo 
m alo  vode, zato je po trebna 
previdnost tud i pri različnih 
ponjavah , kjer se po  dežju 
naredijo luže.
Tigrasti kom ar se lahko razm 
nožuje v zam ašenih žlebovih, 
zato je p riporočljivo  redno  
čiščenje, tako da v n jih  ni 
odpadnega listja. Ker se 
zadržuje predvsem v grmovju,

prašenje velikih površin z in 
sekticidi n i učinkovito . 
N euspešno je tu d i zatiranje 
lič ink  z larvicidi, saj bi bilo  
potrebno larvicid uporabiti za 
vsako posodo posebej.
V tem  pro jek tu  
bodo sprem ljali 
populacijo 
tigrastega kom ar
ja na obm očju  
občine Koper. Pri 
tem  bodo
uporabljali speci
fične pasti, ki to  
vrsto  kom arja 
privabljajo  s p o 
m očjo  p o sebn ih  
tablet. Te vsebuje
jo po d o b n e  ses
tavine, kot jih 
izloča človeška 
koža, sicer pa za 
človeka niso 
škodljive.

Zoper tigrastega kom arja so 
po  navedbah  Kalanove 
učinkov iti insek tic id i s 30- 
odsto tno  vsebnostjo  aktivne 
učinkovine DEET. Paziti pa je 
treba, da si po uporabi um iva

m o roke in  da insekticida ne 
prenašam o na hrano.
Tigrasti kom ar pri nas ne pre
naša bolezni, je poudaril 
zdravnik  ep idem io log  Boris 
Kopilovič iz koprskega zavoda 

za zdravstveno 
varstvo. Pač pa 
je ta  v rsta ko
m arja p re
našalec bolezni 
č ikungunja  v 
Indijskem 
oceanu , na  o b 
m očju  otokov 
M auricius in  
R eunion, na 
obm očju  južne 
Indije in  ob 
vzho d n i obali 
Afrike. Bolezen 
se je p red  leti 
pojavila tu d i v 
sosednji Italiji.

Svetovni dan krvodajalcev 
praznujemo po vsem svetu 
14. junija v 

počastitev in zahvalo 
vsem, ki prostovoljno in 
brez plačila darujejo kri. 
Slovenci smo visoko v sve
tu po krvodajalstvu in RKS 
zagotavlja vse potrebe po 
krvi in krvnih derivatih v 
Sloveniji. Do junija so 
zabeležili 45.144 krvoda
jalcev, kar je 412 več kot v 
enakem obdobju lani.
Kot je - po poročanju 
Slovenske tiskovne agen
cije - na novinarski konfer
enci ob svetovnem dnevu 
krvodajalcev omenil gen
eralni sekretar Rdečega

smo Slovenci daleč prehiteli ves 
svet glede priznanja krvodajal-

vodajalcev 4. junija, ko obeležuje
mo dan slovenskih krvodajalcev.

RKS krvoda
jalske akcije 
organizirano 
izvaja že 57 
let.
Ob tem je 
Pezelj
poudaril, da 
jih na RKS 
veseli, da je 
ostali svet 
prepoznal v 
krvodajalcih 
zelo
pomembno 
sestavino 
slovenskega 
"bitja in žit-

križa Slovenije (RKS) Janez Pezelj, cem v obliki posebnega dneva kr- ja". Tukaj Slovenci po Pezljevih
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Da bi se vedno...

Zato je tud i obletnica 
lahko trenutek za razmi
slek, "kaj je nam en in cilj 

društva, katere aktivnosti ohra
niti, katere opustiti". Potrebe so 
nam reč vedno večje, saj vedno 
več ljudi potrebuje pom oči za
radi m aterialne stiske, psihič
n ih  težav, stresa, depresije in 
osam ljenosti. "M ladi so naj
večkrat prepuščeni sami sebi, 
starši se sami soočajo z vzgoj
n im i težavami, ostareli so 
osam ljeni". Zato m oram o 
"zgraditi m edosebne odnose, 
ki bodo tem eljili na spošto
vanju drugega, na solidarnosti 
in  pom oči ljudem  v stiski". 
Prav na teh področjih bi Sonč
nica lahko našla nove izzive za 
svoje delovanje, nam reč kot 
posrednik m ed različnimi vz
gojnimi institucijami. "Veliko 
je neizkoriščenih možnosti za 
delovanje, mogoče bodo pa 
naši m ladi zavihali rokave in 
videli novo priložnost za delo 
prav na socialnem področju". 
Navzoči na slavju so nato  ob 
predvajanju diapozitivov, ki so 
pripovedovali o dnevih druži
ne, izletih, igrah, poletnih sre
diščih, pustovanjih, silvestro
vanjih, m artinovanjih in dru
gih srečanjih podoživeli m ar
sikatero prijetno urico. Še naj
lepše je bilo videti, kako so nek

danji otročiči v teh letih zrasli v 
zrele m ladenke in m ladeniče 
ter prejšnjo soboto sedeli v dvo
rani, okrašeni s sončnicami, na 
prazniku društva, ki jih je - h o 
te ali nehote - za vedno zazna
movalo. Tudi zato so vsi prisot
ni, iz dna srca hvaležni za 
opravljeno delo, z burn im  plo
skanjem nagradili tri predsed
nice, M irjam Bratina, Mojco 
Terčič in Ani Saksida, ki jim je 
Katerina Ferletič podarila šop 
cvetja. Lepo je bilo tudi videti 
na panojih razobešene članke 
iz našega časopisja, poročila, 
odmeve, izjave in sledove delo
vanja, ki bo ostalo.

Praznovanje se je nato preseli
lo v bližnjo "dom ačo" cerkev 
sv. Ivana, kjer sta g. M arijan 
Markežič in  msgr. Cvetko Žbo

gar darovala zahvalno 
mašo za deset let Sončni
ce, za njene člane in vse, ki 
so jo vodili in jo še vodijo. 
Zahvalno daritev so 
olepšali petje otrok ob kita
rah in električnem klavirju 
ter skrbno prem išljene 
prošnje in zahvale, ki so jih 
prebrali člani Sončnice in 
njihovi otroci. "Skupaj pre
glejmo njeno otroško do
bo", je povedal g. Marijan, 
"in pri oltarju postavim o 
temelje za najstniško". Nad 
našimi družinam i se nam 
reč zgrinjajo vedno težji ča
si, "tudi politiki se ne zani
m ajo, a si s tem  delajo 

medvedjo uslugo”. Narod brez 
družin je namreč zapisan pro
padu. Zato je g. Marijan molil, 
da bi Božje sonce utrdilo kore
nine naših družin, da bi sejale 
optimizem na njivi našega na
roda, da bi bile učiteljice nese
bičnosti in osrečevanja drugih. 
Praznik se je do poznih večer
nih  ur v prijetnem  vzdušju na
daljeval z večerjo in  veliko tor
to za okrog 60 prisotnih članov 
in prijateljev. Društvo pa je sk
lenilo, da jubilej obeleži s pri
ložnostno izdajo CD-plošče, ki 
bo vsebovala fotografske 
utrinke iz bogatega desetletne
ga delovanja. / DD

Italijanska predstavitev dnevnikov msgr. Klinca

Dnevniški zapisi, "izreden 
zgodovinski dokument"

Po predstavitvah v Gorici,
Trstu, Ljubljani, Novi 
Gorici, Vipavi in  Velikih 

žabljah je m ohorjevka D nev
n išk i zapisi 1943-1945  msgr.
Rudolfa Klinca v četrtek, 17. ju
nija, doživela še predstavitev 
za italijansko javnost. Na po
budo Inštituta za družbeno in 
versko zgodovino se je do 
godka, organiziranega v sode
lovanju z Državno knjižnico in 
Inštitutom  za srednjeevropska 
kulturna srečanja, v lepi dvora
nice Hiše Ascoli v istoimenski 
goriški ulici udeležil tudi 
nadškof msgr. Dino De Anto
ni.
Zgodovinarka Liliana Ferrari, 
ki je v im enu prireditelja vodi
la odm even večer, je o knjigi 
povedala, da gre za izreden 
dokum ent že zaradi zvrsti, pa 
tudi zaradi količine informacij 
in  pogleda na krajevno zgodo
vino in  Cerkev na Goriškem.
Poudarila je tudi, da obstajajo 
"čudoviti zgodovinski viri v 
slovenščini", ki bi jih  bilo 
vredno prevesti v italijanščino.

Do uspeha na vsak način!

Bitka ("ta pravih") 
talentov

Avtorica križevega pota v Doberdobu

Umrla je slikarka 
Aleksa Ivanc Olivieri

V petek, 11. junija, je na 
Korziki, kjer je živela 
zadnja leta, v 94. letu 

starosti um rla slovenska 
slikarka Aleksa Ivanc Olivieri. 
Rojena avgusta 1916 v Ljublja
ni, je 1. 1950 sklenila študij 
slikarstva na Akademiji za 
likovno um etnost. Kmalu se je 
odselila v Italijo, nato v Fran
cijo, več časa je bivala v Afriki. 
V Italiji, Franciji in tudi v ZDA 
je im ela več odm evnih likov
n ih  razstav, na Slovenskem pa 
je skoraj nepoznana. Sodi med

najbolj zanim ive slovenske 
iskalke drugačnega, nekonven
cionalnega likovnega izraza v 
50. in 60. letih 20. stoletja, pa 
tudi v vrsto zrelih um etnic, ki 
so se spontano odzvale na izzi
ve historično naglašenega po
stmodernizma. "Poetesa medi
teranske klenosti in trpke m o
num entalnosti" (Ivan Sedej) je 
m ed drugim  živela v Rimu, Pa
rizu in Maroku. Pokopali so jo 
14. junija v vasi Occiglione na 
Korziki.
Svojo sled je pustila tudi v za

mejstvu, saj je leta 1999 n a 
slikala 14 postaj križevega pota 
za doberdobsko župnijsko 
cerkev sv. M artina, kjer so jih 
postavili na stene leta 2002. 
Gre za vrhunsko slikarstvo, ki 
se naslanja na prvine ekspre
sionističnega in  sodobnega 
slikarstva, ki še ostaja zvesto fi
guraliki, barvna paleta pa je ze
lo blizu barvnim  odtenkom  
narave s Korzike in  Krasa. Fe
bruarja 2004 so v Doberdobu 
predstavili dvojezično knjigo 
Ecce h o m o  D aneta Zajca z 
barvnim i reprodukcijami nje
nega križevega pota. Za prevod 
Zajčevega dela v italijanski je
zik je poskrbela Jolka Milič, 
knjigo je založila dom ača žu
pnija, zamisel zanjo pa sta dala 
prevajalka in župnik Ambrož 
Kodelja.

O zmagovalcih in p o 
ražencih nimam kaj po
vedati, saj o televizij

skih herojih nim am  pojma. 
Med debatami in pogovori o 
tem in onem sem pa slišal o še 
enem kultnem  TV pojavu, ki se 
v  zadnjih časih iz ameriškega ra
stlinjaka šova in spektakla 
uspešno seli na evropska tla, ki 
so, tako se vsaj zdi, rodovitna za 
neumnosti. In to predvsem take, 
ki prinašajo zaslužek. 
Televizijski zgodbi svežega 
uspeha je naslov "Bitka talen
tov". Organizatorji bitk talentov 
"izkopljejo" iz anonimnosti in 
povprečnosti na tisoče posamez
nikov, m ed  katerimi 
je veliko mladih, ki 
naj bi bili nadpov
prečno nadarjeni za 
karkoli. Naj gre za h i
trostno umivanje pr
stov na nogi ali vi
soko frekven čn e 
vokalne zmogljivosti, 
vse, kar jena videz ne
dosegljivo, velja za te
levizijsko medaljo.
Bitke talentov s svoji
m i "talenti" dosegajo tako viške 
vidljivosti, vprašanje pa je: 
zakaj? Je razlog v njihovem  
uspehu dejstvo, da gledalec išče 
edinstvenih video-izkušenj, da 
želi videti posebne, nedoseglji
ve reči in ostati, kakor pravimo, 
odprtih ust? Razlog je po mojem  
drugi, kajti odprta usta rutinsko 
opravljajo svoje delo z 
grizljanjem večerne doze "pop 
corna", ki je v  "mixu" s tele-dro- 
go tako uspešno uspavalo razu
ma. Bitka talentov dosega viške 
gledanosti zato, ker talenti na 
ekranu opravljajo delo namesto 
nas. Z njim i se identificiramo, 
vživljamo se v njihove zgodbe 
in sočustvujemo z  njim i -  pa je 
večer m im o in m i smo še vedno 
na kavču. Podobno se dogaja 
npr. s še enim  ameriškim izu
m om  televizijskih genijev: 
um etnim  smehom; saj poznate 
tista posneta in ob dozdevno  
smešnih trenutkih predvajanja 
krohotanja. Ljudje mislijo, da 
nas ta m ehanizem  spodbuja k  
režanju in usmerja skozi (baje)

zabavne trenutke oddaje. A re
snica je drugje: um etni smeh se, 
kakor talent v televizijski bitki, 
smeji namesto nas. Talent pa "je 
talent" namesto nas. Tako nam  
ne preostane drugega ko t popol
na pasivnost, ki ji nekateri pra
vijo "sprostitev po  napornem  
delovnem dnevu".
Bitke talentov, tako jim baje pra
vijo, m e zelo spominjajo na sta
rorimske čase: upravljajo jih no
vodobni Neroni, ki mečejo v vir
tualno areno dogajanja te uboge 
revčke, zelo mlade otroke in 
odrasle brez dostojanstva, kajti 
to je obratna medalja pasivnosti 
milijonske TV publike. Uboge

deklice s prekrasnimi glasovi, ki 
morajo prezgodaj obvladovati 
situacijo na odru pred milijoni 
televizijskih gledalcev in "biti ta
lent" namesto svojih staršev. Pri 
tako zgodnjih letih otroci eno
stavno še niso pripravljeni na 
take preizkušnje, taka pričako
vanja, pritisk, na tako zrelost. 
Pustimo otrokom, naj bodo 
otroci! Tega obsedeni starši 21. 
stoletja ne razumejo, bitka talen
tov pa postane razstava z  uspeš
nostjo in tekmovalnostjo opra
nih lutk, preoblečenih v  perfek
ten nasmešek in krilca. Starši s 
tem ne spodbujajo otrokovih ta
lentov, temveč lahko preko njih 
zmagujejo, govorijo in gobcajo, 
kako so oni (!) pridni, dobri, naj
boljši.
To so le nekateri izm ed po m i
slekov, ki se lahko porajajo ob 
takih sodobnih fenomenih. Skr
bi pa m e še ena stvar: televizijski 
programi, ko t je Bitka talentov, 
niso nedolžni tudi, kar se tiče 
širšega soustvarjanja družbene 
klim e in javnega mnenja. Gre

namreč za usmeritev pozornosti 
od realnega problema. Take od
daje dajejo vtis, da skupnost brez 
pomislekov skrbi in spodbuja ta
lente vseh vrst, a gre v  resnici sa
m o za premestitev odgovorno
sti. Gre za virtualno rešitev, ki 
oprošča občutke krivde. 
Marsikje za podrastek mladih še 
vedno premalo skrbimo, in to 
na vseh področjih. Zaupanja 
vanje ni, vedenje (celo o svojih 
lastnih željah in nagnjenjih) je 
namreč v  rokah odrasle avtori
tete. Slovensko športno okolje je 
glede tega vsekakor anomalno. 
Priložnosti za razvoj mladih ta
lentov je nešteto, že v šoli je na 
milijarde krožkov in zelenih ted
nov, mladinske ekipe ogromno 
časa porabijo z  njimi, dan za 
dnem, smučarski vikend za 
vikendom. Kam pa se vsi ti zm a
govalci izgubijo, ko nekoliko  
odrastejo? Najbolj očiten primer 
nosi im e Tina Maze in nujna 

ustanovitev indi
vidualne ekipe A 
Maze. Ko nasto
pijo resni uspehi, 
popustijo vse or
ganizacije in 
športnik ostane 
sam, prepuščen 
lastni domiselno
sti, pomanjkanju  
finančnih sred
stev. Od m ladin
skih prvencev  

ostanejo v  zreli dobi le redki vz- 
trajneži, kritike in “izdajalstva". 
Vprašanje je torej, koliko je v 
Sloveniji skrbi za talente, koliko 
pa vzhičenega starševskega pri
siljevanja na račun "razstave 
najboljših sinov". Veliko 
strokovnjakov m i je potrdilo 
sum, da so otroci preganjani do 
skrajnosti (v športu kakor tudi v 
šoli), ko pa nastopi trenutek, da 
resno začnejo, dvignejo belo za
stavo poraza s praznim rezer
voarjem energije in motivacij. 
Mogoče je torej res, da bi mora
li bolj spremljati talente otrok 
kot pa želje po nadomestilu last
ne manjvrednosti fanatičnih 
staršev.
Nikoli ne bom pozabil dogodka 
pod  stenami proseške Napo
leonske ceste, kjer je mamica 
srednjih le t kričala v  višine 
pečin: "Špela, še malo zdrži, pa 
bova gor"!, v odgovor pa iz
mučen krik: "Mami, ne morem  
več"! Kako m e to spominja na 
lažnivi blišč bitke talentov...

Jernej Šček
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V pogovoru 
s Petrom  
Černičem, 
ki je knjigo 
uredil sku
paj z Rena
tom  Pod- 
bersičem, 
so prišle na 
dan  glavne 
tem e iz zna
n ih  dnev
nikov go- 
riškega 
duhovnika 
(1912- 
1977), ki
m u je bil še m ladem u poverje
na pastirska služba v župniji 
Velike žablje. Černič je pove
dal, da je msgr. Klinec m ed 
vojno pisal dnevnike, da bi ra
zumel in dokum entiral to, kar 
se je dogajalo, saj se je dobro 
zavedal, da bo tisto politično 
zapleteno obdobje gotovo 
vplivalo na usodo naših 
krajev. Ferrarijeva in Černič sta 
s p rim ern im i pripom bam i 
spregovorila še o avtorjevih

odnosih z vodstvom OF, o od
nosih  m ed katoličani in  čet
niki, o odk lon ilnem  odnosu  
goriških duhovnikov do do 
m obranskega gibanja, o pasto
ralni, narodni in  politični vlo
gi primorske duhovščine, o av
torjevem  razočaranju po 8. 
septem bru, pa še o življenju v 
begunskih taboriščih in  d ru 
gih zadevah, ki spet vzbujajo 
pozornost m ed zgodovinarji, 
odkar je izšla om enjena knjiga.
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Arbitražni sporazum iz drugačne perspektive

Nekje tam daleč 
smo pa ljudje

S edim o ob m orju, prijet
n o  vroče je, p o zen  p o 
poldan , zraven nas je 

glasna skupina m ladih. Samo  
po le tno  m ajčko imajo nad ko 
palkam i, pa brisače in  ležalke 
p o d  klopjo, glasno se smejejo, 
dvorijo puncam  in  tekm ujejo  
s p ivo m . Včasih še nekaj za
pojejo  ali ujam ejo prizor v  ka
m ero. Čisto navaden p o le tn i 
prizor, le  da se dogaja nekje  
na hrvaški obali, m ladi pa go
vorijo vsevprek slovensko in  
hrvaško, m ešana družba so, 
ko  jih  gledam, sploh n e  vem  
več, kdo  izm ed  njih  je Slove
nec, kd o  Hrvat. A saj n i važ
no. Morje se leskeče v  soncu, 
pole tje  je. Poletje, k i ga vsi ti 
nasm ejan i fan tje  in  dekleta  
nosijo  v  srcu, v  duši, v  sanjah. 
Tako k o t jaz, ki živ im  za tele 
trenutke, ukradene M editera
nu. In ljudje se ga veselim o, 
veselim o se morja, plaže, ve
se lim o  se življenja. Tudi če 
nas že tedne in  m esece "gnja
vijo" z  referendum om  o arbi
tražnem  sporazumu.
Glas za referendum  sem  odda
la predčasno, ravno zato, ker 
sem  šla čez v ikend  s prijatelji 
na Krk. Glasovala sem  za, ne  
zaradi tega, ker sem  stoodstot
n o  prepričana, da bo 
vprašanje m eje  rešeno p o v 
sem  p a m e tn o  in  pravično, 
am pak zato, ker verjam em  v  
prija teljstvo  m ed  obem a na
rodoma. In zato, ker m i je  do
volj tega dolgoletnega tar
nanja o meji. Pa zato, ker sem  
prepričana, da im a m o  v vsak
danjem  življenju  ljudje hujše  
stiske in  problem e, ki jih  pa 
p o litik i n e  vid ijo  ali vsaj 
nočejo  videti.
Na Krku sta m orje in  v ino  od
p laknili vsak dvom  o referen
dum ski odločitvi. In prijazni 
ljudje, ki se ravno tako k o t m i

Slovenci in  k o t  vsi ljudje na 
svetu  p rito žu je jo  nad  dolgo  
z im o  (tudi tam je  snežilo  in  
deževalo v  nedogled) in  nad  
slabo le tino . H rvaško g o vo 
rim , a govorim  slabo. Pa se 
vendar razum em o, ko  
m e  stari znanec  vleče 
za roko do svoje n jive  
ter kaže b litvo  in  
krom pir. Isto b litvo  in  
krom pir, k i ju  tako rad 
razkazuje na naši njivi 
tud i m o j m ož. Tako 
sm o  si p o d o b n i, m i  
ljudje, da sp loh  ne  
vem , zakaj so si izm i
slili meje. Pa sporazu
m eva m o  se tudi, ved
no, tud i ko  znanje  je 
zika n i najboljše.
Pijača zaston j pa je  v  
vseh jezik ih  tega sveta 
vabilo k  prija te lje
vanju. Zato se sm ejem  
lastniku m ajhne kono- 
be v  Poljicah, ko  nam  
na m izo  prinese liter črnega 
vina, nam  veselo pove, da nas 
želi tako počastiti k o t  goste, 
ter prisede k  nam . Potem  ve
selo in  glasno klepečem o, k o t  
bi nam  ne  bilo že krepko čez 
štirideset ali celo čez petdeset. 
G ovor je  o vrem enu, 
življenju, počitnicah. In naz
dravlja se sam o prijateljstvu. 
M ed Hrvati in  Slovenci, m ed  
preprostim i ljudm i nasploh. 
Pri sosednjih  m iza h  pa s lo 
venski in  hrvaški gostje  
čohajo naša dva psa in  se p o 
m enku je jo  z  najm lajšo člani
co naše družbe, ena jstle tno  
Oljo. O psih , o pasm ah in  
n jih o v ih  značilnostih . Vsi 
ljud je  na sve tu  im ajo  radi 
otroke in  pse, radi im ajo igri
vost, sm eh, veselje, ki jih  pri
našajo. In lepo  je  posluša ti 
prepletanje obeh jezikov, Olja 
je seveda premlada in  hrvaško

n e  zna, zato vsem  odgovarja 
sam o v  slovenščin i. Pa se 
vseeno prikupi m ladem u hr
vaškem u paru, ki jo  kar naprej 
nekaj sprašuje. In sonce poča
si zahaja na obzorju, p r i
pravlja se m iren , spokojen  
večer. Tak, k o t ga im a m o  
ljudje najrajši, in  tak, k o t  bi 
m oral biti vsak večer in  vsak 
tren u tek  v  naših srcih. Poln 
sm eha, prijateljevanja in  
sproščenosti. To je  naš svet, 
resničen sve t preprostih ljudi, 
tako daleč od  tistih virtualnih  
narisanih črt na m orju, za ka-

tere n ihče  n e  ve, kje točno so, 
saj se sonce, ko  zahaja, zanje 
n iko li ne  zm eni.
O bčutek im am , da je politika  
daleč, predaleč od  nas prepro
stih  ljudi. Osamljena in  naj
večkrat težko dojemljiva. Pred 
časom sem  brskala p o  spletni 
strani "Predlagaj vladi", pa  
sem  našla za n im iv  pred log  
nekega slovenskega državlja
na. Vlado je  pozival, naj na
m esto  trošarin na bencin, k u 
rilno olje, elektriko in  druge 
dobrine, k i so nam  krvavo p o 
trebne (kdo pa naj preživ i 
tako zim o, k o t je bila letošnja, 
brez elektrike  in  kurilnega  
olja), uvede trošarine in  do
datni davek na tako im enova
n o  "joint food", zan ič  hrano, 
bi rekli nekako  p o  naše. Res, 
kaj pa je bolj enostavnega? Ko 
bi obdavčili vse te K inder m a
lice, čips, sladkarije, p o ln e

O D B O J K A | Podpis mednarodnega sporazuma

Zgodovinski dogodek  
v evropskem duhu

Y dvorani goriškega pok
rajinskega sveta sta pred
sednik italijanske od
bojkarske zveze FIPAV Carlo 

Magri in generalni tajnik 
Odbojkarske zveze Slove
nija OZS Igor Dolinšek v 
četrtek, 17. junija, podpi
sala mednarodno konven
cijo za promocijo m ladin
skega čezmejnega sektorja 
(moški U16) FJK-Slove- 
nija.
Svečanost, ki so se je med 
drugim i vidnim i pred
stavniki odbojkarskih in 
športnih zvez Italije, Slo
venije in zamejstva ude
ležili go riška prefektinja 
Maria A. Marrosu, gene
ralna konzulka RS v Trstu 
Vlasta Valenčič Pelikan, 
deželni odbornik za šport 
Elio De Anna, nogovoriški 
podžupan Matej Arčon, je 
s pozdravom  uglednim  
gostom uvedel - in nato pove
zoval - športnik direktor AŠZ 
01ympia Andrej Vogrič, ki je v 
projekt vložil veliko truda. Po
nosen je na sporazum, ki bo 
urejal tehnično  sodelovanje 
športnih dejavnosti štirih pok
rajin naše dežele in štirih stati
stičnih pokrajin zahodne Slo
venije, je povedal. Pokrajinska 
odbornica za šport Sara Vito je 
poudarila, da gre za pom em ben

sad sodelovanja, ki še enkrat 
postavlja Goriško v osrčje Evro
pe. Šport ima pri nas dolgo tra
dicijo, ki že več desetletij pove-

i

zuje in odpira meje. Odbornica 
je poudarila, da je glavni na
m en konvencije utrditi in  okre
piti športno dejavnost, ki naj 
tako prinaša konkretne rezulta
te. Arčon je podpis listine oz
načil za zgodovinski dogodek, 
predsednik ZSŠDI Jure Kufersin 
pa je podal kratek oris čezmej
nega sodelovanja na področju 
športa od 1. 1960 do današnjih 
dni. Gre za uradno uresničitev

barvil, pa vse to, kar za nas, 
predvsem  pa za naše otroke, 
n im a n o b en e  hranilne vred
nosti, bi vlada pridobila kak  
evro za proračunski p r i
m anjkljaj, ob en em  pa bi še 
obvarovala zdravje svojih  
državljanov, predvsem  na jm 
lajših. A kaj bi p o tem  trgovci, 
saj je tri četrtine hrane, ki jo  
najdem o na policah trgovin, 
pravzaprav tako im en o va n e  
"joint food". "Biznis pa je biz
nis".
Res sm o  si daleč... m i in  p o li
tiki. In zd i se, k o t bi on i ž ive

li na drugem pla
n e tu  in  bi n e  vi
deli, kako  je  
nam , preprostim  
državljanom, ve
liko kra t težko. 
Državna e ko n o 
mija je  še vedno  
v  recesiji, ljudje  
težko  prilezejo  s 
plačo do konca  
meseca, draži se 
elektrika, hra
na... M edtem  pa  
se nam  čez nekaj 
m esecev v  Slove
n iji p o  vsej 
verjetnosti obeta 
spet n o v  referen
dum , k i bo drža
vo sp e t stal več  

m ilijo n o v  evrov. Težko za
služenih  m ilijonov, k i bi, p o  
naši preprosti pam eti, spadali 
raje k  zdravstven i oskrbi ali 
sociali. Pa kaj, ko  se m i pač  na 
p o litik o  n e  razum em o. In 
sanjam o m orje, sonce in  ve
selje...
In nekaj socialne varnosti in  
kanček gotovosti na stare dni.

Stizi Pertot

Srečanje v Ogleju
Minulo nedeljo je bilo v Ogleju 
že tradicionalno Srečanje Slo
vencev, živečih po Italiji, ki ga 
prireja Svetovni slovenski kon
gres - Konferenca za Italijo; vo
di jo predsednik Marjan Terpin, 
tudi najbolj zaslužen za 
srečanje slovenskih ljudi, ki ži
vijo razpršeni po raznih krajih v 
Italiji. Tokratno srečanje je bilo 
v zelo slabem vrem enu in m or
da je prav to botrovalo manj šte
vilni udeležbi, pa čeprav se je v 
Ogleju pred baziliko v jutranjih 
urah zbralo več kot sto ljudi, 
prišli so tudi predstavniki Sve
tovnega slovenskega kongresa 
iz Slovenije in pevci cerkvenega 
pevskega zbora iz Branika, ki je 
pod vodstvom Vanje Fabjan Ve- 
likanje pel pri sveti maši v staro
davni oglejski baziliki. Odloči
tev, da se z mašo začenja 
srečanje, je gotovo simbolične
ga pomena, kar je podčrtal tudi

življenjskost evangelija v da
našnjem  času. Njegovo homi- 
lijo bom o objavili v prihodnji 
številki Novega glasa zaradi 
izjem nega pom ena, ki ga je 
prodekan teološke fakultete v 
Ljubljani pripisal evangeliju, 
krščanski veri, ki od nas terja 
dejanja ne pa mlačnosti in po
gubne indiference. V kultur
nem  in družabnem  delu 
srečanja, ki je sledilo v bližnjem 
gostišču Ai Patriarchi, je položaj 
Beneških Slovencev slikovito 
orisal tamkajšnji kulturni dela
vec in urednik časnika Dom 
Giorgio Banchig, predvsem pa 
je podčrtal navezanost Beneča
nov na vero, Boga in jezik. Nek
danji konzul RS v Trstu prof. To
maž Pavšič pa se je v svojem na
govoru dotaknil pom em bnih  
obletnic in srečanje označil 
"kot neke vrste krst s slovensko 
bratovsko ljubeznijo". Marjan

■
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letošnji m ašnik dr. Robert 
Petkovšek, ko je m ed bogo
služjem naglasil predvsem po
m en Ogleja za Slovence in

Terpin in dr. Karlo Brešan sta 
srečanje dobro vodila, petje pa 
je pokazalo, kako je pesem ti
sta, ki nas druži.
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načrta, je povedal, ki smo ga 
vedno želeli, imeli za možnega 
in potrebnega. "Naše m anjšin
sko športno gibanje je vedno 
verjelo v povezovanje, ne glede 
na jezik, meje in  ideologije". 
Predsednik deželne FIPAV Bru- 
nello je pohvalil skupne pobu
de, ki že potekajo, Dolinšek pa 
je dodal, da projekt presega čez
mejno raven, zgled pa naj po
snem ajo tudi druge države. 

Rimski gost Magri je ugoto
vil, da se je vzdušje ob meji v 
zadnjih desetletjih vidno 
sprem enilo, saj si ni pred
stavljal tako odmevnega do
godka. Priložnost naj da naši 
igralcem in trenerjem  na 
tem  področju nov zagon, saj 
m oram o skupaj zreti v 
prihodnost.
V dvorani, kjer so sedeli tudi 
mladi slovenski in italijanski 
odbojkarji (med njimi je bilo 
kar nekaj "olympijcev"), so 
nato z videoposnetkom  
predstavili svetovno prvenst
vo v odbojki, katerega pod
skupina (v kateri se bodo po
merili Srbija, Poljska, 
Nemčija in Kanada) bo tek
movala v Trstu ob koncu sep
tembra. Tudi to bo lepa pri

ložnost za prom ocijo naše 
krajevne odbojke. Predsednik 
olimpijskega komiteja FJKEmi- 
lio Felluga je z zadovoljstvom 
povedal, da se odpira nova per
spektiva. Deželni zastopnik FI
PAV Paolo Santuz je orisal raz
vojne smernice sporazuma, ki 
ima za cilj ne le tehnični napre
dek m ladih športnikov, temveč 
tudi njihovo vzgojo v evro
pskem duhu. / DD

Ne vem, ali ste  s e  kdaj vprašali, kaj sploh počnete v 
tistem trenutku na tistem kraju, ali s e  vam je slučajno 
zg o d ilo , da  s t e  n e h o te  in č is to  po naključju  
prisostvovali kakemu družinskemu prepiru, ki s e  vas 
ni tikal, pa vas je globoko pretresel, saj s e  vas je 
b e se d n o  nasilje , katerem u s t e  bili priča, tako  
dotaknilo, da ste  nelagodje v sebi nosili s  seboj na poti 
domov. Gre za tiste neprijetne stvari, katerim s e  vsi 
izogibamo; ta vsi je mišljen v širšem pomenu besede, 
vanj pa ne spada v es tisti sklop ljudi, ki “radi delajo 
b esed e”, kot s e  reče po dom ače, vsi tisti torej, ki radi 
delajo zgago med ljudmi. In teh sploh ni tako malo, kot 
s e  na prvi pogled zdi.
Družinski prepiri so  seveda stvarnost, ki seji skoraj ni 
možno izogniti, ko postanejo tako neznosni, da jih 
nihče ali pa najbolj razumen od vpletenih ne more več 
prenašati, pride do razdora družine, do ločitev, ki so  
lahko človeške, lahko pa postanejo zares pekel na 
zemlji.
Te dni sem  doživel na lastni koži eno takih ločitev 
med zakoncema, ki s e  nista nikdar ujela, nikdar nista 
zares zaživela skupaj, po moje predvsem zato, ker je 
ona vedno in nenehno skušala njega narediti po svoji 
zamisli, kar ji pa ni uspelo; v zam eno ji je  uspelo  
najprej to, da s e  ji je oddaljil, jo nato "začel sam o  
trpeti”, končno pa jo je hladno zasovražil, a nikoli 
tako, kot je  ona zasovražila njega, ko ji je nekega  
nedeljskega jutra preprosto dejal, da tako ne bo 
mogel več živeti in naj s e  pripravi na ločitev. Sledila so  
mučna obdobja, pravzaprav leta, neznosnostim  sem  
bil priča tudi sam , saj sta m e oba vpletena v začetku 
prosila za nasvet, da ne rečem  za posredovanje. 
Nehote in posredno sem  bil priča prepirom, takim 
izpadom sovraštva, kakršnih nisem š e  nikdar videl, 
zares sramotnim obrekovanjem (za obrekovalko in 
obrekanegai), zares nemogočim stvarem, ki so  me 
karsililavto, da sem  s e  spraševal, kaj bi sam  naredil, 
če  bi s e  kaj podobnega meni zgodilo. Odgovora nisem  
našel, ker pa sem  ločitev med prijatelji doživel kar 
nekaj, izjemno cenim vse  tiste, ki so  to naredili mirno, 
človeško, strpno, kot s e  je  to pač dalo, predvsem pa 
niso vpletali v svoje velikanske življenjske težave  
prijateljev.
In sem  v začetku zato skušal prijateljema pomagati, 
njej sem  našel odvetnika in psihologa, njemu sem  
pomagal tako, da sem  ga poslušal, nje pa nisem  
mogel več poslušati, saj je hotela, da s e  postavim na 
njeno stran, pa čeprav sem  bil toliko pošten, da sem  
ji v obraz odkrito povedal, na umirjen, a odločen način, 
da ne more ničesar storiti, ker je  z njegove strani 
ljubezen do nje umrla.
“Ničesar ne moreš v eč”! sem  ji rekel nekega večera: 
“Verjemi, ljubezen je  umrla. Sedaj lahko sam o z 
dostojanstvom rešita, kar s e  rešiti da, zaradi otroka”! 
“Ne, ni res, vm es je družina! Kako s e  lahko odpove 
družini na tako lahek način? Za družino gre”! je  
trmoglavila ona, zraven je š e  dodala, da otrok razume, 
da je že zrel, da razume.

“Ničesar ne razume, ne more razumeti, ne more 
sprejeti, rad ima tebe in rad ima njega”, sem ji skušal 
glede otroka pomagati.
A ni hotela razumeti.
Ni h o te la  sp r e je t i  d e js tv a , d a  d ru ž in e  brez  
m edsebojenga spoštovanja in ljubezni enostavno ni. 
Sovraštvo v njej je  raslo in raslo, ni poslušala ne 
odvetnika in ne psihologa, nekega zimskega večera 
je z besedami tako napadla moža, ki s e je  utrujen vrnil 
z dela domov, živela sta  že ločeno v isti hiši, da je  le
ta (nam esto nje!) tako udaril s  pestjo po granitni 
kuhinjski polici, da si je hudo zlomil roko.
Ob kavi, ko je z mavcem na roki z avtom hodil v službo, 
čeprav ne bi sm el voziti, sem  mu preprosto rekel, da 
s e  bojim zanju.
“Ne bi s e t i  zdelo čudno, ne, če  bi zjutraj slišal, da se  
je pri nas kaj hudega zgodilo, kaj”? mi je naveličan 
takega življenja utrujeno rekel.
“Ne, ne bi s e  čudil! Upam, da s e  ne bo”! sem  odvrnil. 
Nekega večera je  prišel so sed  om enjenega para k 
meni, nikdar ni prišel prej na obisk in sem  ga zato 
povabil na vrt, kjer sva lahko v miru pod utico rekla 
nekaj besed.
“Bojim se , da je  s  tvojima prijateljema nekaj hudo 
narobe... ” je  začel.
Bal s e  je, da bo nem a in posredna priča kakemu 
strašnem u dejanju, krike iz sosednje hiše je  namreč 
s liša la  v sa  okolica , nekateri s o  s e  ogrevali za 
intervencijo orožnikov, drugi, da ju prijavijo sodniji, 
tretji je predlagal, naj najprej pokličejo socialno službo. 
Obljubil sem , da bom posredoval, in sem  nekega  
nedeljskega jutra sedel pred njiju, ona mi je v krasni 
kuhinji pripravila kavo, ki jo je skoraj polila, ko sem  
preprosto rekel: “Vzeli vama bodo otroka, če  bosta 
tako nadaljevala”!
Sledili so  dolgi m eseci pogajanj, žal ona ni ubogala 
nasveta odvetnika, ki sem ji ga našel, naj s e  z možem  
raje izvensodno pogovori, še le  sodnikje odločil, kako 
in kaj bo po razvezi.
Te dni s e j e  izselila, predno je iz krasne hiše odšla v 
najeto stan ovanje, mi je  prišla z zadovoljstvom  
povedat, da g a je  dobro oskubila, saj: “Zanimal m eje  
predvsem denar, več kot pol plače mi bo dajal, hišo 
pa naj si drži, tep ec”!
In mu je  odpeljala v se  pohištvo, tudi kuhinjsko 
opremo in skodelice, iz katerih sem  tudi sam  včasih 
pil kavo.
Njega sem  minulo nedeljo povabil na kavo, to sva 
sicer počela dolga leta, jaz takoj po maši, on pa je 
takrat še le  vstajal, sva s e  našla v baru za kavo.
“In sedaj”?
“Hudo bo, vsaj zam e, težko bom shajal. Najprej pa 
bom prebelil hišo, da ne bo v njej ostal niti vonj po 
njej”! je bil ledeno mrzel.
Ko sem  odpeljal proti domu, sem  s e  spomnil na Ano 
Karenino in na Tolstoja in bil vesel, da sem  bral o 
nesrečni ljubezni tega lepega dekleta. Literatura je 
namreč dostikrat lepša od življenja.
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Na domačih nogometnih igriščih

Večina enajsteric je krojila 
visoke položaje na lestvicah

Potem ko smo se razpisali o 
neverjetni Krasovi zgodbi o 
uspehu, naj obračunamo 

še s sezono 2009/2010 ostalih 
naših nogometnih predstavnikov 
v amaterskih prvenstvih. Slika je 
bila letos kar se da spodbudna, saj 
je več slovenskih enajsteric v raz

nih tekmovanjih krojilo visoke 
položaje na lestvici. Edina prava 
črna pika pa je nazadovanje Sovo
denj iz promocijske v prvo ama
tersko ligo.
JUVENTINA: omembo zasluži v 
prvi vrsti štandreška vrsta, ki je v 
rednem delu ugledne promocij
ske lige zasedla četrto mesto in se 
tako uvrstila v končnico za napre
dovanje. Varovanci trenerja To-

mizze so več časa celo vodili v 
skupni razvrstitvi, v dodatnih tek
mah za prestop v elitno ligo pa jih 
je obsodilo šele nesrečno 
streljanje enajstmetrovk. V ekipi 
se je uspešno kalilo tudi nekaj per
spektivnih mladih. Ocena: 7,5. 
VESNA: kriška zasedba se je na

vrhu tablice promocijskega pr
venstva več časa izmenjavala prav 
z Juventino, naposled pa je popu
stila in se uvrstila na končno šesto 
mesto. Do konca pa so bili Vene- 
zianovi fantje v igri za preboj v 
prestižni play-off. Da uprava še 
naprej misli resno, pa kaže dejst
vo, da je takoj po koncu sezone že 
zarisala smernice za prihodnost 
in zaupala Sežancema Nikčeviču

(v vlogi novega 
trenerja) ter 
Arandželoviču 
(nekdanjemu 
kapetanu in po 
novem športne
mu vodji). Oce
na: 6,5.

SOVODNJE: napredovanje iz
prejšnje sezone je skorajda prese
netilo vodstvo kluba, ki pa se je 
vseeno potrudilo, da bi se v višji 
promocijski ligi tudi obdržalo. Po 
enem samem letu v višjem nad
stropju pa se Sovodenjci vračajo v 
prvo kategorijo, potem ko so v 

rednem delu pustili za 
sabo samo dve ekipi, 
v play-outu za obsta
nek pa klonili pred Vi- 
lešom. Sarijeve nogo
metaše je mogoče iz
dalo premajhno števi
lo razpoložljivih mož. 
V novi sezoni pa bo 
belo-modre najverjet
neje prevzel tempera
mentni trener Davor 
Vitulič iz Marezig (že 
pri Bregu in Domiu). 
Ocena: 5.
PRIMOREC: po ime
nih sodeč -  zlasti iz

bor napadalcev je bil prvovrsten 
-, bi od Trebencev pričakovali kaj 
več, kljub vsemu pa so se preko 
petega mesta uvrstili v play-off pr
ve amaterske lige in dejansko iz 
boja za napredovanje izpadli prav 
v zadnjih sekundah odločilnega 
srečanja. Trener Sciarrone je 
moštvu vcepil solidno igro, pre
večkrat pa je nato ekipa namesto 
treh po neumnem osvojila le eno

točko. K Primorcu tržaški nogo
metaši vedno radi prihajajo igrat, 
tako da se tudi za prihodnost ni 
bati, čeprav ostaja kronično po
manjkanje slovenskih igralcev. 
Ocena: 7.
PRIMORJE: Prosečani so z razme
roma mlado postavo v drugi ama
terski ligi zasedli odlično četrto 
mesto, ki je bilo precej več od te
ga, kar so v začetku pričakovali. 
Zasedba številnih domačih igral
cev, ki jo je vodil sežanski trener 
Gulič (najverjetneje bo ostal tudi 
v novi sezoni), je mogoče uvodo
ma prejemala preveč zadetkov, 
skozi vse prvenstvo pa v zameno 
doseganje golov ni bil problem. Z 
duhovito napadalno igro so se 
tako rdeče-rumeni uvrstili v konč
nico za napredovanje, v kateri pa

so z dolgim nosom ostali zaradi 
poraza šele po enajstmetrovkah. 
Ocena: 7,5.
ZARJA/GAJA: pri združeni vzhod- 
no-kraški enajsterici jemljejo še
sto mesto (torej brez prestopa v 
play-off) kot neuspeh po prejšnji 
sezoni, ko so bili na pragu napre
dovanja in so navduševali števil
no občinstvo. Letos pa varovanci 
trenerja Di Summe, ki so kot po 
navadi računali skoraj v celoti na 
domače moči, nikakor niso mogli 
do potrebne kontinuitete. Ocena: 
6 .
BREG: Brežani so naposled zbra
li le dve točki manj kot Zarja/Gaja 
in pristali na devetem mestu, ven
dar do tri kroge pred iztekom red
nega dela jim je pretil izpad iz li
ge oziroma tvegali so igranje do

datnih tekem za obstanek. Ob 
pravem trenutku pa je prišla od
ločilna zamenjava na trenerskem 
stolčku: Petagno je nadomestil 
Macor, s katerim so fantje nani
zali vrsto uspehov in tako rešili se
zono, pred katero so v odboru 
objektivno pričakovali bistveno 
več. Ocena: 5,5.
MLADOST: naš edini predstavnik 
v bolj rekreativni tretji amaterski 
ligi se je moral sprijazniti z uvr
stitvijo na spodnjem delu razpre
delnice. Sezona je bila za Dober- 
dobce sploh vse prej kot nav
dušujoča, skromni rezultati in ne
razčiščeni odnosi so celo botrova
li zamenjavi trenerja (Kravos na
mesto Samba), ki pa ni prinesla 
želenih sadov. Ocena: 5.
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I FEEL...SLOVEEENIJA!

Slovenija se je v prejšnjih tednih morala 
sprijazniti z novo "resnico", ki je (dobesed
no) čez noč Slovence postavila na nova real

na tla. Mala državica na sončni strani Alp, ki je za 
mnoge na prvi pogled še zelo nedolžna in v svoji 
komaj izpolnjeni polnoletnosti še zelo otroška, 
ima svoje zelo dobro strukturirano podzemlje. Bolj 
konkretno: v Sloveniji delujejo slovenske združbe 
organiziranega kriminala na zelo visokem nivoju. 
Tudi naša matična domovina se lahko "ponaša" s 
svojimi mafijami.
Dne 25. maja v jutranjih urah so namreč sloven
ski policisti aretirali sedemnajst slovenskih 
državljanov (štirinajstim je nato preiskovalni sod
nik odredil pripor) zaradi trgovanja z večjimi ko
ličinami mamil. Šlo je za pretovarjanje čistega 
kokaina z Balkana proti Italiji. O re
snosti, s katero se je slovenska kri
minalna združba lotila svojega po
sla, lahko povemo, da so imeli slo
venski preprodajalci monopol nad 
tako pomembnim tržiščem, 
kakršen je Milan. Skozi Slovenijo, 
tako se v javnosti govori po areta
ciji, naj bi se po zaslugi omenjene združbe po slo
venskih tleh letno pretakalo več deset tisoč kilogra
mov droge. Slovenija naj bi sicer bila predvsem 
tranzitna država: droga naj bi se le v zanemarljivi 
vrednosti ustavljala v Ljubljani, velik del kokaina 
so prenesli v Italijo in od tam po Evropski uniji. 
Kokainska afera je počila in vsi se danes sprašujejo, 
kako je lahko do tega prišlo. Le malokdo pa se 
sprašuje, kako široke in škodljive so razsežnosti 
tako dobro organizirane kriminalne združbe. Mi
mo neposrednih škodljivih učinkov, ki jih ima 
kokain na življenja tistih, ki ga uživajo, moramo 
pogledati tudi na njegove "stranske učinke", ki se 
poznajo v gospodarstvu in bogatijo nelegalno ob
močje "sive ekonomije". Zanimivo je namreč ugo
toviti, kaj se na območju organiziranega krimina
la dogaja z neverjetno visokimi finančnimi zneski, 
ki so sestavni del vsake dobro organizirane krimi
nalne združbe. Vsak kilogram čistega kokaina je na 
evropskem trgu vreden do 50 tisoč evrov, v evro
pske države pa se vsak mesec pretaka 5 ton kokai
na. Težko si je sploh zamisliti, kolikšna vrednost je 
to. Bistvena postavka trgovanja z mamili pa nasto
pi šele potem, ko je droga že prodana in je gotovin
ski (!!!) zaslužek v kriminalnih mošnjičkih. Vsote 
so namreč tako velike, da jih je treba nekam vloži
ti: "umazan" denar je treba oprati in ga legalizira
ti. To se je dogajalo (in se še dogaja) tudi v Slove
niji: preprodajalci mamil so bajne vsote gotovine, 
ki so jih zaslužili na črnem mamilarskem trgu, 
vložili v povsem legalne gospodarske dejavnosti.

Najbolj razvpita primera iz nedavnih aretacij v Lju
bljani sta dva lokala, Le petit cafŽ in Randevu, la
st Dragana Tošiča, vodje slovenske veje kriminal
ne združbe. Oba sta v strogem centru Ljubljane, 
oba sta bila dobro obiskana, oba sta tudi navzven 
delovala zelo prikupno. Dejansko pa sta bila le 
krinka za pranje in legalizacijo umazanega de
narja. Kaj vse to pomeni za slovensko gospodarst
vo, si lahko sami predstavljate. Ko druge poslovne 
dejavnosti v obdobju krize hirajo, sta omenjena 
lokala lahko nemoteno cvetela (pa čeprav sta v 
zadnjih dveh letih izkazovala formalne izgube v 
višini približno 250 tisoč evrov) in v nasprotju s 
konkurenti na prostem trgu, ki so delovali legalno, 
nista nikdar imela likvidnostnih težav. Celo na
sprotno: lastniku ni bilo treba odplačevati kredita 

za odkup lokala ali najemnino 
morebitnim lastnikom. In tudi 
v primeru, da gostinski obrat 
ni imel dovolj prometa, je bila 
v vsakem trenutku možna 
"dokapitalizacija" s finančni
mi sredstvi iz trgovine s kokai
nom. In konkurenca je bila v 

trenutku "razbita", legalne dejavnosti pa postavlje
ne na rob preživetja.
Jasno je, da omenjena lokala nista bistveno vpliva
la na slovensko gospodarstvo. Nekoliko bolj zaskr
bljujoča pa postane slika, če vemo, da je sam Tošič 
razpolagal z osebnim premoženjem v višini pri
bližno dvajsetih milijonov evrov. In v ta seštevek 
ne prištevamo nepremičnim, med katerimi so po
leg omenjenih dveh barov bili še drugi gostinski 
obrati, večstanovanjska hiša, dragi avtomobili in 
najbrž celo jahta. Vso to premoženje je bilo posle
dica legaliziranja kokainskega denarja. In, da bo 
jasno, ocene strokovnjakov so, da lahko količino 
drog, ki se letno pretakajo po Sloveniji, ocenimo 
v več desetinah ton. In torej v stotinah milijonov 
evrov. S takimi količinami in s tolikšnimi vsotami 
so prekupčevali tudi slovenski državljani.
Če so gostinski obrati prva faza pranja denarja, 
imamo že v naslednji fazi veliko škodljivejše, s 
podkupovanjem pridobljene deleže v bolj ali manj 
legalnih podjetjih s sedežem v davčnih oazah. Za
to so pri boju proti trgovanjem z drogami zelo po
membni tudi organi za nadzor finančnega krimi
nala, začenši z davčno upravo in ustrezno zakono
dajo. Kot smo se naučili iz izkušenj v zadnjih letih, 
pa je Slovenija na zakonski ravni zelo propustna 
država, kjer kot gobe po dežju rastejo virtualna 
podjetja, slamnati lastniki in t. i. poštni predali. 
To bi lahko mafijski in kokainski karteli še kako 
izkoristili (če tega že ne počenjajo)!

Andrej Četnic
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Svete Visarje.
Odkrijte čarobni svet, 
kjer se  narava in duh 

stapljata v čudovito doživetje.
Spoznajte, kako enostavno H  

je priti semkaj, dovolj je stopiti - 
v kabino žičnice.
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V nedeljo, 20. junija, je na Svetih Višarjah zadonela slovenska pesem, ki je v  mrzlem poletnem  
okolju ogrela srca poslušalcev tradicionalne revije Višarje pojejo. Na prireditvi, ki jo prireja KŠD 
Rojanski Krpan iz Trsta v  sodelovanju s Slovenskim kulturnim središčem Planika iz Kanalske do
line, so sodelovali Komorni zbor Iskra iz Bovca, Mešani pevski zbor Bilka iz Bilčovsa in Mešani 
pevski zbor Sv. Jerneja z Opčin.
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